
PRIMC tki DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini p
Abb. postale I gruppo * vj6D& VU lir Leto XXIX. Št. 163 (8565) TRST, sobota, 14. julija 1973

PRIMORSKI DNEVNIK je začel Izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob« 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

Gorske skupnosti naj Slovence
ozemeljsko združijo, ne pa delijo!

Te dni so sveti občin, ki spada
jo na podlagi državnih zakonov 
v hribovite predele naše dežele, 
glasovali o mnenju, ki ga mora
jo izreči na podlagi deželnega za
kona z dne 4.V.1973, štev. 29 gle
de pripadnosti določeni gorski 
skupnosti.

S tem dejanjem, ki ga je spro
žila okrožnica predsednika dežel
ne vlade z dne 13. junija t.l., se 
je začela prva faza uresničenja 
zakona o gorskih skupnostih. Ne 
glede na izglasovana mnenja v ob
činskih svetih smo torej pred dej
stvom, da se je začel postopek, 
ki bo privedel v naši deželi do 
ustanovitve novih medobčinskih 
javnopravnih ozemeljskih ustanov, 
ki bodo vsekakor v prihodnosti 
odigrale večjo ali manjšo vlogo v 
izdelavi in izvrševanju družbeno
gospodarskih in urbanističnih na
črtov na ozemlju določenega šte
vila občin, ki naj bi bile homoge
no združene v skladu z družbeno 
in gospodarsko ozemeljsko enot
nostjo.

Začela se je prva faza nastan
ka novih krajevnih ustanov, ki 
bodo imele v hribovitem predelu 
velike pristojnosti in so v nekem 
smislu javnopravno izenačene po
krajinam, hkrati pa imajo večje 
in višje pristojnosti kot pokraji
ne in posamezne občine. Vsebin
sko so nove krajevne ustanove 
medobčinske enote, ki bodo ime
le, če se bodo uveljavile, veliko 
moči, da usklajujejo razvoj obsež
nejšega ozemlja, ki je sedaj pre
pogostima preveč deljeno na ma
le ali zelo male občine.

Vsekakor pa je to zadeva pri
hodnosti. Sedaj smo le v začetni 
fazi, ko skušajo določiti nekatere 
smernice za združitev občin v 
gorske skupnosti, ki bi bile resnič
no homogene in bi prispevale k 
določeni »družbeni in gospodarski 
ozemeljski enotnostih, kot pravi 
2. člen zakona.

Okrožnica, s katero je predsed
nik vlade pozval občinske svete, 
naj povedo svoje mnenje o pri
padnosti tej ali oni gorski skup
nosti, je bila opremljena tudi s 
tremi predlogi in s tremi zemlje
vidi, ki delijo priznane hribovite 
predele na 4, 6 in 10 gorskih 
skupnosti. Po prvem predlogu o 
Štirih gorskih skupnostih bi bil 
vzhodni del dežele, ki nas poseb
no zanima, deljen na tri gorske 
skupnosti: v prvo, ki bi zajela 
vso Kamijo, bi spadali tudi Ka
nalska dolina, Trbiž in del rezi
janske občine, v tretjo skupnost 
bi spadali Vzhodna in Zahodna 
Benečija, del rezijanske občine, 
del Gorice in briško področje, v 
četrto skupnost pa tržaško - go- 
riški Kras. (Druga skupnost bi 
zajemala pordenonsko pokrajino.)

Drugi predlog o šestih gorskih 
skupnostih bi Kanalsko dolino, 
Trbiž in Rezijo spravil k prvi 
gorski skupnosti, t.j. karnijski, k 
četrti bi spadala Zahodna Beneči
ja, k peti Vzhodna Benečija, k 
šesti pa briško področje z delom 
Gorice in področjem tržaško - go
lfskega Krasa.

Tretji predlog o desetih gorskih 
skupnostih predlaga, da bi v dru
go skupnost spadale Kanalska do
lina, Trbiž in Rezija, v sedmo 
skupnost Zahodna Benečija, v 
osmo Vzhodna Benečija, v deveto 
briško področje z Gorico in v de
seto tržaško - goriški Kras.

V svoji večini so se občinski 
sveti izrekali o treh predlogih 
deželne uprave, čeprav je okrož
nica deželnega predsednika opo
zarjala, da imajo občinski sveti 
pravico izreči kakršno koli mne
nje, ker so predlogi deželne u- 
prave le indikativnega značaja, 
kar po zakonu ne more biti dru
gače.

Zelo jasno je, da je mnenje ob
činskih svetov še vedno le mne
nje, ki ga deželna vlada upošte
va ali ne, ker je končni sklep 
Po veljavnem zakonu le njen. Za 
mnenjem občinskih svetov pride 
še mnenje 15-članske komisije de
želnih svetovalcev, ki jih mora 
predsednik deželnega zbora šele 
imenovati. Ko bo 15-članska ko
misija povedala, kaj misli, bo 
šele tedaj o zadevi dokončno skle
pala deželna vlada, ki še ni usta
novljena, in bo novi deželni pred
sednik na podlagi tega sklepa iz
dal odločbo o ustanovitvi gorskih 
skupnosti.

Zato je sedanja faza, ki so jo 
sinoči zaključili občinski sveti, le 
predhodnica vseh ostalih postop
kov, čeprav bi morala predstav
ljati najvažnejšo in najbolj ob
vezno stopnjo, ker so prav ob
činski sveti tisti, ki bi morali naj
bolje poznati interese lastnega o 
Zemlja in želje ter zahteve last
nega prebivalstva. V tem je ve
ljavni deželni zakon hudo pomanj
kljiv, saj dopušča morebitne vsi
ljene rešitve, ki ne bodo zadovo
ljile prebivalstva in bodo škodile 
smotrom, ki jih predvideva dr
žavni zakon 1102 iz leta 1971. V 
skrajnem primeru daje deželni za
kon deželni vladi pravico, da se

sploh ne ozre na mnenje občin
skih svetov in 15-članske komisi- 

deželnih poslancev. Prepričani 
pa smo, da takega absurdnega ne
demokratičnega postopka ne bo 

da bo deželna vlada do skraj
nosti Upoštevala upravičena in pa
metna mnenja občinskih svetov 
ter sklepe 15-članske komisije, ki 
naj bi bila v tem primeru II. 
instanca občinskih teženj.

Zaradi važnqgti, ki jo pripisu
jemo tej prvi fazi, iz katere bodo 
izšle v teku jeseni nove javno
pravne ozemeljske enote z veliki
mi pristojnostmi na vseh družbe
no gospodarskih in urbanističnih 
področjih, ne moremo in ne sme
mo mimo nekaterih dejstev, ki so 
osnovnega, rekli bi življenjskega 
pomena za slovensko narodnostno 
skupnost v Furlaniji . Julijski 
krajini.

Predvsem moramo ponovno pou
dariti, da je deželni zakon o gor
skih skupnostih popolnoma prezrl 
dejstvo, da v vzhodnih hribovitih 
področjih živi pretežni del Sloven
cev. Izvzeti so le mestni Slovenci 
v Trstu in v Gorici. Pričakovanja 
Slovencev, da bodo nove ozemelj
ske javnopravne enote upoštevale 

vseh svojih členih to dejstvo, 
so se izjalovila. Samo v 16. členu, 
ko gre za izdelavo družbeno gos
podarskega večletnega načrta, se 
govori o posvetovanju s »pred
stavniškimi organizmi* morebitnih 
«obstoječih manjšin*. Drugi člen 
zakona, ki predvideva načela za 
določanje ozemlja gorskih skup
nosti, ne upošteva med značil
nostmi etnične homogenosti, kar 
bi bilo edino pravilno zaradi stvar
nega dejstva, da živijo Slovenci 
od Trbiža do Doline. Ponovno mo
ramo torej poudariti, da je ta za
kon za Slovence krivičen.

Sedaj se pa postavlja vp-ašanje, 
kako bodo ta zakon izvajali. Važ
na je prva faza, t.j. ustanovitev 
gorskih skupnosti. V zvezi s tre
mi predlogi deželne uprave mora
mo reči, da nas ne more zado
voljiti prvi predlog, ki dodeljuje 
Kanalsko dolino in Trbiž h Kar- 
niji in deli celo na dvoje rezi- 
ansko občino, na nemogoč način 

liriki j uču je dele osrednje Furlani- 
;e k Zahodni in Vzhodni Benečiji 
ter k briškemu področju, povezu
je le tržaško - goriški Kras in 
pozablja popolnoma na večkrat 
ponovljeno zahtevo, naj se vklju
či med hribovite predele večji del 
občine Devin - Nabrežina in ob
čina Zgonik.

Drugi predlog je prav tako spo
ren zaradi vključitve Kanalske 
doline, Trbiža in Rezije v karnij
sko skupnost, medtem ko je za 
tržaško - goriški Kras ter briško 
področje sprejemljiv, ker se gib
lje po črti združitve tržaških in 
goriških hribovitih predelov, kot 
se je zgodilo za VIII. družbeno - 
gospodarsko področje. Deli pa že 
spet na dvoje Zahodno in Vzhodno 
Benečijo, kar je težko sprejem
ljivo.

Tretji predlog pa že spet raz- 
parcelira isto ozemlje na ogro
mno delov: na severni del s Ka
nalsko dolino, Trbižem in Rezijo, 
na Zahodno Benečijo, na Vzhod
no Benečijo, na Briško področje 
in na tržaško - goriški Kras. Od 
vseh treh predlogov niti eden ni 

celoti sprejemljiv.
Glavni odbor SKGZ je na svoji 

seji z dne 15.1. t.l. sprejel stališče, 
v katerem je rečeno, da je tre
ba med drugimi pogoji spoštovati 
etnične značilnosti področij. Zad
nja seja izvršnega odbora SKGZ 
je nakazala, da bi se morale te 
značilnosti spoštovati v praksi, 
t.j. sedaj, ko se je začel zakon 
o gorskih skupnostih izvajati. Naj
boljša rešitev za Slovence tako 
iz družbeno gospodarskega in ur
banističnega kot iz narodnostnega 
vidika bi bila v tem, da bi se 
poleg drugih gorskih skupnosti u- 
stanovile tri, ki bi imele nasled
nji obseg: prVa bi morala teme
ljiti na Kanalski dolini in Trbižu, 
druga na1 Reziji, Vzhodni in Za
hodni Benečiji, tretja pa na tr
žaško - goriškem Krasu in briš
kem področju z vključitvijo kraš- 
kega dela devinsko - nabrežinske 
občine in celotne zgoniške obči
ne. Samo v tem primeru bi priš
le do izraza tudi v bodočih pred
stavniških organih, v statutih in 
v družbeno gospodarskih ter ur
banističnih načrtih teh skupnosti 
težnje, zahteve in želje sloven
skega prebivalstva, ki živi na teh 
področjih.

Vsakršna druga rešitev, ki bi 
bila morda na prvi pogled dobra 
iz lokalističnih, strankarskih ali 
drugih razlogov, bi v resnici po
novno okrnila slovensko narod
nostno skupnost, jo utopila v mor
ju drugih interesov, bi pospešila 
tisto asimilacijo, o kateri vse sile 
ustavnega loka pravijo, da jo je 
nujno preprečiti.

Poglejmo konkretno, kaj se lah
ko zgodi z drugimi rešitvami, če 
se ne bodo pogoji za slovensko 
narodnostno skupnost bistveno iz
boljšali. Kanalska dolina in Trbiž

Kami ji ne pomenita nič. Deli
tev Rezije na dvoje ali njena pri
ključitev h Kamiji pomeni nada
ljevanje sedanjega stanja. Deli
tev Vzhodne od Zahodne Benečije 
pomeni ustvariti umetni jez med 
dvema področjema, ki le skupaj 
zmoreta nekaj moči. Osamitev 
briškega področja pa pomeni odre- 
zanje števerjanske občine, nekaj 
slovenskih vasi goriške občine in 
slovenski del krminske občine od 
ostalih Slovencev v goriški pokra
jini. Res je, da bi v tem prime- 

najbolje uspevalo slovensko 
irebivalstvo tržaško - goriškega 

Krasa. V primeru pa, da bi ga 
delili, ker ne bi sprejeli zahteve, 
da se v to področje priključita 
tudi Devin - Nabrežina in Zgonik, 
bi bila tudi ta rešitev zelo nevar
na in obsojanja vredna.

V teh dneh so občinski sveti 
povedali svoje mnenje o tem, ko
liko naj bo gorskih skupnosti in 

katero gorsko skupnost naj se 
vključijo. Pri tem je treba še po
sebej poudariti, da so imeli ob
činski sveti malo časa na raz
polago za odločitev tako velikega 
in daljnosežnega pomena. Verjet
no je tudi v tem razlog, da niso 
utegnili vsestransko preučiti vse 
aspekte tega vprašanja, po mož
nosti uskladiti svoja stališča, pri
tegniti k razmišljanju o najbolj
ših rešitvah tudi tiste občane, 
strokovnjake in organizacije, ki bi 
lahko stvarno prispevali h konč
nim odločitvam, saj gre za vpra
šanja, ki zadevajo celotno skup
nost v občinah, še posebej pa 
celotno slovensko narodnostno 
skupnost v deželi.

Po tem opravljenem dejanju pri
haja na vrsto 15-članska komisija 
deželnih svetovalcev, ki jih bo ime
noval predsednik dež. zbora. Upa
mo, da bo ta komisija izvoljenih 
predstavnikov naše dežele upošte
vala vse v deželnem zakonu o gor
skih skupnostih predvidene določbe, 
poleg tega pa da bo upoštevala 
tudi načelo, ki ga v deželnem za
konu ni, a eksistira v stvarnosti: 
obstoj slovenske narodnostne skup
nosti in njenega interesa po čim
bolj družbeno gospodarsko, a tudi 
narodnostno homogenih gorskih 
skupnostih. Tu je prilika, da se 
pokaže doh~a politična volja III. 
deželnega zbora in nove deželne 
vlade Furlanije - Julijske krajine.

KAREL ŠIŠKOVIČ

JUAN DOMINGO PERON BO ŽE TRETJIČ PREVZEL OBLAST V ARGENTINI

Izvoljeni argentinski predsednik Čampom 
odstopiI v prid bivšemu diktatorju Peronu

Začasno predsedstvo prevzel predsednik poslanske zbornice • Nove volitve v 
teku 40 dni - Podpredsednik naj bi postal vodja radikalcev Ricardo Balbin

BUENOS AIRES, 13. - Da bi 
omogočil svojemu voditelju in dob 
goletnemu prijatelju Peronu, da bi 
se ponovno polastil oblasti v Argen
tini je Hector Campora, ki so ga 
izvobli za predsednika 11. marca, 
podal ostavko. Odstopil je tudi pod
predsednik Vicente Solano Uma. 
Argentinska ustava predvideva v 
teh primerih, da prevzame pred
sedstvo predsednik senata, ker pa 
je ta na dopustu, bo vajeti države 
vzel v svoje roke predsednik po
slanske zbornice Raul Lastiri, ki 
bo razpisal nove volitve v teku 
štiridesetih dni.

Gre za korak, ki ga je povzročilo 
desno krilo peronistov, da bi omo
gočilo 78-letnemu generalu Peronu, 
da bi ponovno prevzel predsedstvo 
države. Naloga, ki ga čaka je 
težka in zapletena: Argentina je v 
hudem gospodarskem položaju, ki 
mu je treba dodati še globoko po
litično krizo, ki jo dokazujejo se
danji razpleti, ki bodo omogočili 
Peronu, da se vrne na oblast, ki jo

je izgubil leta 1955, ko so ga str
moglavile vojaške oblasti. Peron 
trenutno okreva po daljši bolezni 
in za sedaj še ni sprejel kandida
ture za predsedstvo, nasmeh, s ka
terim je odgovoril na vzklikanje 
skupine manifestantov, ki so kriča
li «Peron predsednik* pa naj bi 
dokazoval, da bo kandidaturo ra
de volje sprejel.

Kand dat za podpr\1nedstvo bo ze
lo verjetno vodja radikalne stranke 
Ricardo Balbin. Rad kalna stranka 
je glavna opozicijska grupacija v 
Argentini in njeni voditelji so vso 
noč razpravljali o možnosti sodelo
vanja v vladi. Končne reakcije so 
bile dokaj pozitivne. Edina ovira 
za izvolitev Balbina je nasproto
vanje nekaterih peronističnih kro
gov. ki ugotavljajo, da bi v tem 
primeru po Peronovi smrti prišla 
oblast v roke predstavnika opo- 
zicije.

Če bi bil Balbin izvoljen za pod
predsednika bi bil Peronov poli
tični položaj izredno ugoden, saj

bi skoraj popolnoma nevtraliziral 
zunanjo opozicijo in bi se lahko po
svetil reorganizaciji peronističnega 
gibanja, ki je močno razcepljčnO.

Kaže, da je pobudo, ki bo pri
vedla Perona na oblast, sprožil ge
neralni tajnik največje argentinske 
sind;kalne organizacije Jose Rucci, 
ki je eden vidnih predstavnikov 
desnega krila peronistov. Rucci je 
včeraj nakazal možnost' vsedržav
ne splošne stavke in množičnih ma
nifestacij, ki naj bi privedle Pe
rona ponovno na oblast. Prve sku
pine demonstrantov so že v prvih 
večernih urah začele korakati mi
mo Peronove hiše in ga pozivati, 
naj sprejme predsedstvo. Campori 
ni preostalo drugega, kot da od
stopil O njegovi odločitvi bo raz
pravljal parlament, ki se bo sestal 
v prihodnjih urah in večina poslan
cev je že izjavila, da bo sprejela 
njegov odstop.

Opazovalci menijo, da vojska, ki 
je bila do pred kratkim na oblasti, 
ne bo reagirala, saj so prav pred
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BRITANSKA VLADA V ZADREGI OB OBISKU PREMIERA CAETANA

Pokol v Wiriyamu le člen v verigi 
portugalskih grozodejstev v Afriki

Zločin v Wiriyamu je bil že znan nizozemskim misijonarjem - Napo
vedane številne protiportugalske demonstracije v Veliki Britaniji

LONDON, 13. — Glasnik britan- i vila, da so portugalske oblasti uni- j ogorčenje in vznemirjenost itali- 
skega zunanjega ministrstva je j čile osvobodilno gibanje Frelimo. janskega ljudstva zaradi krutih
J__JI J_____ — .. J ■ m«, 1 AnnMilm I I f»/\ /1 rt n/\rin 1 n/\ t m M rtrt y*mM*OColn IVAntl Iff O lolrnrto A i —r,tudi danes odgovoril časnikarjem, ; Dejstva so do sedaj še vedno de-

Jutri Ceausescu 
na obisku v SFRJ

BEOGRAD, 13. — Danes je bilo 
uradno sporočeno, da bo na vabilo 
predsednika Tita glavni tajnik ro
munske komunistične partije in 
predsednik državnega sveta Romu
nije Nikolaj Ceusescu prispel 15. 
t.m. na dvodnevni prijateljski obisk 
v Jugoslavijo.

ki so ga spraševali o podrobnostih 
bližnjega obiska portugalskega mi
nistrskega predsednika Marcella 
Caetana v Veliki Britaniji, da po
drobnosti niso na razpolago. Pol
uradno se je izvedelo, da gre za 
vprašanje varnosti in da britan
ske oblasti ne marajo, da bi bil 
portugalski premier za časa svo
jega štiridnevnega obiska tarča so
vražnih manifestacij.

Protestno demonstracije je napo
vedalo 25 političnih organizacij, 
med katerimi so laburistična in li
beralna stranka, komunistična par
tija, portugalski begunci, protira- 
sistične in protikolonialist.ične or
ganizacije in drugi. Kot znano so 
laburisti in liberalci tudi izjavili, 
da se ne bodo udeležili nobene 
slovesnosti v čast Caetana.

Katoliški duhovnik Adrian Ha
stings je medtem prispel v Ma
drid. Po svojem prihodu je go
voril o zelo težkem položaju v Mo
zambiku, kjer so povsod v teku 
ostri boji. Jasno je, da se polo
žaj nikakor ne razvija v prid Por
tugalcem. Lizbona je večkrat izja-

Novi podtajniki 
včeraj prisegli

Liberalci izredno negativno ocenjujejo novo levosredinsko vlado

RIM, 13. — Novi podtajniki levo
sredinske vlade so prisegli danes 
popoldne v palači Chigi ob prisot
nosti ministrskega predsednika Ru- 
morja. Rumor je v kratkem po
zdravnem nagovoru med drugim de
jal, da »se je treba zavedati res
nosti in težavnosti trenutka*.

Najvažnejša skrb nove vlade pa 
je pripraviti ukrepe za premostitev 
gospodarske in finančne krize. Go
spodarska «trojka», ki jo sestavljajo 
ministri Giolitti (proračun), La Mal
ta (zaklad) in Colombo (finance), 
se je danes ponovno sestal ter še 
enkrat proučila nameravane ukre
pe. O delu «trojke» je La Malfa 
obvestil Rumorja. Kot je znano, na
merava vlada sprožiti prve zakon
ske ukrepe v tej zvezi takoj po 
prejemu zaupnice.

Rumor medtem pripravlja pro
gramski govor, ki ga bo imel v 
ponedeljek popoldne najprej v se
natu in nato v poslanski zbornici. 
Njegov govor v parlamentu bo ne
posredno prenašala tudi italijanska 
televizija z začetkom ob 16.15 na 
nacionalnem programu.

Član tajništva PSI Manca je dal 
danes izjavo o poteku sestanka 
predstavnikov Bertoldijeve struje, 
ki se je zaključila včeraj pozno 
ponoči. Manca je povedal, da je 
struja prevzela ime »sinteza in e- 
notnostj, in da so na sestanku odo
brili stališče, ki ga je zavzela stru 
ja med pogajanji za režitev vladne 
krize. Struja pa je objavila noto, 
v kateri,, demantira časopisne ve
sti, po, Icaterih naj bi Bertoldijevi 
pristaši vstopili v strujo tajnika De 
Martina, čeprav priznava, da je pri
šlo do objektivnega soglasja med

stališči struje in strankinega taj
nika.

Danes se je sestal vsedržavni svet 
PLI. ki je pritegnil pozornost poli
tičnih opazovalcev, ker je prvi se
stanek kvalificiranega organa libe
ralne stranke po padcu Andreottije- 
ve vlade in torej po «izgonu» PLI iz 
vlade. Tajnik Bignardi je v svojem 
poročilu dal izredno negativno in 
pesimistično oceno nove vlade, če
prav je dodal, da bo treba še po
čakati na programske izjave pred
sednika Rumorja. Dejal je tudi, da 
bo sedanja vlada še slabša od prejš
njih levosredinskih vlad, ker se je 
rodila sredi nejasnosti, generičnih 
sporazumov in notranjih prepirov v 
PSI. Bignardi je dejal, da je alter
nativa levemu centru «sredinska 
politika z evropskim pečatom*. Zna
ten del svojega poročila je tajnik 
PLI posvetil slavospevu pokojne An- 
dreottijeve vlade, o kateri je celo 
dejal, da «je najbolj delovala na 
področju reform, če upoštevamo 
čas, ki ga je imela na razpolago*. 
Zasedanje vsedržavnega sveta PLI 
se bo nadaljevalo tudi jutri z raz
pravo o tajnikovem poročilu ter se 
bo predvidoma zaključilo v nedeljo.

matitirala in postavila na laž izja- 
kvi5 portugalskega fašističnega re
žima. Tudi okrutne reakcije portu
galskih oblasti v Mozambiku do
kazujejo, da jim teče voda v grlo. 
Čim hujša je represija, tem več 
domačinov pristopa k osvobodilne
mu gibanju. V intervjuju italijan
ski televiziji je Hastings tudi de
jal, da zahtevajo portugalske ko
lonialne oblasti od duhovnikov, naj 
se držijo strogo verskih zadev. Če 
pa duhovniki pridigajo proti kri
vicam in obsojajo zatiranje, jih 
oblasti zapirajo v ječe ali pa so 
žrtev izgona. V zadnjih dveh ali 
treh letih je bilo več katoliških 
duhovnikov aretiranih. Med temi 
so bili številni domačini. Najbolj 
je prizadeta protestantska cerkev, 
katere številni tempnopolti duhov
niki so bili ubiti.

Prihajajo na dan medtem vedno 
številnejše novice o raznih portu
galskih pokolih ne samo v Mo
zambiku temveč tudi v Angoli. 
Skupina španskih misijonarjev je 
izjavila, da je zbrala številne po
datke o pokolih, katerih žrtve so 
bili mozambiški domačini. Podat
ke bodo izročili Hastingsu, da bi 
jih objavil in bi bila javnost ob
veščena. Nekateri nizozemski mi- 
sijionarji so izjavili, da so jim do
godki, o katerih je Hastings pisal 
na »Timesu* bili znani že dalj ča
sa. Niso jih sporočili javnosti, ker 
so se bali, da bi to imelo kvarne 
posledice na bivanje nizozemskih 
misijonarjev v Mozambiku. Napo
vedali so tudi objavo «bele knji
ge*, v kateri bodo številna poro
čila o drugih pokolih v Mozam
biku.

Portugalski odpravnik poslov pri 
OZN Ferreira, ki ga je Waldheim 
pozval, naj se sestane s podtajni
kom odbora OZN za dekolonizacijo 
Kitajcem Tangom, je izjavil, da 
je povedal vse, kar je imel za 
povedati generalnemu tajniku in 
da se zato ne bo pogovarjal z 
drugimi funkcionarji OZN.

represalij portugalskega režima v 
Mozambiku* Komunistični poslan
ci sprašujejo tudi. kaj namerava 
vlada storiti, da bi odločno ločila 
odgovornost Italije, v vseh med
narodnih forumih, od vojne kolo
nialnega uničevanja, ki jo Portu
galska vodi v Angoli, v Gvineji- 
Bissau in v Mozambiku. Poslanci 
pozivajo tudi vlado, naj prekine 
vsako delovanje, tako na politič
nem področju, kot tudi na voja
škem, trgovinskem in gospodar
skem, ki bi lahko pomenilo posred
no ali neposredno italijansko so
delovanje v kolonialni vojni lizbon
skega režima. Končno poslanci po
zivajo vlado, naj prizna osvobodil
na gibanja Angole, Gvineje - Bis- 
sau in Mozambika kot zakonite 
predstavnike teh držav in njihovih 
narodov, kot je že storila Organi
zacija združenih narodov, ki je v 
tem smislu obvezala vse države 
članice.

dnevi Perona ponovno imenovali za 
generala. Čin so mu odvzeli po 
državnem udaru leta 1955.

Zelo pomemben je molk levega 
krila peronizma, ki ga predstav- 
ljajo intelektualci in nekateri bolj 
borbeni sindikati, mladina in sku
pine, ki naj bi bile naklonjene 
gverilcem. Napredna opozicija ni
ma moči, da . bi se uprla organizi
ranemu gibanju, ki je nastalo, da 
bi privedlo Perona na vlado. Njen 
molk pa je bolj zgovoren kot 
kakršna koli izjava.

Hector Campora je bil na vladi 
samo petdeset dni, Ob povratku 
Perona v domovino so izbruhnili 
notranji spori peronistov, ki so. se 
kopičili v osemnajstih letih ilega
le. 20. junija, bi morala biti v bli
žini letališča Ezeiza velikanska 
ljudska manifestacija, ki se, je 
sprevrgla v pravo pravcato bitko, 
ob koncu katere so našteli na de
setine mrtvih in na stotine ranje
nih. Levica in desnica sta obto
žila druga drugo, da sta povzro
čili nerede. Od takrat se je pre
pad med obema še razširil in da
nes je skoraj nepremostljiv.

Mnogi menijo, da je za današnjimi 
dogodki bivši Peronov tajnik in se
danji minister za družbene zadeve 
Jose Lopez Rega, domnevni agent 
zloglasne ameriške vohunske agenci
je CIA in za katerega trdijo, da je 
eden najresnejših kandidatov za Pe
ronovo nasledstvo.

Bivši argentinski diktator Juan Do
mingo Peron bo imel danes zvečer 
ob 21.30 po argentinskem času (2.30 
po ital. času) govor, v katerem bo 
sporočil svojo odločitev, če bo že 
tretjič v svoji politični karieri vzel 
v roke vajeti države. Prevladuje mne
nje, da bo Peron kandidaturo spre
jel, čeprav je zadnje čase večkrat 
izjavil, da je že na koncu svojega 
življenja in da nima več nobenih am
bicij, - - -

Zaključeni
madžarsko-
jugoslovanski
pogovori

MILAN, 13. — Milanski občinski 
svet je na današnji seji sprejel 
ostavko župana Aniasija in levo
sredinskega občinskega odbora.

Leone sprejel Buta
RIM, 13. — Predsednik republi

ke Leone je sprejel danes na Kvi- 
rinalu pakistanskega predsednika 
Buta, ki je prispel včeraj v Rim, 
da bi predsedoval konferenci pa
kistanskih veleposlanikov. Srečanja 
sta se udeležila tudi pakistanski 
minister za obrambo in zunanje za
deve Ahmed in italijanski zunanji 
minister Moro.

Nota italijanske 
vlade o Mozambiku

RIM, 13. — »Italijanska vlada — 
je rečeno v poluradni noti palače 
Chigi — je preko Farnesine in di
plomatskih kanalov izrazila živo 
zaskrbljenost javnega mnenja za
radi časopisnih vesti o hudih epi
zodah, do katerih naj bi prišlo v 
Mozambiku*.

»Z italijanske strani so tudi opo
zorili, da čimprej pričakujejo u- 
strezne informacije v tej zvezi.*

«Istočasno so bila poslana navo
dila italijanskemu generalnemu 
konzulu v Lourencu Marques, da 
bi telegrafsko poročal o epizodah, 
o katerih je pisal tisk*.

Poslansko vprašanje KPI 
o pokolih v Mozambiku

RIM, 13. — Generalni tajnik KPI 
Berlinguer in drugi komunistični 
poslanci so naslovili na ministra 
za zunanje zadeve poslansko vpra
šanje, da bi izvedeli, »katere ko
rake je vlada storila ali name
rava takoj storiti, da bi izrazila

Sestanek tajništva 
sindikalne federacije

RIM, 13. —- Vodstveni odbor fe
deracije CGIL, CISL in UIL se 
bo sestal 24. in 25. julija v Aric- 
ci. Sklep je sprejelo tajništvo enot
ne federacije na današnji seji, na 
kateri so tudi sklenili, da bo federa
cija poslala novi vladi pismo z 
obrazložitvijo stališč sindikatov o 
najvažnejših problemih trenutka. 
Nalogo, da sestavijo pismo, je taj
ništvo poverilo posebni komisiji, ki 
jo sestavljajo Bonaccini, Macario 
Romei in Rufino.

Na seji tajništva federacije so tu
di odobrili tri resolucije, v katerih 
obsojajo pokole v Mozambiku in ob
novitev jedrskih poskusov ter izra 
žajo solidarnost z bojem delavcev 
v Urugvaju.

Kadar odpotoval v Budimpešto

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 13. — Prvi tajnik 

CK madžarske socialistične partije 
Janoš Kadar je danes zjutraj po 
štiridnevnem prijateljskem obisku 
in razgovorih s predsednikom Titom 
odpotoval v domovino. Od visokega 
gosta iz Madžarske so se na Brio
nih poslovili predsednik Tito in nje
gova soproga, na puljskem letališču 
pa Stane Dolanc, Kiro Gligorov, 
Jure Balič, Milka Planinc in mestni 
funkcionarji. Pred odhodom z Brio- 
ro\ sta Kadar in Tito v izjavi 
dopisnikoma jugoslovanske in ma
džarske tiskovne agencije z zado
voljstvom ugotovila, da se odnosi 
med obema državama in paitijama 
uspešno razvijajo in poudarila po
men tazgovorov za nadaljnji napre
dek odnosov med obema državama. 
Kadar je izjavil, da se madžarski 
komunisti zavedajo, da je sodelo
vanje ir razumevanje med obema 
partijama in državama v intere
su narodov obeh držav. Istočasno 
pa je tudi pozitiven prispevek raz
voju mednarodnega življenja. Pred
sednik Tito je med drugim pouda
ri! pomen dogovora o graditvi naf
tovoda od Jugoslavije preko Madžar
ske do češkoslovaške, ki bo veli
kega pomena za gospodarstvo vseh 
drugih držav. Tito je dejal, da je 
zadovoljen z obiskom in z razgo
vori in dodal, da bodo bodoči stiki 
na najvišji stoonji med obema dr
žavama pogosteiši kot doslej. Zad
nje srečanje obeh državnikov je 
bilo namreč pred šestimi leti.

V sporočilu, ki je bilo objavljeno 
nocoj na Brionih o obisku Kadra 
se omenja, da sta se Tito in Kadar 
pogovarjala o delovanju obeh par
tij, o notranjem razvoju obeh 
držav, izmenjala misli o jugoslovan
sko - madžarskih odnosih, o aktual
nih mednarodnih vprašanjih in med
narodni dejavnosti obeh partij in 
držav. Tito in Kadar sta z zado
voljstvom ugotovila, da se sodelo
vanje med obema državama in par
tijama uspešno razvija. Ugotovila 
sta, da obstajajo pogoji za nadaljnjo 
krepitev prijateljskih in dobroso
sedskih odnosov, za razširitev go
spodarskega sodelovanja in pouda
rila vlogo pripadnikov jugoslovan
ske narodnosti na 'Madžarskem in 
madžarske v Jugoslaviji za poglo
bitev prijateljstva med obema drža
vama. V razgovorih je bila posve
čena posebna pozornost gospodar
skemu sodelovanju in pri tem je 
bil poudarjen pomen graditve ja
dranskega naftovoda, ki bo pove
zoval obe državi. V preučevanju 
aktualnih mednarodnih vprašanj in 
stanja v mednarodnem delavskem 
in komunističnem gibaniu, je nri- 
šla do izraza enakost oziro
ma podobnost pogledov v osnovnih 
vprašanjih. Z zadovoljstvom je u- 
gotovljeno, da se v mednarodnih 
odnosih zmanjšuje napetost, pove
čuje sodelovanie med državami in 
narodi, uveljavlja politika miroljub
ne koeksistence. Pozitivno je ocenje
no dosedanje zboljšanje odnosov v 
Evropi in izraženo prepričanje, da 
je prva faza evropske konferen
ce o sodelovanju in varnosti ustva
rila pogoje za nadaljnje uspešno 
sodelovanje B. B.

MMM

Argentinski predsednik Campora obkoljen od časnikarjev tik po objavi sporočila, da namerava odstopiti v prid
bivšemu predsedniku Peronu
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Izvoljeni argentinski predstav

nik Hector Campora je po 50 
dneh oblasti odstopil v prid biv
šemu argentinskemu diktatorju Pe
ronu. Odstopil je tudi podpred
sednik Solano Lima in oblast je 
prevzel predsednik poslanske 
zbornice, ki bo moral v teku 40 
dni sklicati nove volitve, iz ka
terih bo Peron, če bo sprejel 
kandidaturo, izšel že tretjič kot 
predsednik. Kaže, da je odstop 
Campore organiziralo desno krilo 
peronističnega gibanja. Govorijo 
tudi, da bo za podpredsednika iz-

DANES
■m

'

voljen vodja opozicije radikalec 
Balbin, tako da bo Peron imel 
široko politično podporo v državi.

V ponedeljek se bodo pričele 
pogajanja za novi deželni odbor 
leve sredine. Predvidevajo, da 
bodo pogajanja kratka in da bo

mogoče že prihodnji teden skli
cati deželni svet, ki bo izvolil 
novi deželni odbor in odobril 
programsko izjavo predsednika. 
V tej zvezi so stranke zelo ak
tivne. Socialisti se bodo sestali 
danes, ko bodo dokončno izde
lali osnutek programa. Socialde
mokrati pa so pred dnevi sesta
vili delegacijo za pogajanja, ki 
ji načelujeta Lonza in Dal Mas. 
Prvikrat je pri pogajanjih o levi 
sredini v deželi delegacija KD 
povabila na razgovore tudi dele
gacijo Slovenske skupnosti.



PRIMORSKI DNEVNIK TRŽAŠKI DNEVNIK
Zf PRIHODNJI TEDEN IZVOLJEN NOV DEŽELNI ODBOR?

V PONEDELJEK SE PRIČNO URADNA 
POGAJANJA STRANK LEVE SREDINE
Predvidevanja o odbornikih ■ Danes seja delegacije PSI ■ Loma in Dal Mas vodita/ 
delegacijo PSDI • Dvostranski sestanek predstavnikov KD in Slovenske skupnosti

V ponedeljek se bodo v Vidmu pri-. vrsta sklepov', ki zadevajo razne pravkih k proračunu za leto 1973, 
čeli plenarni razgovori med delega- posege na družbenem področju. Na ki ga je izdelalo deželno gozdno 
cijami strank leve sredine za sesta- [ predlog samega začasnega predsed-1 podjetje.
vo deželnega odbora in za dogovor o 
političnem programu nove deželne u- 
prave. Predvidevajo, da se bodo raz
govori zaključili v nekaj dneh in da 
bo potrebnih samo štiri ali pet ple
narnih sestankov, tako da naj bi že 
ob koncu prihodnjega tedna prišlo do 
ponovne seje deželnega sveta, na ka 
teri bodo izvolili predsednika in odbor.

V zvezi s temi predvidevanji tudi 
krožijo imena kandidatov za novi de
želni odbor, ki naj bi bil sestavljen 
takole: predsednik Comelli (KD — mo- 
rotejec), odborniki: PRI — Mauro, 
PSDI — Dal Mas in Betoli, PSI — 
Nardini, De Carli in Devetag (oziro
ma Volpe, kar bi istočasno pomenilo, 
da bi ali Devetag ali Volpe načelo
val svetovalski skupini PSI), KD — 
Tripani. Coloni in Stopper (morotej- 
ci), Giust, Romano in Varisco (forze 
nuove), Cociani (base) in Mizau (im- 
pegno democratico).

Te napovedi seveda še niso urad
ne, saj bo verjetno prišlo še do 
sprememb, poleg tega pri teh napo
vedih niso upoštevana pomembna me
sta, kot je podpredsednik deželnega 
odbora in odnos med »polnimi* odbor- 
ništvi in namestniki, glede česar bo 
prav gotovo prišlo še do ostre bitke.

V zvezi s pripravami na ponedelj 
kov sestanek strank leve sredine je 
v teh dneh prišlo do vrste dvostran
skih razgovorov in sestankov dežel
nih vodstev strank.

Socialisti so izdelali v Lignanu os
nutek programa, ki ga bodo dokonč
no potrdili danes na seji delegacije, 
ki jo je izvolil deželni odbor in ki 
se bo sestala v Gorici. Socialdemo
krati so na seji deželnega odbora 
v sredo izvolili delegacijo in so se 
dogovorili, da bosta pogajanja vodi
la tajnik deželnega odbora Lonza in 
Dal Mas, ki bo do imenovanja za od
bornika vršil funkcijo načelnika sku
pine.

V četrtek sta se sestali delegaciji 
KD, v kateri so bili deželni tajnik 
Tonutti, načelnik skupine Del Gobbo 
in kandidat za predsednika Comelli, 
in Slovenske skupnosti, v kateri so 
bili Štoka, Legiša, Dolhar, Harej in 
Bratuž. V razpravi je bilo predvsem 
govor o odnosih Slovenske skupnosti 
do leve sredine, oziroma o možnih 
oblikah sodelovanja.

I

... Delo deželnega odbora 
pred zapadlostjo mandata

Deželni odbor je nadaljeval s 
svojim tekočim delom tudi v tem 
prehodnem obdobju med eno in 
drugo mandatno dobo. Včeraj se 
je sestal pod predsedstvom odbor
nika Stopperja, ki je v teh dneh 
zamenjal Berzantija. Berzanti je bil 
namreč izvoljen za novega pred
sednika sveta, v tej funkciji pa ne 
more več izvrševati poslov pred
sednika odbora.

Med ukrepi, ki jih je na včerajš
nji seji sprejel deželni odbor je

DRUGE VESTI 
NA OSMI STRANI

nika Stopperja je odbor dodelil pod 
pore za izboljšanje tehnično didak- 
t;čnih naprav v štirih centrih za 
strokovno izpopolnjevanje v videm
ski, goriški in pordenonski pokraji
ni. Na predlog odbornika za finan
ce Tripanija je odbor nato spre
jel sklep za nakazilo 21 milijonov 
lir za vzdrževanje rabeljskega rud
nika, na predlog odbornika za kme
tijstvo Comelli ja pa je odbor spre
jel obračun deželne ustanove za 
razvoj kmetijstva v Furlaniji - Ju
lijski krajini, nakar so se odborni
ki ugodno izrekli o nekaterih po-

Danes 24-urna stavka 
osebja trgovske stroke

Ker ne kaže, da bi se pogajanja 
za novo delovno pogodbo delavcev 
trgovinske stroke v doglednem času 
uspešno končala, so sindikalne or
ganizacije CGIL, CISL in UIL po
trdile današnjo 24-urno stavko, ki 
bo deželnega značaja. Nevaren železniški prelaz pod Križem, prizorišče včerajšnje tragične nesreče
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STRAHOVITA NESREČA NA ŽELEZNIŠKEM PRELAZU POD KRIŽEM

VLAK ZMEČKAL AVTOMOBIL PRI ZAPORNICAH: 
MOŽ MRTEV, ŽENA IN SINČEK HUDO RANJENA
Družina Zdravka Verše s Proseka je bila namenjena na kopanje - Čuvaj, ki 
je dvignil spuščeno zapornico, čeprav «Simplon Express» zaradi zamude še 

ni pripeljal mimo, je takoj po nesreči zbežal in ga še iščejo
I podčastnika Longa, kmalu zatem' še me spustiti preko ceste, ko je vlak

agenti železniške policije pod vod
stvom podčastnika Manianija, načelni
ka tržaške postaje Losi in nabrežinske 
postaje Sisali in še namestnik držav
nega pravdnika dr. Brenči, ki je uve
del sodno preiskavo.

Medtem je čuvaj Luigi Garlatti po
begnil in ga še vedno iščejo. Seve
da bo rhvno nanj padla največ ja, če 
že ne vsa odgovornost za tragično 
trčenje, čuvaji imajo namreč nalogo, 
da ne odprejo zapornic vse dokler 
vlak ne odtielje mimo. V teh dneh 
vozijo vlaki s precejšnjo zamudo. Tu
di včeraj popoldne je na primer br- 
zovlak iz Rima imel nad 50 minut 
zamude. Zaradi tega se dogaja, da 
se ob zapornicah nabirajo .dolge kolo
ne avtomobilistov, ki seveda zahteva
jo po pol urnem in včasih še daljšem 
čakanju, naj jih čuvaj spusti čez 
progo. Številni železničarji so nam

vaju kamenje in prazne steklenice, ga 
psovali in ga celo skušali fizično na-.

Razbitine zadnjega dela alfa romeo giulie

Včeraj se je na cesti, ki se 
spušča iz Križa pri Brojenci na 
obalno cesto, pripetila izredna ne
sreča. Na železniškem prelazu je 
vlak trčil ob avtomobil, ki je ravno 
v tistem trenutku vozil čez progo. 
Voznik avtomobila, 33-letni Zdravko 
Verša s Proseka 364, je bil na me
stu mrtev, njegova mlada žena, 
26-letna Nada Štok po rodu iz Ma
rezig na Koprskem in sinček De
jan, star komaj pet let in pol, pa 
sta hudo ranjena in so ju sprejeli 
v bolnišnico s pridržano prognozo.

Nesreča se je pripetila ob 11.15,
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S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Rossetti o globalni rešitvi 
perečih vprašanj Slovencev
V razpravo o proračunu so posegli: Rossetti (KPI), Tomizza (KD), 
Kervin (PSI), Burlo (KPI), Monfalcon (KPI) in Fragiacomo (PRI)

Razprava o občinskem proraču-1 električno energijo in plin, tako da
nu se je sinoči zaostrila, saj so 
vanjo posegli številni predstavniki 
leve sredine in opozicije. Še pose
bej je obstajalo zanimanje za po
seg Rossettija, tajnika tržaške fe
deracije KPI, ki je istočasno tudi 
načelnik številčno najmočnejše sku
pine v občinskem svetu. Rossetti je 
proračun zelo kritično ocenil in 
dejal, da odraža notranjo krizo 
občinske uprave, ker ne gre več 
za dialektiko raznih skupin, tem
več za ostre spore, ki so prišli 
jasno do izraza ob protestu repu
blikancev in ob napovedi Slovenske 
skupnosti, da bo prešla v opozici
jo, v kolikor se ne uredi predsed
niško mesto v konzulti pri Sv. 
Ivanu.

Rossetti je nato obravnaval fi
nančno plat proračuna in je de
jal, da ne gre samo za težave fi
nančnega značaja, temveč za ne
pravilne odločitve, ko se delajo ze
lo velike stvari, ki v resnici niso 
potrebne, kot je izdatek 3 milijar
de in pol lir za gledališče. Levi 
center ni rešil mnogih vprašanj in 
še zlasti ne rešuje vprašanj demo
kracije, med katerimi je prvenstve
ni odnos do Slovencev. To vpraša
nje je treba globalno rešiti, med
tem ko govori večina leve sre
dine o postopnosti, kar pomeni v 
praksi mnogo besed in nič stvar
nega.

Tomizza (KD) je nato obravna
val cestne povezave in je ugotn 
vil, da je treba uresničiti hitro 
cestno zvezo s pristaniščem. Lah
ko pa se razpravlja o posameznih 
trasah in o načinu povezave. Li
beralec Franzutti je kritično govo
ril o proračunu ACEGAT in zahte
val, da se zvišajo tarife za vodo,

se proračun za te storitve uravno
vesi in da se tudi bistveno pove
čajo tarife za mestne zveze. Sve
tovalka Burlo (KPI) je nato obrav
navala predvsem socialna vpraša
nja in še zlasti skrbstvo za sta
rejše osebe.

Svetovalec Kervin (PSI) je go
voril o sistemu sestavljanja občin
skega proračuna, ki ga je treba 
pripraviti pravočasno, tako da bo 
do lahko rajonske konzulte izre
kle pravočasno svoje stališče. Mon
falcon (KPI) je obravnaval pred
vsem odnose med občino in de
želo in je'med drugim ugotovil, da 
občina ni naredila za Slovence niti 
osnovnih stvari, saj na primer po
krajina postavlja dvojezične kra
jevne napise, občina pa je do se
daj poimenovala samo tri ulice v 
Bazovici. Zadnji je v razpravo po
segel republikanski svetovalec Fra
giacomo.

Župan Spaccini 
danes v Križu

Danes ob 10. uri bo na pobudo kra
jevnega prebivalstva obiskal tržaški 
župan inž. Marcello Spaccini Križ. Po
govoril se bo predvsem o šoli. o polj
skih poteh, prav gotovo pa bo tudi 
govor o cestni zvezi z morjem, zlasti 
po včerajšnjem tragičnem dogodku.

OBVESTILO SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE

Uradne ure na sedežu sindikata v 
Ul. Fabio Filzi 8 bodo v juliju in
avgustu vsak torek od 18. do 19. ure.

ko je s skoro polurno zamudo pri
vozil »Simptom Expresss>, ki bi mo
ral biti na tržaški železniški .postaji 
že ob 10.56. čuvaj železniškega pre
hoda, 34-letni Luigi Garlatti, je si
cer pravočasno spustil zapornici, 
ker pa vlaka ni bilo že toliko časa 
in ker so avtomobilisti nestrpno 
protestirali in trobili, jim je dvig
nil zapornici. Nesrečni Verša je bil 
prvi v koloni avtomobilov, ki so 
prihajali iz Križa. Pritisnil je na 
plin, da bi čimprej prečkal dvojni 
železniški tir, ravno tedaj je z vso 
hitrostjo pridrvel vlak.

Nekaj sto metrov prej železniška 
proga zavije nekoliko na levo, tako 
da se vlak pojavi samo v zadnjem 
trenutku, ker znaša njegova hitrost 
na tistem odseku nad 80 km na 
uro. Strojevodja ni niti utegnil pri
tisniti na zavore za hitro zaviranje, 
kar pa bi bilo tudi brez učinka, 
saj bi vlak na tako kratki raz
dalji ne mogel ustaviti.

Trčenje je bilo tako neizbežno. 
Veršov avtomobil alfa romeo giulia 
1600 z evidenčno tablico TS 89084 
je bil v tistem trenutku z zadnjim 
delom še na cesti, s prvim pa že 
na tračnicah. Sunek ga je silovito 
stisnil oz železno ograjo, tako da 
se je vozilo zlomilo na dva dela. 
Prednji del avta je ostal pod loko
motivo in prerezal gumijasto cev, 
ki dovaja zrak pod visokim priti
skom k zavoram. Tako se je stroje
vodja moral poslužiti mehanične za
vore, ki so nekoliko počasnejše, 
zaradi česar se je vlak ustavil šele 
po 200 metrih. Medtem je zdrobil 
del avta med kolesi železniškili 
vez ter skalnatim usekom.

Ko se je vlak končno ustavil, se je 
nudil strahoten prizor. Razbitine avta 
so bile raztresene po progi v dol
žini nad 220 metrov, na tleh pa so 
ležali trije potniki giulie. Za nesreč
nega Veršo ni biio več nobene pomo
či. Žena je bila brez zavesti in je 
hudo krvavela, mali Dejan pa je z 
milim glasom tarnal, da ga grozno 
boli. Dejana so takoj naložili na za
sebni avto in ga odpeljali v bolniš
nico. medtem ko so ženo pripeljali 
kmalu nato z rešilnim vozom Rdeče
ga Križa, ki je dobesedno pridrvel 
na kraj nesreče.

Reševalce je poklicala z bližnjega 
telefona 26-letna Rada Dovšek iz Kri
ža, ki le za malo ni postala sa
ma žrtev ‘nesreče. S svojim fordom 
escort novejše registracije je bila 
za avtom nesrečne Veršove družine 
m samo z izredno naglim zavira
njem ji je uspelo ustaviti svoje vo
zilo, tako da ni še sama trčila ob 
bok hitrega vlaka. Od trčenja pa sc 
je alfa giulia tako silovito raztre
ščila, da so kosi pločevine odleteli da 
leč naokrog in kos je zadel tudi pred 
nje steklo njenega avtomobila in ga 
razbil.

Takoj po nesreči se je začelo de 
lo preiskovalcev. Prvi so prihiteli ka
rabinjerji iz Nabrežine pod vodstvom

no ustavil promet ob določeni uri in 
je čakal dobre pol ure, da bi pripe
ljal vlak. Gotovo je zato menil, da 
vlaka ne bo in je ugodil, avtomobili) 
stom.

To bi lahko bile zanj olajševalne 
okolnosti, s tem pa nikakor nočemo 
trditi, da je čuvaj nedolžen. Njego
va naloga je, da ne dovoli ‘ avtomobi
listom prečkanja proge, ko je v bli
žini vlak. Vendar pa je po mnenju 
številnih železničarjev in izvedencev 
treba pripisati dober del krivde tudi 
zastarelim napravam, saj jp zapor
nica. ki jo ročno spušča in dviga 
nameščenec, vse prestara naprava, ki 
so jo izumili že pred koncem prejš
njega stoletja in ne more več odgo
varjati potrebam vedno hitrejše vož
nje vlakov. Edina rešitev je avtoma
tizacija zapornic, ki bi se morale sa-

v primerni daljavi, še boljšo in v 
bistvu edino povsem varno rešitev pa 
bi predstavljali podvozi ali nadvozi.

Naj pri tem še omenimo, da je 
»Simplon Express» imel tolikšno za-

(Nadaljevanje na S. strani)

Izid zrelostnih izpitov 
na klasičnem liceju

Zrelostni izpiti na slovenskih viš
jih srednjih šolah v Trstu so se 
že 'zaključili in vendar je pred 
šolskimi poslopji še vedno nena
vadno živo. Od časa do čaša nam
reč ta ali oni dijak prbizveduje, 
ali so izidi mature že objavljeni 
na oglasni deski. Za včerajšnji 
dan so namreč najavili izid ma
ture na klasičnem "Utfčj^jVFjjjAce 
Prešeren*, zato se je na vhodnem
hodniku te šole, včeraj gnptjij naj-

_več zaskrbljenih in radovednih de-
jAstkStflfctŽAega in fantov. Že prvi pogled tna,

■ " .................................oglasno desko je bil za vse raz
veseljujoč. Takoj je bilo namreč 
razvidno, da so vsi kandidati iz
delali, ostala je le še radovednost 
kakšno oceno je i|praščivalna ko
misija dosodila posameznikom. Tu
di v tem pogledu je rezultat za
dovoljiv, saj se poprečna ocena 
suče okrog 46 točk ha možnih 60. 
Ena dijakinja, Lucija Abrami, je 
namreč izdelala z oceno 60/60. Di
jakinje in dijaki, ki so uspešno 
opravili letošnje zrelostne izpite 
na slovenskem klasičnem liceju so 
Lucija Abrami, Klara Andlovič, 
Katerina Floridan, Loredana Ghez, 
Marjeta Kranner, Barbara Rosner, 
Alenka Starc in Sonja Zupancich, 
od goriških kandidatov pa so iz
delali Arietta Dornik, Diego Mar- 
vin, Marko Rojep in Marija Ana 
Srebrnic.

Cez teden dni 
90 lir za 
skodelico kave

Pokrajinski odbor za nadzorstvo 
nad cenami, ki se je sestal na 
prefekturi pod predsedstvom pod- 
prefekta dr. Mellara, je proučil 
vprašanje cene skodelice kave v 
javnih lokalih, katerih lastniki so 
odločno zahtevali s tem v zvezi 
poseg pristojnih organov za re
šitev vprašanja.

Po daljši razpravi in na podla
gi mnenja posebne posvetovalne 
komisije je odbor odredil poviša
nje cene skodelice kave v vseh 
javnih lokalih naše pokrajine z 
dosedanjih 80 lir na 90 lir. Ukrep 
bo stopil v veljavo ko bo objav
ljen v uradnem listu, verjetno 
20. t.m.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 14. julija

SVOBODA 
Sonce vzide ob 5.29 in zatone ob 
20.52 — Dolžina dneva 15.23 — Lu
na vzide ob 20.15 in zatone ob 4.19 

Jutri, NEDELJA, 15. julija 
JUSTA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
27,7, najnižja 18,7, ob 19. uri 25,8 
stopinje, zračni pritisk 1009.5 mb. 
stanoviten, veter 10 km na uro za
hodni - severozahodni, vlaga 57-od- 
stotna, padavine tekom noči 1,9 mm 
dežja, nebo 2/10 pooblačeno. morje 
rahlo razgibano, temperatura morja 

23,2 stopinje

ROJSTVA IN SMRTI 
• -Dne 13. julija 1973 se je v Trstu 
rodilo 11 otrok, umrlo pa je 6 oseb, 

UMRLI SO: 66-letna Marija Pertot 
vd. Pečar, 64-letna Nada Kosmerlj 
por. Tomadin, 73-letna Rachele Ver- 
de vd. Pugliese, 95-letna Francesca 
Uosmitz vd. Renner, 82-letna Maria 
Premru vd. Caleari in 86-letna Maria 
De Bortoli.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Vielmetti. Borzni trg 12; Centauro, Ul. 
Rossetti 33; AUa Madonna del Mare, 
Largo Piave 2; SanFAnna, Erta S. 
Ani« 10 (Kolonkovec).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davanzo, 
Ul. Bemini 4; Al Castoro, Ul. Ca- 
vana 11; Sponza, Ul. Montorsino 9 
i Rojan).
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Globok odmev med vaščani na Proseku 
in pripombe glede nevarnega prelaza

Nesrečni Zdravko Verša

Vest o hudi nesreči se je hitro 
razširila in bridko odjeknila po 
Proseku, kjer vsi globoko sočust
vujejo s tako hudo prizadeto dru
žino, saj je bil pokojni Zdravko 
dobro znan zaradi svojega mirnega 
značaja, marljivosti in navezanosti 
na družino. Zaposlen je bil kot u- 
radnik v Novem pristanišču in je 
imel zdaj svoj letni dopust, ki ga 
je v glavnem izkoriščal, da je de
lal pri razširitvi in obnovitvi hiše 
svoje matere, pri kateri je stano
val s vojo ženo Nado, ki je zapos
lena v neki trgovini v Ul. Machia
velli in petletnim sinčkom Deja
nom, ljubljencem ne samo svojih 
staršev in dedov, ampak vseh, ki 
ga poznajo. Pokojni Zdravko je 
bil zelo navezan na svojo družino 
in ha svojo mater Danico, saj je 
bil njen edini sin, Očeta Alojza pa 
je izgubil v drugi svetovni vojni.

Po delu sa obnovo hiše ai Jo

Nada ob poroki

Zdravko včeraj dopoldne zaželel, da 
bi šel z ženo in sinkom na kopa
nje, za nekaj ur, ko je sonce naj
bolj pripekalo. Hitro so se odpravili 
in odpeljali po najbližji cesti, da 
bi čimprej prišli do morja. Potem 
se je zgodilo, kar se je zgodilo. 
Ko so svojci in sorodniki izvedeli, 
kaj se je zgodilo, so hitro pohiteli 
v tržaško bolnišnico, k prizadetim 
družinam pa so prihajali domači
ni, da bi izrazili svoje sočustvova
nje in tolažili, kolikor se v takih 
primerih lahko tolaži, hudo priza
dete svojce. Vedeli so že, kako je 
z Zdravkom, spraševali pa so, ka
ko je z Nado in malim Dejanom.

Domačini, ki so kmalu prihiteli 
na kraj nesreče, pravijo, da je ma
lega Dejana vrglo najdlje. Otrok, 
ki ni izgubil zavesti, je ležal ob 
tračnicah in klical svojo mamo. Po
tem so ga odpeljali z zasebnim av
tom T bolnišnico. Preden so ga od-

Mladl Dejan

peljali na operacijo, je spraševal 
staro mamo in bolničarke, ali je 
mama ostala živa in kako je z av
tom. Nihče mu ni povedal, da je 
oče umrl, pa je že sam to spoznal, 
ker je videl in vedel, kaj se je 
zgodilo. Potem so ga odpeljali v 
operacijsko sobo in mu obljubili, 
da mu bodo danes prinesli slado
led.

Po tragični nesreči vsi govorijo 
o nevarni cesti, ki pelje iz Križa 
do obale in o nujnosti, da želez
niška uprava odpravi nevarni že
lezniški prelaz in zgradi nadvoz. 
V zvezi s tem sta včeraj sociali
stična svetovalca Kervin in Giurd- 
cin naslovila na tržaškega župana 
pismeno vprašanje. Naj omenimo 
še, da je omenjena pot v nekate
rih predelih zelo strma in sploh 
preozka, tako da nastanejo velike 
nevšečnosti, ko se srečata dva av
tomobila.

14. julija 1973

Gledališča
FESTIVAL OPERETE
V POLITEAMA ROSSETTI

Drevi ob 21. uri bo prva pred
stava Kalmannove operete »Čardaška 
kneginja*. Protagonista te operete, 
ki bo odprla letošnji »Festival opere
te*, bosta sopranistka Edith Martel- 
li in tenor Alvino Misciano, poleg 
katerih bodo nastopili tudi Adriana 
Innocenti, Lino Savorani, Elio Pan- 
dolfi, Armando Bandini, Tonino Mi- 
cheluzzi, Graziella Porta, Lucio Rolli, 
Gianfranco Saletta, Fulvia Gasser, Vi
to Susca, Eno Mucchiutti, Anna Re- 
chimuzzi, Sergio Pieri, Renato Leban 
in Enzo Viaro. Režija Vito Molinari. 
Nastopil bo »Festivalski balet*, orke
ster in zbor iz gledališča Verdi. Zbor 
je uvežbal Gaetano Riccitelli, orkester 
bo dirigiral Hans VValter Kaempfel. 
Koreografsko je delo pripravil Gino 
Landi s sodelovanjem Anne Brillarelli, 
kostimi pa Sebastiana Soldatija. Scene 
so po zamisli Giannija Ville pripravili 
pod vodstvom Maria Rossija v scen
skih delavnicah gledališča Verdi.

Pri osrednji blagajni v Pasaži Prot- 
ti 2 (tel. 36-372) nadaljujejo s pro
dajanjem vstopnic.

MIRAMARSKI PARK 
«LUČI IN ZVOKI« 

TEDENSKI SPORED
Ob ponedeljkih ob 21.30: 

«Maximilian of Mexico an 
emperor's tragedy» (v angle
ščini); ob 22.45: «Massimilia- 
no e Carlotta* (v italijanščini).

Ob torkih zaradi tedenske
ga počitka ni predstav.

Ob sredah ob 21.30: «Der 
Kaisertraum von Miramare* (v 
nemščini); ob 22.45 «Massi- 
miliano e Carlotta* (v itali
janščini).

Ob četrtkih ob 21.30: «Ma- 
ximilian of Mexico an empe- 
ror's tragedy» (v angleščini); 
ob 22.45: «Massimiliano e
Carlotta* (v italijanščini).

Ob petkih ob 21.30: «Der 
Kaisertraum von Miramare* (v 
nemščini); ob 22.45: «Massi- 
miliano e Carlotta* (v itali
janščini).

Ob sobotah ob 21.30 in ob 
22.45 dve predstavi: »Massi- 
miliano e Carlotta* (v itali
janščini).

Ob nedeljah ob 21.30: «Der 
Kaisertraum von Miramare* (v 
nemščini); ob 22.45: »Massi- 
miliano e Carlotta* (v itali
janščini).

Šolske vesti
Ravnateljstvo Državnega strokovne

ga zavoda za industrijo in obrt spo
roča. da 24. julija 1973 zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1973 - 1974. 
Prošnje i ehrejeroa tajništvo vsak. dan 
od 9. do 12. ure. (UL Frausin 12,
11. nadstropje).

Ravnateljstvo Državne srednje šole 
«Ivan Cankar* sporoča, da 24. julija 
1973 zapade rok za vpis za šolsko 
leto 1973 - 1974. Prošnje sprejema taj
ništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga liceja »France Prešeren* v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da dne 
24. julija 1973 ob 12. uri zapade rok 
za vpis za šolsko leto 1973/74. Proš
nje sprejema tajništvo vsak dan od 
10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
Anton Martin Slomšek v Trstn, Ul. 
Caravaggio 4. sporoča, da 24. julija 
1973 ob 12. uri zapade rok za vpis 
za šolsko leto 1973-74. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 10. do
12. ure.

»Ravnateljstvo Državnega trgovske
ga tehničnega zavoda »Žiga Zoiz* 
v Trstu, Vrdelska cesta 13/2, sporoča, 
da 25. julija 1973 ob 12. uri zapade 
rok za vpis v šolsko leto 1973/74. 
Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 10. do 12. ure.*

Ravnateljstvo državne srednje šo
le »Fran Levstik* na Proseku z od
deljenimi razredi v Sv. Križu sporo
ča, da 24. julija 1973 zapade rok za 
vpis v šolsko)leto 1973/74. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od . do 12. ure.

Ravnateljstvo srednje šole »Fran 
Erjavec* sporoča, da 24. julija 1973 za
pade rok za vpis v šolsko leto 1973 
-1974. Prošnje sprejema tajništvo 
vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Slmon Gregorčič* v Dolini sporoča, 
da 24. julija zapade rok za vpis v 
šolsko leto 1973-74. Prošnje sprejema 
tajništvo šole od 9. do 12. ure.

Razstave
V galeriji »Tergeste* razstavlja po- 

reški kipar Emil Benčič. Njegova dela 
bodo občinstvu na ogled do 28. t. m.

V občinski galeriji razstavlja Natalya 
Millovatz, ki je po rodu Tržačanka, 
živi pa v Milanu. Njena razstava bo 
trajala teden dni, do 19. t. m.

Razna obvestila
Tržaški partizanski pevski zbor. V

petek, 20. t.m. ob 21. uri redna pev
ska vaja v Bazovskem domu. Po vaji 
ogled vzorca nove obleke za zbor. 
Pevci, pridite vsi! Odbor.

XI. MEDNARODNI FESTIVAL 
ZNANSTVENOFANTASTIČNEGA 

FILMA

zaključni dan

GRAD SV. JUSTA ob 21.15: 
«La terra dl Sannikov* (dolgo- 
metražni film, ZSSR, režija Mkrti- 
Cian in L. Popov). Srednje in 
kratkometražnl: »C 10 3 Ricordo 
2001 Odissea dello spazio* (Ju
goslavija), «La gatta* (kopro
dukcija Jugoslavija - Italija) in 
»Apollo 17» (ZDA).

KINO EXCFLSIOR ob 17.30: 
(Selekcija znanstvenega filma): 
»La scopcrta del prof. Alexan- 
drov», «Verso la stella mattuti- 
na», «Le alghe blu attaccano 11 
Planeta*, vsi iz ZSSR; «Fuochi», 
«Produzione a colore da Compu
ter*, «Nuove visioni dello spa
zio*, «Pioni profondamente som- 
mersi* In «Operazionl salvatag- 
gio* vsi iz ZDA.

Kino
MIRAMARSKI PARK »Luči in zvoki*

ob 21.30 in. ob 22.45 dve predstavi 
«Massimiliano e Carlotta* v italijan
ščini.

Nazionale 16.00 «11 killer dagli occhi 
a mandorla*. Barvni pustolovski 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Excelsior Zaprto zaradi počitnic do 
14. julija.

Grattaclelo 16.30 «L’isola delle sala- 
mandre*. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Fenice 16.00 «Un tranquillo vveekend 
di paura*. Barvni film. Igra Burt 
Reynolds. Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Eden 16.30 »Le farfalle sono libere*. 
Goldie Hawen, Eileen Heckart. 
Barvni film.

Ritz 16.30 «Baciamo le mani*. A. Bel
li, Arthur Kennedy, John Saxon. 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Aurora 16.30 «Fritz il gatto*. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Capitol 16.30 «Borsalino». Alain Delon. 
Jutri: «11 genio della rapina*.

Cristallo 16.30 »Tarzan e le pantere 
nere*.

Filodrammatico 16.30 »Primo tango a 
Roma*. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Sei iellato amico, hal 
incontrato Sacramento*. Barvni we- 
stem film. Ty Hardin.

Vittorio Vencto 16.30 «Con una mano 
ti rompo. con i piedi ti speazo*. 
Barvni film.

Abbazia 16.30 «Jane Eyre nel castel- 
lo dei Rochester*. S. York in G. C. 
Scott.

Astra Zaprto zaradi počitnic do 19. 
julija.

Ideale 16.30 «La lunga ombra del lu
po*. John Manera in Aliza Adar. 
Barvni film.

Impero 16.00 »Vogliamo i colonelli*.
,, Ug^i^gnazzi. Barvni film.

Prosveta
V okviru proslav 75. obletnice PD 

«Primorec» bo danes, 14. t. m. ob 
21. uri v Ljudskem domu v Trebčah 
predavanje «Trebče od najstarejših 
časov do danes*. Pripravil Bruno 
Kralj. Predavanje bodo spremljali 
barvni diapozitivi, ki jih je posnel 
Alario Collerig. Vljudno vabljeni!

PROSVETNO DRUŠTVO 
«VALENTIN VODNIK*

priredi
danes, 14 in jutri, 15. julija 1973 
na igrišču pod šolo v Dolini

ŠAGRO
Danes, 14. 7.:
Ob 20. uri — nastop pevskega 

zbora GRAFIKA iz Ljubljane 
Od 20. do 24. ure ples z an

samblom THE LORDS.
Jutri, 15. 7.:
Ob 18. uri — godba na pihala z 

Brega
Ob 19.30 — pevski zbor Valentin 

Vodnik
Od 20. do 24. ure — ples. Igrajo 

THE LORDS.
Vabljeni!

Mali oglasi
TVRDKA import - export Išče urad

nico. Telefonirati v uradnih urah 
na 61-478.

50.000 LIR NAGRADE tistemu, ki 
bo našel mačko Angora bele barve, 
ki se je Izgubila na področju Padrič. 
Telefonirali: 22-62-73.

ZAČNE SE VPISOVANJE v tečaj 
za poklicne bobiiške sestre v SPLOŠ
NI BOLNIŠNICI S. CARLO BORRO- 
MEO - 20153 MILANO, Ul. Pio II. 3, 
Možnost sprejema gojenk v internat.

IŠČEMO SLAŠČIČARJA ali slašči
čarskega pomočnika. Naslov: pekarna 
Favento, Ul. di Roiano 1. Tel. 41-46-19.

Prispevki
Namesto cvetja na grob Marije Pe

čar darujeta Adrijana in Stanko Škri
njar 5.000 Ur za Budalov sklad.

V počastitev spomina pok. Antona 
Božiča daruje Olga Demark 3.000 Ur 
za prosvetno društvo »Valentin Vod
nik*.

Sporočamo žalostno vest, da nas je zapustila naša draga ma
ma in nona

MARIJA PERTOT vd. PEČAR
Pogreb predrage pokojnice bo danes, v soboto, 14. t.m.. ob 16. 

uri iz mrtvašnice na pokopaUšče na Katinari.

Žalujoči hčerki Nadja In 
Meri z družinama ter 

drugo sorodstvo
Trst, Boljunec, Lonjer, 14. julija 1973
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«PRIMORSKA RAZSTAVLJA» SE LETOS PREDSTAVLJA ŽE ČETRTIČ

V Kopru danes dopoldne odprtje 
mednarodnegasejmainsalona navtike k

Vsak večer na sejmišču zabavni program

Danes se v Kopru zopet odpi
rajo sejemski prostori mednarodne
ga sejma in salona navtike, kjer 
sodeluje nad 100 podjetij iz Jugo
slavije, Italije, Avstrije, Zvezne re 
publike Nemčije in letos prvič tudi 
Nemške demokratične republike. Iz 
Trsta pa se bo sejma udeležilo pri
bližno deset podjetij. Glavni namen 
sejma, ki je letos že četrti po 
vrsti, je pospeševanje maloobmej
nega prometa

Na 5800 kvadratnih metrih raz
stavne površine si bodo obiskoval
ci lahko ogledali blago s področja 
kovinsko- predelovalne, prehrambne, 
kemijske, grafične, tekstilne, elek
troindustrije in industrije pijač, po
sebno pozornost pa prireditelji po
svečajo navtiki. Na sejmu bodo pri
kazali tudi zmogljivosti domačega 
turizma in način njegovega poslova
nja. Vse razstavljeno blago bo na 
voljo za dinarje.

Tudi za zabavo v sejemskem ča
su niso pozabili. Tako bodo vsak 
večer nastopali znani domači in tuji 
izvajalci zabavne glasbe. Od doma
čih naj navedemo Ivico Šerfezija in 
Slake, od tujih pa Rockyja Robert
sa. Letos prvič bodo Elan, John
son in Milde Sorte skupno prika
zali manifestacijo vodnih športov. 
Nekatere prireditve bo posnela tudi 
koprska televizija. Za kakovostne 
gostinske usluge bodo poskrbela zna
na domača gostinska podjetja.

Pokrovitelj sejma je predsednik 
koprske občinske skupščine Miro 
Kocjan, odprtja pa se bodo udele
žili tudi mnogi drugi predstavniki 
iz družbeno - političnega življenja.

Sejem «Primorska razstavlja*, ki 
bo trajal do 22. julija, bo torej le
tos obogaten z dopolnitvami in no
vimi zamislimi. Letošnji sejem naj 
bi bil za obiskovalce in razstav
ljavce uspešen poslovni dogodek in 
prijetno osebno doživetje.

Danes in jutri 
v Dolini šagra 

«V. Vodnik»p.d

Zadnja leta so na ta dan dolin
ski pevci pripravili koncert. Letos 
so združili oba praznika v enega 
in pripravili šagro. Temu načrtu 
je botrovala še finančna plat; 
pevci zbora Valentin Vodnik so 
namreč začeli zahtevati obleke za 
svoje nastope, kar je tudi umest
no in potrebno. Stroški za naba
vo oblek pa so precejšnji in tako 
bo čisti izkupiček šagre šel v 
ta namen.

V kulturnem delu programa bi 
moral danes nastopiti pevski zbor 
Grafika iz Ljubljane, a iz teh
ničnih razlogov je nastop zadnji 
trenutek odpadel. V nedeljo pa 
bo po koncertu godbe na pihala 
iz Brega, ki se bo pričel ob 19. 
uri, nastop domačega zbora Va
lentin Vodnik. Za ples bo tako 
v soboto, kot v nedeljo igral priz

nani ansambel The Lord’s.
Poglavje zase pa sta pijača in 

jedača. Dolinčani bodo namreč to
čili odlično domače vino, za ka
tero se že sedaj zanimajo števil
ni ljubitelji pristne domače kaplji
ce. Pravijo, da je boljše kot te
ran, in seveda tudi cenejše, in ta
ko bodo lahko uspešno konkuri
rali s Kraševci. Kar se jedače 
tiče pa priporočamo, da pridejo 
obiskovalci na šagro... lačni, saj 
jih čaka cela gora odlično pri
pravljenih dobrot: ciganovi piščan
ci, pečeni piščanci «na Dukov na
čin*, klobase, kraški pršut, sar
dele itd. Kot vidite bo vsega do
brega dovolj in tudi za mrzlo 
pivo bo preskrbljeno.

Priporočamo vsem, da pridejo 
zgodaj, ker take dobrote hitro 
zmanjkajo. V. L.
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V JUNIJU SO OPRAVILI 3465 PREGLEDOV

Uspešna nadzorstvena dejavnost 
občinskega komisariata za higieno

Nadzorni organi so odvzeli tudi 298 vzorcev raznih 
jedač in pijač - Nekaj ljudi prijavljenih sodišču 
zaradi prekrškov nad zdravstvenim pravilnikom

V mesecu juniju je nadzorna služ
ba komisariata za higieno na ob
činskem oddelku za zdravstvo in 
higieno izvedla 3.465 pregledov v 
raznih proizvodnih podjetjih na na
šem področju ter v številnih skla
diščih s prodajno službo za jestvi
ne in pijače. Skupno so odvzeli 298 
vzorcev, od katerih so poslali 104 
vzorce kemičnemu oddelku labo
ratorija za higieno in profilakso 
ter 194 vzorcev zdravniškemu od
delku istega laboratorija, kjer so
opravili analizo. Posebno nadzor- stenine.
stvo so raztegnili na področje ti
ste prehrane, ki se predvsem v 
poletnih mesecih lažje pokvari.

Tehnično osebje higienskega ko
misariata je pregledalo tudi več 
poslopij in stanovanj. Skupno so 
opravili 624 pregledov, od kate
rih 358 v stanovanjih, ki so v 
posebno slabem stanju in za ka
tera so izdali tudi ustrezno potr
dilo.

V juniju so ugotovili 19 prekrškov 
upravnega značaja, obenem pa so

v treh primerih prijavili sodnim 
oblastem nekatere ljudi, ki niso 
imeli zdravniškega dovoljenja in 
so se kljub temu ukvarjali s pri
pravljanjem ali prodajanjem jeda
če in pijače. Pokrajinski kemijski 
laboratorij pa je prijavil sodnim 
oblastem tri osebe, ker je analiza 
pokazala, da njihovi prehrambeni 
izdelki niso bili v skladu s pred
pisi pravilnika za higieno in zdrav
stvo. V enem primeru gre za sir, 
v drugih dveh pa za kruh in te-

Danes ih jutri bo na «Malih 
Brcah* pod srednjo šolo v Dolini 
šagra prosvetnega društva Valen
tin Vodnik. Dolinski prosvetarji so 
po navadi zaključili svoje delova
nje s piknikom. Letos pa so skle
nili menjati svoj običaj in prevze
ti starejšega. Za sv. Urh je bila 
namreč pred leti v Dolini šagra.

DANES ZAKLJUČEK

Najboljši filmi 
so bile slikanice

Na festivalu znanstvenofantastičnega 
filma bodo danes razdelili nagrade

Festival znanstvene fantastike se 
bliža h koncu. Danes bodo predva
jali zadnje filme in bomo zvedeli za 
nagrajence. Včeraj smo pa videli 
en celovečerni film in tri kratke 
slikanice. Le te so bile odlične kot 
vse slikanice, ki so jih doslej pred
vajali na festivalu. Zato bomo o 
njih pisali prej kot o celovečernem 
filmu, čeprav je to neobičajno.

Jugoslavija je predstavila dve iz
vrstni slikanici v proizvodnji «Za
greb filma». «Astralisr> je delo reži
serja Rudolfa Borosaka in animator
ja Vladimira Jutriše, v katerem 
vidimo posameznika, ki je obsojen 
na samoto v fantastičnem vesolj
skem okolju poleg drugih posamez
nikov. Podobno temo najdemo v dru
gi slikanici, italijansko - jugoslovan
ski proizvodnji Nedeljka Dragiča in 
Reginalda Raparellija «Tup tup»: 
naslov se tiče hrupa, ki preganja 
protagonista, ki se brani, tako da 
uniči ves svet; na koncu si sklopi je 
grob in se hoče ustreliti, toda iz 
pištole pride urh, ki se spremeni v 
princesinjo.

Odlična je tudi poljska slikanica 
Jerzgja Kopczijnskega «Korytarz» 
(Hodnik), v katerem vidimo moža, 
ki hoče ubežati vhodu neskončnega 
hodnika; ta hodnik pa so usta več
jega moža, ki je v enakem polo
žaju.

Poleg kratkega ameriškega filma 
Marvina Alberta «Once the Ferns» 
so včeraj predvajali še celovečerni 
ameriški film J. Leea Thompsona 
cBattle for the Planet of the Apes» 
(Boj za planet opic). To je peti 
film iz serjie o planetu opic, ki se 
je začela z odličnim Schaffnerje- 
vim filmom, nadaljevala, pa se je 
z dosti manj dobrimi deli. Tudi zad
nje poglavje je skromno, gre pa 
vsaj za akcijski film in ne za res
nobno dramatično delo, kakršno je 
bilo tretje iz serije. Poleg prota
gonista Roddgja McDowalla nasto
pata med drugimi Leu) Ayres in 
znani režiser John Huston.

V pričakovanju na filme zadnjega 
večera, ki pa verjetno ne bodo spre
menili odločitev žirije, bi radi tve
gali prognozo. Mislimo, da za na
grado najboljšemu celovečernemu 
filmu ne bi smelo biti nobenega 
dvoma; le francoska slikanica La
toma in Topora «La planete sau- 
vages je popolnoma prepričala. Tu
di za najboljšo moško in žensko in
terpretacijo ni veliko izbire: pode
lili bi ju Michelu Bouguetu (v vlogi 
Merkurija) in Susan Hampshire (v 
treh vlogah Nancy, Euryale in Ali
če) za film rMalpertuis„. Nekaj več 
izbire je le pri nagradi za najboljši

kratki film, za katero lahko pri
dejo v poštev razne slikanice: ju
goslovanski «Utopija» in «Astralis», 
jugoslovansko-italijanska «Tup tup», 
češkoslovaška « Leonarduv denik », 
poljska «Korytarz» in navsezadnje 
tudi italijanska tUmanomeno».

Zaključila se je medtem retrospek
tiva z naslovom »Od Golema do 
robota», ki je bila pravzaprav po
svečena raznim lutkam. Zadnji film 
je bil Američana Jamesa Cruzea 
«The Great Gabbo» (Veliki Gabbo, 
1930) po scenariju Bena Hechta in 
z odlično interpretacijo Eriča von 
Stroheima. v filmu vidimo odnos 
med trebušnim govornikom in nje
govo lutko Ottom, torej temo. ki se 
je večkrat pojavila v filmu.

Danes z-cčer bomo lahko gledali 
sovjetski . Im rZemlja Samnikova», 
jugoslovanski kratki film, jugoslo
vansko • italijansko slikanico in a- 
meriški znanstveni film.

S. G.

V zvezi z varstvom pred onesna
ženjem morja je zdravstveni odde 
lek tržaške občine tudi izvedel več 
pregledov, laboratorij pa je ana
liziral številne vzorce vode.

Drevi v Repnu odprtje 
razstave A. Lukežiča

Drevi ob 20.30 bo v Kraški ga
leriji v Repnu odprl razstavo svo
jih del tržaški slikar Avrelij Lu
ke Žič, ki je pred nedavnim uspeš
no razstavljal v tržaški občinski 
galeriji. Za svojo sedanjo razsta
vo v Repnu je slikar pripravil pre
cej novih del, tako da se pred
stavlja z nekaterimi perorisbami, 
ki so jih obiskovalci občinske ga
lerije že videli, ter s številnimi 
drugimi delt, med katerimi je tu
di več olj, ki jih je pripravil na
lašč za to razstavo. Razstava bo 
odprta mesec dni, vse do 15. av
gusta.

V TOREK PRI SV. JAKOBU

Javna skupščina 
o hitri cesti

Na pobudo krajevne konzulte pri 
Sv. Jakobu bo v torek, 17. t.m. 
ob 19.30 na sedežu ENAIP v Istr
ski ulici 57 javna skupščina, na 
kateri bodo razpravljali o hitri 
cestni povezavi.

RAZPRAVA O SORSKIH SKUPNOSTIH

Sovodenjski občinski svet za območje 
i naj zajame občine od Doline do Krmina

•v
Vzdržali so se trije svetovalci • Zastopnik SDZ meni, da ima Ste- 
verjan druge gospodarske zahteve - Resolucija proti prepovedi 

pisanja v slovenščini v obmorski koloniji v Lignanu

Sovodenjski občinski svet se o- 
greva za ustanovitev take gorske 
skupnosti, ki bi obsegala vse ob
čine tržaškega ozemlja in goriške 
pokrajine z izjemo Dolenj. Na ta 
način bi v to skupnost prišle vse 
slovenske občine na Tržaškem in 
na Goriškem. Svetovalci sovodenj- 
ske občine so to odločitev sprejeli 
z večino glasov na seji, ki je bila 
v četrtek zvečer.

Sejo je otvoril župan Jožef Če- 
ščut. Omenil je debato, ki je bila 
že na prejšnji seji občinskega sve
ta, omenil je sestanek županov za
interesiranih občin, ki je bil na 
pokrajini 2. julija, omenil je tudi 
sestanek zastopnikov slovenskih ob
čin, ki je bil dan prej v Trstu. 
Dežela je dala več predlogov, med 
temi takega, ki zagovarja ustano
vitev kraške skupnosti (v njej bi 
bile občine od Doline do Sovodenj) 
in briške skupnosti (v njej bi bile 
občine od Gorice do Dolenj). Ne
katere občine so že glasovale v 
prejšnjih dneh v tem smislu. Če- 
ščut pa je dejal, da bi bila bolj
ša varianta, po kateri naj bi usta
novili tako skupnost, ki bi obse
gala vse občine od Doline do Kr
mina. Tudi za tako skupnost je 
dala predlog deželna uprava. O 
stvari je poročal še podžupan Jan
ko Cotič, ki je bil na sestanku za
stopnikov slovenskih občin na Tr
žaškem in se je tudi on ogrel za 
tako rešitev.

Dvome v zvezi s tako rešitvijo 
je izrazil svetovalec SDZ Remo 
Devetak. Gospodarstvo Števerjana 
je nekaj drugega kot ono našega 
Krasa, je dejal, zaradi česar dvo- 
ni o uspehu take skupnosti. Pomi
sleke s tako rešitvijo je izrazil 
tudi odbornik Marčelino Devetak. 
Dejal je, da bi bilo prav, da bi 
ustanovili tako skupnost, ki bi ob
segala ne le občine na Tržaškem 
in Goriškem, marveč tudi tiste v 
Benečiji. Po še nekaterih interven
cijah je prišlo do glasovanja. Od 
treh opozicijskih svetovalcev' je bil 
prisoten le Remo Devetak. Ta se 
je tudi skupno z Marčelinom De
vetakom in Francem Grilom vzdr
žal glasovanja, ostalih sedem sve
tovalcev pa je glasovalo za župa
nov predlog. Sovodnje so torej za 
tako gorsko skupnost, ki bi obse
gala vse zainteresirane občine na 
Tržaškem in na Goriškem. V taki 
skupnosti bi imeli slovenski pred

stavniki odločilno besedo. Bomo vi
deli kaj bo sedaj ukrenila dežela.

Župan je nato poročal o uvedbi 
novega davka INVIM, to je davka 
na porast vrednosti nepremičnin. 
Novi davek ima retroaktivno velja
vo od leta 1963 in velja za vse, 
ki so medtem kupili ali p"odali 
kako nepremičnino. Občine imajo 
možnost, v mejah zakonskih dolo
čil, določiti minimalno ali maksi
malno stopnjo davka. Ker v So- 
vodnjah nimajo problemov z ob
činskim proračunom in ker je tu 
največ primerov dedovanja nepre 
mičnin, torej ne gre za špekula
cije, je župan češčut predlagal, 
da bi uvedli najnižjo možno stop
njo davka. Tako bo zadbščeno po
trebam domačinov. Če se vrednost 
nepremičnine dvigne za 10 odstot
kov bo stopnja davka znašala 3 
odstotke, če se dvigne od 11 do 50 
odstotkov bo mera davka znašala 
5 odstotkov, od 51 do 100 odstot
kov bo mera znašala 10 odstotkov, 
od 101 do 150 odstotkov bo stopnja 
davka 15 odstotkov, od 151 do 200 
odstotkov bo stopnja znašala 20 
odstotkov, od 201 odstotka poviša
nja vrednosti pa bo stopnja dav 
ka znašala 25 odstotkov. Najvišje 
mere, ki jih lahko aplicirajo v 
občinah pa so precej višje.

Starši trinajstih otrok iz sovo- 
denjske občine, ki so še lani obi
skovali italijansko večrazrednico v 
Sovodnjab, nato so na lastno pest 
odločili, da bodo obiskovali itali
janske ljudske šole v Gorici, na 
Rojcah, so zaprosili občino, da bi 
jim ta priskrbela šolski avtobus 
za vsakdanji prevoz njihovih otrok 
iz Sovodenj v Gorico. Župan, ki je 
pismo prebral, je temu nasproto
val, saj nima sovodenjska občina 
šolskega avtobusa niti za prevoz 
otrok, ki obiskujejo razne sloven
ske šole na področju občine ali 
izven nje. Zaradi tega, in s tem 
so svetovalci soglašali, bo občina 
še vnaprej prispevala tudi za te 
otroke za prevoz z rednimi avto
busi, enako kot skrbi za dijake, 
ki obiskujejo slovenske srednje šo
le v Gorici. S strani svetovalcev 
je na račun nekaterih staršev, ki 
pošiljajo svoje otroke v italijan
sko šolo, padla marsikatera pikra. 
Vsaj v osmih primerih gre za o- 
troke čisto slovenskih družin ali 
mešanih zakonov. Dva slovenska 
otroka so slovenski starši poslali

v prvi razred italijanske šole. Po
leg tega, da bosta obiskovala tu
jo šolo, se bosta morala voziti vsak 
dan iz Sovodenj v Gorico. Sveto
valci so tako ravnanje staršev o- 
stro grajali.

Ob zaključku seje je župan Če
ščut poročal še o neljubem dogod
ku, ki se je pripetil v Lignanu, 
kjer je ravnateljica tamkajšnje po
letne kolonije ladjedelnice Italcan- 
tieri prepovedala deklici z Vrha, 
hčerki delavca v tržiški ladjedel
nici, pisati domov v slovenskem 
jeziku. Občinski svet je soglasno 
odobril resolucijo, ki obsoja tako 
postopanje, ki spominja na fašistič
ne čase.

SEJA ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Osnutek o prosti coni 
čimprej v razpravo!
Bodo kmalu podaljšali veljavnost zakona?
V obalnih vodah prost ribolov z mrežami

Na zadnji seji upravnega odbora 
trgovinske zbornice je bilo spet v 
osredju vprašanje obnovitve režima 
proste cone. Predsednik zbornice 
Lupieri je poročal o stikih z za
stopniki političnih strank, z zastop
niki vlade in raznimi rimskimi funk
cionarji. Zastopniki političnih strank 
so izrazili pripravljenost podpreti 
goriške zahteve. Na tehnični ravni 
so razpravljali še o nekaterih po
drobnostih in specifičnostih goriške- 
ga gospodarstva. To bodo upošteva
li, ko bo treba sestaviti osnutek 
za obnovitev zakona o prosti coni. 
Trgovinska zbornica hoče dati se
danjemu zaprtemu režimu proste 
cone, ki je bil omejen le na Go- 
irico in Sovodnje .širše dimenzije, 
saj ni moč ločiti goriško gospo-

po predsednikovem poročilu izrazili 
željo, da bi imeli še v naprej stike 
z odgovornimi faktorji v Rimu in 
da bi osnutek zakona čimprej se
stavili. Prej kot bo šel v razpravo, 
mora imeti podporo političnih strank

Na isti seji so razpravljali tudi o 
bodočnosti pristanišča v Tržiču. Tre
ba je povečati njegove kapacitete. 
Posebna komisija trgovinske zborni
ce preučuje ureditev celotnega za
liva Panzano, v katerem je tržiško 
pristanišče Portorosega.

V zvezi s problemi ribolova je 
odbor trgovinske zbornice izrazil 
mnenje, ki nasprotuje ribolovu z 
mrežami na področju, ki je od
daljen od obale 3 morske milje. 
Trgovinska zbornica meni, da mora
jo zavzeti podobno stališče tudi 
druge ustanove, ki imajo s tem o- 
pravka. To, da ne bi uničili rib 
v severnem Jadranu.

darstvo od splošnega v pokrajin
skem merilu.

Odborniki trgovinske zbornice so

...    ..... .......... .... ... .....—...——  .. ........ .....,,m
RAZGOVOR S TRETJEŠOLCI

Najboljši dijaki slovenske nižje šole se bodo 
prihodnje leto srečali na klasičnem liceju v Gorici

V goriških bankah so včeraj zju
traj plačevali dinarje po 40, proda- 
ali pa so jih po 43 lir. V trgovinah 

pa je nihala menjava dinarja med 
38 in 40.

Loredana Nanut

Včeraj sem v našem listu pisal 
o pogovoru, ki sem ga imel s šti
rimi dijaki, ki so letos z odlično 
oceno zaključili tretjo nižjo. Po nji
hovih odgovorih sem lahko ugoto
vil, da se bodo vsaj trije vpisali 
v klasični licej v Gorici, kar je 
zelo razveseljivo dejstvo, še poseb
no, če pomislimo, da se ne bo 
nihče vpisal v italijansko višjo šo
lo. Torej vseh štirih odličnjakov, 
ki stanujejo v goriški okolici, bo 
drugo leto prestopilo prag sloven
ske višje šole.

NA OKRAJNEM SODIŠČU V GORICI

Šele po incidentu na posredovalnici 
je dobila delo v tovarni v Podgori

Imel je vozniško dovoljenje, toda bilo je še na prefek
turi - V zmedi in strahu je povzročil incident v Pevmi

MLADINA IN PD .SLAVEC* 
RICMANJE - LOG

priredita 22. in 23. t.m.

ŠAGRO
S KULTURNIM SPOREDOM 

Zvečer ples z ansamblom
THE LORDS

Delovali bodo
dobro založeni kioski

Vljudno vabljeni!

* ® ***********.... ■■■■■■.... ■■■■■..... •■■■■■■■■•............................................................. .

SEJA DEŽELNEGA ODBORA ANP1 V VIDMU

Do septembra bo zbrano gradivo 
za objavo brošure o Rižarni

Publikacijo pripravlja Tržaški inštitut za zgodovino odporništva

V četrtek se je na pokrajinskem 
sedežu ANPI v Vidmu sestal de
želni odbor Zveze partizanov ANPI 
dežele Furlanije - Julijske krajine. 
Po ugotovitvi, da se uspešno na
daljuje zbiranje podpisov pod an
tifašistično peticijo, je odbor prou
čil nekatera vprašanja deželnega 
značaja.

V prvi vrsti so odborniki raz
pravljali o publicističnem delu pa 
področju zgodovine odporništva v 
naši deželi. S tem v zvezi so 
vzeli na znanje dejstvo, da bo 
Tržaški inštitut za zgodovino od
porništva do začetka septembra 
zbral vse gradivo za publikacijo 
druge brošure v zbirki .Zgodovi
na odporništva*, ki jo urejuje de
želni odbor ANPI za Furlanijo- 
Julijsko krajino. Brošura bo. po
svečena tržaški Rižarni, v kaieri 
so nacifašisti pomorili veliko šte
vilo demokratov in partizanov slo
venske, hrvaške, italijanske narod
nosti in Židov.

Deželni odbor je ob tem pozval 
vse svoje sodelavce in prijatelje 
naj aktivno sodelujejo s Tržaškim 
inštitutom za zgodovino odporništva

pri zbiranju gradiva, ki je po
trebno za realizacijo tako pomemb
nega dela. Obenem pa jih je po
zval naj sodelujejo tudi pri pri
pravah za publikacijo tretje bro
šure, o svobodnih področjih Fur
lanije, ki jo tudi pripravlja ome
njeni Inštitut.

Ker so novi deželni svet izvolili 
šele pred kratkim, je deželni od
bor med drugim poveril svojemu 
predsedniku nalogo naj naveže sti
ke s pristojnimi organi z namenom, 
da bi bila dana deželnemu odbo
ru ANPI možnost čimprejšnjih sti
kov z novim deželnim odborom ter 
predsedstvom deželnega sveta in 
da bi tako lahko odbor ANPI pre- 
dočil novim deželnim organom ne
katere pereče probleme.

Na četrtkovi seji so tudi dolo
čili. da bo imela manifestacija ob 
30. obletnici bojev za Gorico vse- 
deželni značaj in so v ta namen 
pozvali vse bivše borce in njiho
ve sorodnike naj se te pomembne 
proslave množično udeležijo.

Deželni odbor ANPI se bo po
novno sestal v prvih dneh sep
tembra.

Na goriški posredovalnici za de
lo se je dine 11. oktobra lani v 
dopoldanskih urah, kot že večkrat 
prej v zadnjih letih, zglasila 40- 
letna delavka Venere Coccito iz 
Ul. Ascoli 16, da bi pogledala, ali 
so dobili zanjo kakšno zaposlitev. 
Žena ima tri otroke, ki so bili od
visni edino od njenega zaslužka. 
Ko je dobila odklonilen odgovor, 
jo je to tako razburilo, da je za
čela vpiti in razsajati ter si je 
sezula čevelj in z njim razbila 
štiri šipe na stekleni pregraji med 
hodnikom in uradom. Uradniki so 
takoj poklicali orožnike iz Ul. Mon
tesanto, ki so ženo prijavili so
dišču.

Na včerajšnji razpravi je pred 
sodnikom dr. Ballarinijem žena 
priznala dejanje, v opravičilo pa 
je dejela, da ni nameravala raz
biti šip in s tem povzročiti kakih 
2000 lir škode, ampak je hotela sa
mo udariti po vratih zaradi pro
testa, ker v dolgih letih čakanja 
zanjo niso našli dela na posredo 
valnici, medtem ko so zaposlili 
mnoge druge, ki so prišli še za 
njo v Gorico ter niso imeli taks 
potrebe kot ona, ki mora skrbeti 
za tri majhne otroke.

Državni tožilec je za obtoženko 
predlagal najmanjšo zaporno ka
zen z olajšavami. Njen zagovornik 
odv. Portelli pa je dejal, da je 
bila žena takrat zelo živčna in kot 
taka neodgovorna za svoje deja
nje, in da je povrh vsega povzro
čila le majhno škodo. Zato je pred
lagal, naj bi jo oprostili. Povedal 
je še, da je žena prišla pred ka
kimi 15 leti v Gorico, kjer je tu 
di ostala in si zaman iskala pri
merno zaposlitev. Sele po tistem 
dogodku na posredovalnici za de
lo so ji že takoj naslednji dan naš
li zaposlitev v tekstilni tovarni v 
Podgori, kjer pa so ji dali težko 
delo pri stroju, kjer so delali sa
mo moški, in je že po mesecu dni 
ostala zopet doma. Medtem se je 
pred mesecem dni poročila ter u- 
redila svoje življenje. Sodnik je 
te branilčeve navedbe upošteval 
ter je ženo oprostil zaradi pomanj 
kanja dokazov.

Pred sodnikom se je moral za
govarjati tudi 25-letni delavec Pie- 
tro Bofulin iz Gorice, Ul. Piave 
10, ki je dne 15. oktobra lani od 
strani obrsnil s svojim avtom fiat 
1300 neki drug avto, last Bruna 
Del Bello iz Trsta. Obtoženec je 
dejal, da se je v tistem trenutku 
zmedel in prestrašil. Sodnik ga je 
obsodil na dva meseca pripora in

plačilo sodnih stroškov. Branil ga 
je uradno odv. Maniacco. Incident 
se je dogodil v Pevmi, kjer sta 
avtomobila prihajala z nasprot
nih strani in je Bofulin vozil pre
več po sredi ceste.

Bolj nenavaden je bil primer 21- 
letnega Sergija Camisija iz Gori
ce, Ul. Gelsi 19, ki so ga policij
ski organi dne 3. novembra lani 
presenetili, ko se je peljal z av
tom fiat 850 po mestu brez sprem
stva, čeprav je imel samo zača
sno dovoljenje in bi moral biti z 
njim inštruktor.

Obtoženec je izjavil, da je pred 
časom vložil dokumente za redno 
vozno dovoljenje, ki je bilo v ča
su prekrška že napravljeno in bi 
moral samo stopiti po njega na 
prefekturo. To je storil šele po
zneje in sodnik se je iz podatkov 
na voznem dovoljenju prepričal, da 
je obtoženec imel prav. Spričo 
tega je spremenil obtožbo tako, da 
je sicer imel vozno dovoljenje, to
da ne pri sebi, in odredil ponov
no razpravo na tej osnovi. Branil 
ga je odv. Obizzi.

Na 6 mesecev pripora pa je sod
nik obsodil 33-letnega Luigija Ro- 
veno iz Gorice, Ul. Torriani 33, ki 
je že star znanec sodišča in je 
tudi sedaj v zaporih v Trstu za
radi neke druge obsodbe. V obtož
nici je rečeno, da ga policija dne 
21. septembra lani ob 0.30 po pol
noči ni našla na njegovem domu. 
Mož je namreč imel takrat poli
cijsko nadzorstvo in bi moral biti 
ponoči, od 21. ure dalje, na svo
jem domu. To se je zgodilo tudi 
že večkrat prej. Zagovornik Pe- 
droni je bil sicer mnenja da ga 
je treba oprostiti zaradi pomanj
kanja dokazov, sodnik pa je bil 
drugačnega mnenja ter je Rave
no obsodil na 6 mesecev aresta in 
plačilo sodnih stroškov.

Drž. tož. Dr. Cobbe in Obizzi;
Ballarini, zap. Magdasodnik dr. 

Massi.
I. M.

Pridržana prognoza za 
delavca podgorske tovarne
Huda nesreča se je včeraj zjutraj, 

približno ob 4.30, pripetila v tek
stilni tovarni v Podgori. 23-letni 
Francesco Mastroianni iz Gorice, 
Ulica Piave 5, si je zmečkal prste 
leve roke.

Mastroianni je kot po navadi de
lal pri tekstilnem stroju, ko mu je 
nehote leva roka zdrsnila v zobe 
stroja, ki mu je zdrobil vse prste.

Mladeniča so takoj prepeljali v 
goriško bolnišnico, kjer so si zdrav
niki, zaradi hudih poškodb, pridrža
li prognozo.

Huda nesreča 
ženice s Poljan
Na Poljanah se je v četrtek zju

traj ob 11. uri hudo ponesrečila 
75-letna Rozalija Devetak por. Ju- 
ren, ki je padla z lestve ter si 
zlomila obe nogi. Z rešilnim avto
mobilom so jo odpeljali v goriško 
bolnišnico, kjer so jo včeraj ope
rirali. V bolnišnici bo morala osta
ti precej časa.

V četrtek pozno zvečer so morali 
gasilci dvakrat na delo. Prvič so 
jih klicali v Ulici Torriani, kjer 
je pri hišni številki 49 pričel gore
ti avtomobil fiat 600 GO 16411, last 
Angela Pintarja iz šentmavra 7. 
Po prvih ugotovitvah kaže, da je 
požar povzročil kratek stik v elek 
trični napeljavi.

Po enournem delu je gasilcem 
uspelo pogasiti požar, škode je pri
bližno za 200.000 lir.

Približno opolnoči so morali ga
silci v Mariano v lesno tovarno 
»Compensati Friuli*. kjer je gorelo. 
Hiter nastop gasilcev je preprečil, 
da bi se požar razširil

Umrl 5-letni deček 
iz Gorice,
ki ga je podrl avtomobil

Zelo huda nesreča se je v četrtek 
pripetila približno ob 21.15 v Vile- 
šah, kjer je izgubil življenje 5-letni 
Luca Colella iz Gorice, Ulica Ca- 
valleggeri di Lodi 23.

Nesreča se je pripetila v Ulici 
Montesanto blizu restavracije «Ai 
Tai*. Ob strani ceste se je ustavil 
avtomobil, v katerem je bil mladi 
deček in njegov stric Dino Colella. 
Ko je Luca stopil iz avtomobila je 
takoj, ne da bi gledal, če kdo pri
haja po cesti, stekel na drugo stran 
ceste. Pri tem pa je iz Vileš, na
menjen proti državni cesti št. 351, 
privozil 24-letni gradbeni vodja E- 
milio Marini iz Bergama, Ulica San 
Francesco 28, ki je upravljal ci
troen z evidenčno tablico BG 
300787.

Takoj po nesreči je Marini oseb
no peljal ponesrečenca v goriško 
bolnišnico. Na žalost pa je deček 
zaradi hudih udarcev in slomov po 
telesu umrl med prevozom.

Maver Leban

Kakšna so mnenja ostalih štirih 
odličnjakov, ki bivajo v Gorici (o- 
ziroma ena dijakinja biva v Štan- 
drežu)? Povedati pa je treba, da 
sta dva dijaka že na počitnicah in 
ju nisem našel doma. Kljub temu 
sem od njenih sorodnikov ali star
šev slišal mnenje o izbiri šole. Di 
jaki namreč so se že v družinah 
posvetovali o šoli, ki jo bodo pri
hodnje leto obiskovali.

V Standrežu, sem dobil mater 
Loredane Nanut, ki je letos z od
lično oceno končala tretjo D. Lo- 
redanina mati mi je zagotovila, da 
se je hčerka odločila za licej v 
Gorici. Ko bo zaključila petletno 
šolo pa si bo izbrala fakulteto na 
univerzi, saj jih s klasičnim lice
jem ima precej na izbiro.

Ko sem se vozil proti Drevore
du 20. septembra, kjer stanuje 
družino Simon Makuc, drugi od
ličnjak iz Gorice, sem premišlje
val, koliko dijakov, ki so letos za
ključili tretjo nižjo se bo vpisalo 
na slovensko višjo. Če od 72 di
jakov, ki so izdelali, bi se v viš
jo vpisala več kot polovica, bi to 
bil že napredek, če pomislim, da 
se je v prejšnjih letih vpisalo pri
bližno od 25 do 30 dijakov. Upaj
mo, da se bo to uresničilo in da 
bo drugo leto čimveč dijakov obi
skovalo slovenske višje šde.

Simona Makuca nisem dobil do
ma in niti staršev, ker so na po
čitnicah v Žabnicah. To mi je po- 
vedovala dijakova teta, ki je re
kla, da se bo Simon drugo leto 
vpisal v klasični licej, saj je to
njegova in želja staršev.

Tudi Marka Čubeja nisem dobil 
doma In njegova mati ni dobila 
nobene slike, da bi jo objavili na 
časopisu. Po telefonskem razgovo
ru md je gospa Čubej povedala, 
da se je nameraval sin najpre, 
vpisati v znanstveni licej, kajti 
znanstveni predmeti ga precej za 
nimajo. Ker pa take šole, na ža 
lost, nimamo v Gorici, se bo Mar
ko vpisal na klasično gimnazijo 
Za sedaj pa se bo po šolskem tru
du odpočil na Visokem v Poljanski 
dolini, kjer tabori s taborniško sku
pino Rodu modrega vala.

Tudi osmi odličnjak letošnje ma
le mature na nižji šoli, Maver 
Lezan, se bo vpisal v klasični li
cej. To mi je zagotovila njegova 
mati, ko sem stopil do nje, da bi 
mi dala sliko njegovega sina.

Torej drugo šolsko leto se bodo 
v glavnem vsi odličnjaki spet sre
čali na klasičnem liceju, kjer, 
pajmo, bodo nadaljevali z vestnim 
študijem in postali dobri člani na 
še družbe.

Rudi Pavšič

Ravnateljstvo gimnazije - liceja in 
učiteljišča v Gorici, Ulica Croce 3, 
sporoča, da 24. julija 1973 ob 12. uri 
zapade rok za vpis v šolsko leto 1973

1974.
Ravnateljstvo Državnega strokovne* 

ga zavoda za trgovino s slovenskim 
učnim jezikom v Gorici, Ulica V. 
Vento 74, sporoča, da 24. julija ob 12. 
uri zapade rok za vpis v šolsko leto 
1913/74.

Ravnateljstvo nižje srednje šole ši
van Trinko* v Gorici, Ulica Randaccio 
10, obvešča, da 24. julija 1973 ob 12. 
uri zapade rok za vpis v šolsko leto 
1973'74.

Uprava slovenskega Dijaškega 
doma obvešča, da bo tečaj za po
pravne izpite v mesecu avgustu. 
Prijave sprejemajo do 25. julija 
1973 vsak delavnik od 10. do 12. 
ure v Ulici Montesanto 82/84, tele
fon 83-495.

Šolske vesti

Izleti
Slovensko planinsko drnštvo organi

zira danes. 14. in jutri 15. julija 
vzpon na čemjalo (2344 m) nad Ne- 
vejskim sedlom. Izlet bo vštet z eno 
prisotnostjo »Planinstvo in šport za 
vsakogar*.

Prosvetno društvo »Briški grič* v
števerjanu priredi 15. in 16. avgusta 
avtobusni izlet v Jugoslavijo. Obiskali 
bodo Reko, Plitvička jezera, Karlo- 
vac (kjer bodo prenočili), Zagreb 
Kumrovec. Rogaško Slatino in Sa
vinjsko dolino. Za dve kosili, eno 
večerjo in eno prenočišče je poskrb
ljeno. Vpisovanje sprejemajo pri od
bornikih društva. Zainteresirani naj 
se javijo čimprej, ker je število 
prostorov v avtobusu omejeno.

Prosvetno društvo »Oton Župančič* 
iz štandreža bo priredilo v nedeljo, 
22. julija t.l. izlet z avtobusom v Že
leznike ob priliki gostovanja domačih 
prosvetarjev. Avtobus bo odpotoval iz 
štandreža ob 6. uri zjutraj. Vpisova
nje pri odbornikih.

Razna obvestila
Na sedeta Slovenskega planinskega 

društva v Gorici > na prodaj knjiga 
»Pot prijateljstva*, ki jo je izdala 
Planinska zveza Slovenije. Cena knji
ge je 1.500 lir ali 4.000 dinarjev.

Višja vrednost dinarja
Z včerajšnjim dnem je stopila 

v veljavo v Jugoslaviji nova tečaj
na lista. Za en novi dinar je treba 
v menjalnicah onkraj meje odšteti 
41,36 lir, temu je treba dodati še 
1,50 procenta, ki ga vnovči menjal
nica. To se pravi, da je treba po 
jugoslovanski uradni menjavi za en 
dinar odšteti skoro 43 lir. S tem 
v zvezi se je podražilo tudi blago, 
ki ga italijanski kupci plačujejo v 
lirah. Za liter super bencina je tre
ba sedaj odšteti 123,70 lir. še v 
četrtek pa je veljal liter super ben
cina samo 116 lir. V dinarjih velja 
liter super bencina vedno 3,10 di
narja.

iz goriskega matičnega urada
ROJSTVA: Valentina Padovan, Mar- 

co Ulian, Luca Kosmač, Anita Perso- 
glia, Silvia Chistš.

SMRTI; upokojenec 73-letnl Luigi 
Miniussi, gospodinja 69-letna Maria 
Giangiacomo, por. Bazzan.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 »La mala ordi- 
na». A. Celi in L Paluzzi. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

CORSO 17.30—22.00 »La morte acca- 
rezza a mezzanotte*. S. Scott in S. 
Andreu. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

MODERNISSIMO Zaprto.
CENTRALE Zaprto.
V1TTOKIA Zaprto.

Tržič
EXCELS10R 17.30-22.00 »Una vita 

difficile*. Barvni film.
PRINCIPE 18.00-22.00 «Un uomo dal- 

la pelle dura*. Barvni film.
AZZURRO Zaprto.

Nova fiorira
SOČA «Amerikanec v Evropi*, ame

riški barvni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA »Korziško maščevanje*, 

francoski barvni film ob 18.30 in 
20.30.

DESKLE »Črni morilec*, italijanski 
barvni film ob 20.00.

RENČE «Parada norcev*, ameriški 
barvni film ob 20.30.

PRVAČINA Prosto.
KANAL »Sin revolverasa*, ameriški 

barvni film ob 20.00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

kJ^^TgBaldini, Verdijev korzo 57,

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je dežur-

tri. 7270L14 Rismondo' E- Toti.
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0 SREČANJU DELEGACIJE KOROŠKIH SLOVENCEV S KANCLERJEM KREISKIM

«Predolgo smo verovali in čakali 
odslej veljajo samo še dejanja»

Tako je ocenil stanje predsednik Zveze slovenskih organizacij na Koroškem dr. Zwitter
V četrtek 28. junija so bili — kot 

smo že poročali — v uradu avstrijske
ga zveznega kanclerja Kreiskega 
kontaktni razgovori med predstavniki 
avstrijske zvezne vlade ter predstav
niki obeh osrednjih organizacij koroš
kih Slovencev. Slovensko delegacijo 
so sestavljali predsednik Zveze slo
venskih organizacij na Koroškem dr. 
Franci Zwitter, podpredsednika Han- 
zi Ogris in dr. Pavle Apovnik ter 
člana upravnega odbora Rudi Vouk 
in prof. Milan Kupper, ter predsednik 
Narodnega sveta koroških Sloven
cev dr. Jožko Tischler, podpredsedni
ka dr. Reginald Vospernik in dr. 
Matevž Grilc, osrednji tajnik dr. Fi
lip Warasch in njegov namestnik 
Karel Smolle. Avstrijsko zvezno vla
do so zastopali kancler dr. Kreisky, 
zunanji minister dr. Kirchschlager, vo
dja oddelka za mednarodno pravo 
dr. Nettel, vodja oddelka za ustavno 
službo dr. Adamovich, za prosvetno 
ministrstvo dr. Kobescy in _,iinister- 
ialni svetnik dr. Mussi ou urada zvez
nega kanclerja, za koroško deželno 
▼lado pa deželni glavar dr. Sima in 
dr. Baumann.

Predstavniki koroških Slovencev so, 
kot je pozneje zabeležil «Slovenski 
vestnik*, najprej »obrazložili svoje 
predstave o sestavi, nalogah in na
činu delovanja stalnega kontaktnega 
odbora, ki naj bi razpravljal o vseh 
odprtih vprašanjih slovenske nacional
ne skupnosti na Koroškem in pred
vsem izdelal osnutek za globalno re
šitev celotne problematike člena 7 
avstrijske državne pogodbe*. V raz
govoru je delegacija prikazala polo
žaj na Koroškem in opozorila na dvoj
no mero, ki je v veljavi na Koroš
kem, na zastrupljeno politično ozrač
je, ki je prišlo do izraza pred zadnji
mi občinskimi volitvami, slovenska 
delegacija je tudi odločno odklonila 
kakršno koli ugotavljanje manjšine 
ln prikazala nestvarmst ljudskih šte
tij kot osnove za izvajanje manj
šinskih zaščitnih določil. Hkrati pa je 
postavila zahtevo po globalni re
šitvi vseh vprašanj slov. skupnosti

na Koroškem.
Kancler Kreisky je pristal na us

tanovitev predlaganega kontaktnega 
odbora, ni se pa hotel vezati na ter
minski koledar pri čemer so vztrajali 
predstavniki slov. organizacij prav za
to, ker so se iz slabih izkušenj iz 
preteklosti bali, da bi tudi nova obli
ka razgovorov služila le nadaljuje 
mu zavlačevanju reševanja proble
mov v škodo koroških Slovencev.

Ker je bilo zaradi odklonilnega sta
lišča kanclerja Kreiskega nevarno, 
da »e razgovor razbije, so predstavni
ki Slovencev pristali na sodelova
nje v kontaktnem odboru glede na 
to, da je Kreisky zagotovil ,da bo 
ta odbor iskal čimpiejsnjo rešitev 
odprtih vprašanj, da se bo osebno zav
zel za to, da bo ministrski svet u- 
I»ošteval predloge odbora in da bo 
odbor sklican najmanj vsak drugi 
mesec.

Končno je bilo določeno, da se bo 
kontaktni komite sestal na svojo pr
vo sejo 11. septembra letos, do te
daj pa naj bi slovenski organiza
ciji izdelali predlog dnevnega reda. 
Komite bo sestavljalo po 5 zastopni
kov obeh organizacij, zvezni kancler 
in vsi pristojni ministri, to je zu
nanji minister, minister za pouk in 
umetnost ter znanost, notranji mini
ster ter minister za pravosodje, kon
čno še dva člana koroške deželne 
vlade ter po en zastopnik v parla
mentu in v koroškem deželnem 
zboru zastopanih strank.

Kakor je zabeležil kronist »Sloven
skega vestnika* ob koncu poročila 
se v zvezi s tem srečanjem ne da go
voriti o kakpm uspehu, pač pa je 
dr. Franci Zwitter v uvodniku, ki 
ga je po tem srečanju objavil, med 
drugim zapisal:

»Koroški Slovenci smo doslej po
zdravili vsak, še tako majhen korak, 
ki ga je storila vlada v smeri re
šitve odprtih vprašanj slovenske na
rodne skupnosti. V smislu našega in 
splošno demokratičnega načela, da 
je mogoče rešiti narodnostno vpra
šanje le v sodelovanju in v spora-
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IZ DAVNE PRETEKLOSTI BANJE LUKE

Zgodovinske tajne 
pod starim Kostelom

Ostanki iz turške dobe in ostanki iz srednjega veka

Banja Luka je izredno zanimi
va tudi kot zgodovinsko mesto. V 
njej je bilo odkritih že mnogo 
zgodovinskih ostalin in spomeni
kov. Zdaj so prišli do zanimivih 
arheoloških odkritij v stoletnih 
slojih med zidovi starega banja- 
luškega Kaštela ob Vrbasu.

Po Splošni enciklopediji Jugo
slavije je bila Banja Luka prvič 
omenjena enkrat konec 15. stolet
ja, kot utrjeno mesto takratne jaj- 
čevske banovine. Bila je to tista 
Banja Luka, ki je zrasla, kjer 
danes stoji predmestje Gornji Še- 
her, ki je obenem tu najstarejše 
naselje. Potem, leta 1528, ko je 
prišla v turške roke, se je začela 
širiti še proti prostoru, ki ga 
zavzema danes.

Toda, kdaj je Banja Luka dejan
sko nastala? Na to vprašanje še 
danes čakajo odgovor. Toda zdi 
se, da odgovor ni več daleč. Nam
reč vse okoliščine, od naravnih 
lepot in mehke zaobljenosti njenih 
terenov, skupaj s prekrasnim in 
na vodi ter ribah bogatim Vrba- 
som, do njenega zemljepisnega 
položaja in nekaterih zgodovin
skih znamenj, vse govori za pred
postavko, da je »lepotica na Vr
basu* bržkone nastala že mnogo 
prej. Na njenih tleh je že v dav
nini moralo obstajati kako nase
lje naših prednikov.

To zgodovinsko pomembno taj
no je dolgo varoval njen stari 
Kaštel. Nihče ni niti slutil, da se 
tu med starimi zidovi utrdbe, ta
koj pod površjem skrivajo in za
poredoma vrste v globino plasti 
in znamenja nekaj kultur ter e- 
poh. Šele potres, ki je Banja Lu
ko hudo poškodoval, je omogočil, 
da so to odkrili. Muzej Bosenske 
krajine je, zahvaljujoč podpori 
banjaluške občine, obenem z deli 
za obnovo po potresu poškodova
nih banjaluških spomenikov, to
rej tudi spomeniškega kompleksa 
Kaštela, napravil vse, da bi na
posled prodrli nekoliko globlje v 
plasti njegove zgradbe.

Najzanimivejša so odkritja iz 
zgodnjega srednjega veka. Sem so
di tudi obdobje, ko so se Slo
vani, živeči v odprtih naseljih, 
v primeru nevarnosti zatekali na 
manjše utrjene višine, imenovane 
gradišča. Obkrožena so bila od 
obrambnih zidov, izdelanih iz zem
lje ali kamna, in zaščitnih ro
vov. Ostanki, ki so jih našli v 
banjaluškem Kaštelu, povsem od
govarjajo tipu utrjenih gradišč, 
ki so jih bili odkrili v ostalih 
slovanskih deželah. Rusiji, Češki 
in na Poljskem. To so pravza
prav prva slovanska naselja, ki 
so doslej nasploh bila odkrita v 
Jugoslaviji.

Odkritje poleg drugega omo
goča dokaj verno rekonstrukci
jo teh gradišč in slovanskih na
selij znotraj teh. Hiše so bile 
ometane z ilovico ali zemljo. V 
njih so našli največ ostankov po
sode, živalskih kosti in kovin
skih predmetov. Odkrili so tudi 
ostanke, ki nastajajo ob toplje

nju železne rude, kar dokazuje, 
da so takratni prebivalci proizva
jali in kovali železo. Ob teh hišah 
so bile tudi jame za odpadke.

Na eni strani naselja se je tudi 
ohranila osnova do šest metrov 
širokega zidu, zgrajenega od na
metanega kamenja, a dvigajoča 
se y višino nad dva metra. Ta 
zid je bil postavljen v obrambne 
namene. Obenem pa so odkrili tu
di več komadov rimske opeke, 
keramike in stekla. Opeke so 
takšne oblike, da je bila povsem 
enostavna ugotovitev njihove pri
padnosti raznim starorimskim 
zgradbam z velikim udobjem, 
zgradbam, ki so bile okrašene s 
freskami in mozaiki ter oprem
ljene s sistemom tako imenova
nega hipokavstičnega ogrevanja.

Arheologi in zgodovinarji me
nijo, da so odkriti ostanki kultur 
v banjaluškem Kaštelu dragoceni 
ne samo za zgodovino Banja Lu
ke, marveč za zgodovino jugoslo
vanskih narodov sploh. Zlasti kar 
zadeva staroslovanska naselja v 
gradiščih iz zgodnjega srednjega 
veka, to se pravi iz obdobja pred 
1200 leti.
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TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Iz tedenskih sporedov; 13.30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za mla
dino; 18.30 Koncert: 19.00 Poje
Nada; 19.10 A. Lokar: »Tržačan v 
Ameriki*; 19.20 Zborovsko petje;
20.00 šport; 20.50 Na počitnice; 21.05 
Melodije; 21.30 Popevke; 22.30 Za
bada rde«!'*

TRST
12.10 Plošče; 15.10 Pisan spored; 

16.20 Martellijevi intervjuji: 16.40
Zborovsko petje: 19.30 Deželne kro
nike.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30, 18.30, 

19.30 21.30 Poročila; 7.15 Jutranja 
glasba; 8.40 Glasbeni spored; 10.00 
Folklorna glasba; 11.20 Melodije; 
Popevke; 11.45 Francoske plošče;
12.00 Glasba po željah; 14.00 Sequi:
»Col našo airaria*; 14.10 Plošče; 
14.40 Juke box; 16.15 Pevci lahke 
glasbe; 16.45 Orkester Glea:on; 18.00 
Zapojmo in zaigrajmo; 18.45 Poje 
Ana štete1': 19.00 Progresivna glas
ba; 20.00 Za konec t(*t«»' *" "0 Pre
nos RL; 21.00 Glasba v večeru; 22.00 
-lasbent weekend: 23.35 Plesna
'a«ba.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20."0 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 9.15 
Vi in jaz; 11.30 Resna glasba: 13.20 
Preizkušajo se diletanti; 14.09 Kon-

zumu r. prizadeto narodnostno skup
nostjo, smo bili še posebno zadovolj
ni, ko je kancler Kreisky svoječasno 
še kot zunanji minister pričel z ne
posrednimi kontaknimi razgovori 
med vlado in slovensko narodnostno 
skupnostjo. Saj smo upravičeno priča
kovali, da bo v neposrednem soočenju 
vprašanj lažje prišlo vsaj do znosne 
rešitve.

»Danes vse kaže, da so očitki mla
dine upravičeni, da smo predolgo 
verovali in čakali, čeprav je brez 
vsake odgovornosti in obveznosti lah
ko samo kritizirali medtem ko os
rednji organizaciji kot zastopstvo na
še narodnostne skupnosti nosita za 
vsako odločitev tudi odgovornost in 
z vsako odločitvijo prevzameta tudi 
obveznosti. Zato nas nič ni sram, da 
smo v zavesti odgovornosti vedno 
izkoristili vsako nam nudeno prilož
nost, da soočimo pristojno vlado z 
našimi vprašanji*.

Ko nato dr. Zvvittei na kratko pri
kaže zgodovinski potek stikov z av
strijsko koalicijo, nato z demokrščan- 
sko in nato tudi s socialdemokratsko 
vlado, radaljuje takole:

»V tej situaciji sca osrednji orga
nizaciji, zlasti ob poznani Kreiskyje- 
vi reakciji na odklonitev našega so
delovanja v komisiji, češ, »da bi bili 
slabe poučeni, če bi omahovali glede 
sodelovanja v komisiji*, da se z na
šim predlogom za aktivizacijo v na
čelu zagotovljena kontaktnega ko
miteja »ne more oaviti* m, kon
čno, da bomo zaman čakali, ker »dru
ge komisije ne bo», stali pred tež
ko odločitvijo ali se naj sploh odzo
veta vabilu za razgovor, ki naj bi 
imel glavni namen dognati naše sta
lišče do mnenj in predstav študij
ske komisije*.

♦Cc smo se vabilu kljub temu od
zvali, smo se odzvali zato, ker smo 
svoječasno zahtevali tak kontakni 
komite in ker smo hoteli po eni 
strani ponovno dokazovati pripravlje
nost za konstruktivno sodelovanje, po 
drugi strani pa dati vladi in večin
skemu narodu še enkrat priložnost, 
da pokažeta svojo iskreno voljo za 
dokončno rešitev vseh odprtih vpra
šanj naše narodnostne skupnosti. 
To je bilo naše izhodišče, to pa smo 
tudi nedvoumno povedali vladi v od 
govoru na vabilo in poudarili, da ne 
želimo nadalje neobvezno obravna
vati posameznih problemov, marveč 
končno doseči konkretne sklepe gle
de oblike, funkcije in načina dela 
ton taktnega KMjtčJiTter glede ter
minskega koledarja za zagotovitev 
čimprejšnje globalne rešitve vseh od
prtih Vprašanj ’ čreda 7. državne po
godbe.

»V tej smeri — je še zapisal dr. 
Zwitter — je tudi potekel zadnji 
razgovor na Dunaju, ki pa. kot smo 
že v začetku ugotovili, ni imel kdo ve 
kakšnega rezultata in so zato dele
gati koroških Slovencev pristali na 
sodelovanje v kontaktnem komiteju 
le z izrecnim pridržkom, da bodo 
prekinili sodelovanje brž, ko bodo pri- 
šli do sklepa, da večinska stran no
če rešitve in da bi tudi kontaktni ko
mite služil le zavlačevanju rešitve

problemov koroških Slovencev*.
Klub slovenskih študentov na 

Dunaju pa je že pred srečanjem 
delegacij osrednjih slovenskih or
ganizacij na Koroškem s pred
stavniki zvezne vlade izdal zelo 
kritično resolucijo v zvezi s »kon
taktnimi razgovori*, ki so se napo
vedovali. V tej resoluciji med dru
gim beremo, da je avstrijska so
cialdemokratska vlada pokazala, 
da «nikakc ni pripravlje ■/» de
mokratično rešitev nacionalnega 
vprašanja*, pač pa da vodi isto 
politiko kot odkrito šovinistične si
le. V resoluciji je med d.ugim re
čeno: «To, kar po drugi vojni od
krito šovinističnima strankama č 
VP in FP5 ni uspelo, bo po vsej 
verjetnosti izvedla SP-vlada: nam
reč diskriminirajoče ugotavljanje 
manjšine!*

Resolucjia se nadaljuje:
«Pred kratkim šele se je poro

dila v komisiji misel, d bo treba 
izvesti »kvalificirano ljudsko štet
je*, kar je lepši izraz za ugotav
ljanje manjšine in kar ne pomeni 
nič drugega kot da se bo ugodilo 
stari želji reakcionarn in šovi
nističnih sil v Avstriji.

»SP - vlada s tem novim pojmom 
ne more zakriti svojega nedemo
kratičnega značaja, kajti rezulta
ti naj bi bili isti, kot bi jih do
segli vsi dosedanji koncepti ugo
tavljanja manjšine: po dolgoletnem 
hujskanju in po lanskoletnih šovi
nističnih kampanjah proti pravi
cam koroških Slovencev hočejo pre
šteti, koliko jih je sploh še vzdrža
lo šovinistični pritisk in se še pri
znavajo k slovenski narodnosti. Re
zultat naj bi bil kar se da malo 
Slovencev in kar se da ozek ob
seg dvojezičnega področja, da bi 
se Slovenci v bodoče mogli po
služevati svojih pravic na še 
manjšem p- ’ročju».

Potem ko resolucija trdi, da »po
meni vabilo kanclerja Kreiskega 
na «kontaktne razgovore* čisto na
vadno zasmehovanje Slovencev...* 
ugotavlja, da «ugoditi njegovemu 
vabilu bi pomenilo omogočiti mu, 
da pred vso javnostjo zakrije bi
stvo svoje politike, ki obstaja v 
tem, da pristaja na šovinistične 
koncepte in s tem dejansko ruši 
nacionalne pravice*.

Klub slovenskih študentov v svo
ji resoluciji poudarja, da »načelno 
ni proti pogovorom z vlado*, da 
pa »vsa dosedanja praksa avstrij
skih'-vlad je dokazala, da niso 
bile za dosledno izpolnitev člena 
7. državne pogpdbe. Nasprotno, 
prav. jv, - zadnjem času je postalo 
posebno očitno, da vlada v sodelo
vanju s protislovenskimi silami ruši 
temelje obstoja slovenskega ljud
stva na Koroškem*. Klub sloven
skih študentov v svoji resoluciji 
poziva odbornike organizacij ZSO 
in NSKS naj se kontaktnih razgo
vorov ne udeležijo.

Do razgovorov pa je vendarle 
prišlo, kot smo rekli v začetku, 
žal pa z rezultati, ki ne dopu
ščajo veliko upanja, kot je ugoto
vil dr. Zvvitter.

SODA
Podjetje za proizvodnjo 
in predelavo pralnih 
in čistilnih sredstev 

KOPER
Priporočamo novo pralno 

sredstvo
za umivanje in pranje UNIVERSAL MIL

SOBOTA, 14. JULIJA 1973

cert; 14.50 Znanstvena oddaja; 15.10 
Oddaja za bolnike; 15.45 Veliki va
riete; 17.10 Betti - Jacobbi: »Vento 
notturno*; 19.20 Saksofon in orkes
ter; 20.20 Jazz; 21.55 Literarna od
daja: 22.00 Orkester; 22.30 Glasba po 
željah.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila: 8.40 Stare popevke; 9.35 Str
njena komedija; 10.35 Glasbeni va
riete; 11.50 Zbori z vsega sveta:
12.40 Dolina ital. popevke; 13.50 Ka
ko in zakaj?; 14.00 Plošče; 15.00 
Popoldanski spored; 16.00 Francošči
na na vesel način; 16.35 Evropski 
festivali — prenos iz ^ 'irovnika; 
17.25 Izžrebanje loterije; 17.35 Ping 
pong; 19.00 Na deželi je nekaj dru
gega; 20.10 Verdijeva opera »Atila*;
22.00 Glasba v večeru.

III. PROGRAM
10.00 Koncert; 11.40 Sodobna ital. 

glasba; 12.15 Glasba skozi čas;
14.40 Malipierova opera »Julij Ce
zar*; 16.30 Violončelo in klavir;
17.15 Galuppijeve sonate za klavir;
18.00 Albinonijeve skladbe; 18.30 
Lahka glasba; 18.45 Stara glasba;
19.15 Koncert; 21.30 Koncert v Rimu.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 11.00, 14.00, 16.00, 20.30 

Poročila; 7.50 Na današnji dan; 9.10 
Glasbena matineja; 10.05 Pionirski 
tednik; 10.35 Slov. ansambli zabavne 
glasbe; 11.20 Kličemo letovišče; 12.20 
Z nami doma in na poti; 13.10 Me
lodije; 13.30 Kmetijski nasveti; 13.40

čez travnike zelene; 14.30 Priporo 
čajo vam...; 15.10 S pesmijo po Ju
goslaviji; 16.40 Naši operni pevci;
17.00 »Vrtiljak*; 17.40 Plesni orkes
ter; 18.20 Gremo v kino; 19.00 Ak
tualnosti; 19.15 Dobimo se ob isti 
uri; 19.45 S knjižnega trga; 20.00 
Lahko noč, otroci!; 20.15 Ansambel 
L. Slaka; 21.00 Radijski radar;
22.00 Marjan Marinc: »Nevidna epi
zoda* — radijska igra; 23.20 Odda
ja za izseljence; 00.05 S pesmijo v 
novi teden.

ITAL. TELEVIZIJA
18.15 Spored za mladino; 19.30 

Izžrebanje loterije; 19.35 Nabožna 
oddaja: 19.50 šport in ital. kronike; 
20.30 Dnevnik; 21.00 Glasbeni spo
red; 22.15 Dogodek, kako in zakaj? 
23.0U Dnevnik.

II. KANAL
19.00 Kol. dirka, prenos iz Cunea;

21.00 Dnevnik; 21.15 Odkrivanje Ni- 
lovih izvirov; 22.15 »Storia di Pablo*
— prvo nadaljevanje.

JUG TELEVIZIJA
18.00 Vaterpolo mornar; 19.00 

Obzornik; 19.15 Pustolovščine To
ma Sawerja; 20.45 Risanka; 21.00 
Dnevnik; 21.35 Slovenska popev
ka 73 : 22.25 »Šerif v New Yorku»
- serijski film; 24.00 Dnevnik. 

KOPRSKA SARVNA TV 
20.45 »Zvezdnik* - film; 21.15

Poročila; 21.30 »Kroglice so pre
drage* - film; 22.20 Mali koncert: 
Ole Buch »Masche*.

KMETIJSKA PROIZVODNJA — VINA KOPER — EXCORADO

s priznanimi vini

— Refošk,
Kabernet,
Merlot,
Malvazija

z žganimi pijačami

— Ramazzotti,
Jamaica rum

z brezalkoholnimi pijačami

— Tonic Water,
Bitter lemon

KOOPERACIJA
— BLAGOVNI PROMET

TRGOVINA IN PREDELAVA 
z marketi, s klavnico in z 
mlekarno

ZUNANJA TRGOVINA 

IZVOZ
redni, po maloobmejnem spo
razumu in sejemskih kompen
zacijah

UVOZ
redni, po maloobmejnem spo
razumu in sejemskih kompen
zacijah

ZASTOPSTVA
SEP, Valpadana, PREPAC

OSKRBA LADIJ IN JAHT 
Koper, Piran

EXCO
proizvodnja osvežilnih in dru
gih robčkov

CHINCHILLA

A C 
K

ADRIACOMMERCE
KOPER
Ulica JLA 25 a Tel.: 22-285 

Telegr.: ACK Koper 
Telex: 34111, 34*129

Posreduje in sklepa posle izvoza, uvoza in v notraniem bla
govnem prometu v okviru naslednjih blagovnih skupin:

— cestna motorna vozila, rezervni deli, potrebščine 
in gume za motorna vozila

— izdelki in polizdelki lesne predelovalne industrije in 
industrije gradbenega materiala

— živina, meso in njihovi izdelki ter konzerve
— tekstil in tekstilne surovine
— barve, laki in kemikalije
— valiani in vlečeni polizdelki barvaste metalurgije
— izdelki in polizdelki kovinsko - predelovalne indu

strije
— rude. metali, litine, nemetali
— blagovna menjava v okviru tržaškega in goriškega 

maloobmejnega prometa
— leasing posli
— zastopanje tujih firm

TRGOVSKO PODJETJE
na veliko in malo

»JESTVINA«
KOPER

VABIMO VAS,

DA OBIŠČETE NAŠE BOGATO ZALOŽENE 

TRGOVINE

V ANKARANU, HRVATINIH,

IZOLI, KOPRU, ŠKOFIJAH 

IN DRUGOD

RESTAURANT ATRIJ 
Kovačevič Milič - Mile

Koper - Čevljarska, 8

Obiščite nas in prepričajte se o naši kvaliteti 
v paviljonu sejma »PRIMORSKA RAZSTAVLJA*

O m ŠČITE NAS 
NA SEJMI

^PRIMORSKA
RAZSTAVLJA*

Dietični sladkor

OBIŠČITE NAS 

NA SEJMU

«PRIMORSKA 

RAZSTA VLJA»

V KOPRU

sladilo za 
diabetike

PO LICENCI B A YE R

PREHRAMBENA INDUSTRIJA^-------- ✓PORTOROŽ

mednarodni sejem in salon navtike 
koper 14.-22.julij 1973

Danes se v Kopru spet odpirajo sejemski prostori. Sejem »PRIMORSKA RAZSTAVLJA* se vam letos predstavlja že četrtič. Izkušnja 
v minulih letih so jo obogatile z dopolnitvami in novimi zamislimi. Za razstavljavce in obiskovalce je zato privlačna.
Da bi bil letošnji sejem »PRIMORSKA RAZSTAVLJA* za razstavljavce in obiskovalce ne le uspešen poslovni dogodek, temveč tudi 
prijetno osebno doživetje, smo za sejemske dni sestavili pester in bogat zabavni program.

ZABAVNI PROGRAM
SOBOTA (14. 7. 1973) — Ansambel »DOBRI ZNANCI* s sestrami POTOČNIK

NEDELJA (15. 7. 1973) — Ansambel OKTAVIJA BRAJKA
— MODNA REVIJA «SOČE» Koper

PONEDELJEK (16. 7. 1973) — Ansambel »RUDIJA ŠKERJANCA*

TOREK (17. 7. 1973) — Ansambel »ADONIS*

SREDA (18. 7. 1973) — Ansambel »TABU*
— MODNA REVIJA »TEKSTINE* Ajdovščina
— Italijanska show grupa: pevec ROCKY ROBERTS and The sorelle STARS

(program snema RTV Koper)

ČETRTEK (19. 7. 1973) — Pevec zabavne glasbe IVICA ŠERFEZI s svojim ansamblom

PETEK (20. 7. 1973) — Zvone Bukovec z ansamblom »NOVI*
— MODNA REVIJA «NANOS» Postojna
— Italijanska show grupa: Complesso attrazlone CASTELLINA PASI

BRUNO BARESI, MARIELLA — konferansje LUCIANO MINGHETTI (program snema RTV Koper)

SOBOTA (21. 7. 1973) — Ansambel LOJZETA SLAKA
— PRVA DAMA JUGOSLOVANSKEGA HUMORJA — NELA ERŽIŠNIK
— Acqua show - atraktivno smučanje na vodi
— Zvečer ognjemet

Vsak večer zabavno satirični kabaret PREPIH 73 • avtorja Andreja JELAČINA
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/V/V/jA
Referendum o ustavnih 

spremembah, ki ga je za 29. 
julij napovedal začasni pred- 
seanik nove grške republike 
Papadopulos, povzroča čedalje 
hujše skrbi tako režimu v 
Atenah kot njegovim nasprot
nikom. Prišlo je celo tako 
daleč, da režimski tisk svari 
Grke, da bodo na ulice pripe
ljali tanki, če bodo zavrnili 
ustavne spremembe: oblast
naj bi tedaj prevzela voj
ska . .

Ta grožnja čudno zveni, če 
vemo, da so udar v letu 1967 
izvedli vojaki, ki so potem 
slekli uniforme ter si nadeli 
pretesne ali preohlapne civil
ne obleke. Kaže še na nekaj 
drugega: po poskusih udarov 
v mornarici pred nekaj tedni 
ter po občasnih novicah o 
prisilnih upokojitvah visokih 
oficirjev in čistkah v oboro
ženih silah je namreč mogoče 
sklepati, da za Papadopulovo 
ekipo ne stojijo vse oboro
žene sile. Potemtakem bi bili 
tisti tanki, ki naj bi po ljud
skem »ne« na referendumu 
pripeljali na ulice, ne bili 
tanki sedanjega režima.

Papadopulos je z razglasit
vijo republike sicer res z me
čem presekal gordijski vozel, 
vendar pa s tem dejanjem ni 
dobil na svojo stran republi
kanskih politikov. Zdaj mu 
nasprotujejo tako rojalisti kot 
republikanci, tako desničarji 
kot levičarji. Odpor močno 
ohromljene grške opozicije, 
katere najpomembnejši pred
stavniki živijo v tujini, je si
cer samo v besedah. Dejanj 
še ni in še nekaj časa ne bo 
zmožna.

Vendar je pri tem zelo za
nimivo zbiranje v fronto, ki 
nasprotuje sedanjemu režimu. 
V tej fronti je tako kralj 
Konstantin, ki je pozval 
NATO, naj revidira svojo po
litiko do Grčije, kot nekoč 
osovraženi premier Karaman- 
lis, čigar vladavina je bila 
obarvana s fašističnim nasi
ljem, zdaj pa ga imajo za 
edinega »rešitelja« Grčije, in 
kot zadnji premier pred pu- 
čem Kanelopulos, ki je leta 
1965 podil »rdečkarjev Bol
garijo«, zdaj pa govori, da bi 
(če bi prišel na oblast) z za
koni dovolil komunistično 
partijo in sploh vse for
macije levice..

Dasiravno položaj Papado- 
pulove ekipe ni rožnat, pa je 
še vedno dovolj močna, da si 
bo zagotovila »da« na refe

S. IVANC

GARLAND NEVARNI KADILEC

»The Statesman«, London

Živahna

Milijoni za naftovod
Cene bencina v evropskih državah neprestano rastejo — Italija: »super ben
cin« po 162 lir — ZRN: podražitev na 0,71 DM — SFRJ: vec za rafinerije

Na Madžarskem zadnji čas živahno razpravljajo o pla- 
Partija skuša nejasna vprašanja do kraja razčistitinu

POSEBEN TANJUGOV DOPIS

mrnzmmm

Berite Primorski 
dnevnik

BUDIMPEŠTA, julija. Zadnja leta razpravljajo na Madžarskem o planu veliko bolj 
živahno kot o kateremkoli družbenem ali političnem problemu. Kot da bi občutili, 
da je pri načrtovanju, tem izhodišču in neizogibnem temelju socialističnega gospo
darstva, ostalo še precej nejasnih vprašanj, zaradi česar se mora partija z vsemi 
silami zavzeti, da bi stvari do kraja razčistila.

usmerjanja gospodarstva. Kot 
novo stalno telo so ustanovili 
državno plansko komisijo, ki 
ima nalogo Koordinirati delo 
različnih dejavnikov načrto
vanja, predlagati vladi plan
ske naloge in gospodarske 
ukrepe ter analizirati in nad
zorovati njihovo uresničeva
nje.

Razumljivo je, da so sklepi 
o razširjenih pristojnostih 
dosedanjih in o ustanovitvi 
novih partijskih in državnih 
organov za načrtovanje in 
usmerjanje imeli velik odmev 
tako med madžarsko javnost
jo kot tudi med tujimi opa
zovalci. .OUtjjkj Hi

Ne gre zgolj za pojav na
črtovanja, ki ga skuša ures
ničiti vsaka država, tudi so
cialistična Madžarska. V 
madžarskih razmerah imajo 
ta vprašanja še poseben po
udarek, saj je gospodarska 
re* • nia v tej državi prinesla 
vc > bolj živahna gibanja 
in mnoge stvari so se druga
če zasukale.

Kaj se torej dogaja z na
črtovanjem in kako ljudje 
gledajo, upoštevaje madžar
ske specifične pogoje, na zad
nje ukrepe madžarske parti
je, ki je pred kakimi deseti- 

/y*. dijevi ^obravnavala to
vprašanj^ !^tfedatf moramo; 
d& skfepdir' madžarskega' CK, • 

HUJ™.. ..sprejetih lani, ki so prinesli 
nekatere spremembe ..— okre
pila naj bi se planska in po- 

i trošniška disciplina, niso je- 
| mali kot odrekanje reformi.

kljub vsem slabostim, ki so 
jih opazili med njenim ures
ničevanjem. Kakšen Je smi
sel pravkar sprejetih sklepov 
o reorganizaciji sedanjih in 
ustanovitvi novih partijskih 
ter državnih vodilnih orga
nov?

V mehanizmu centralnega 
komiteja so zdaj ustanovili 
namesto enega dve stalni de
lovni telesi: oddelek za go
spodarsko politiko in odde
lek za regionalni ekonomski 
razvoj. Naloga prvega je so
delovati pri pripravi gospo
darskih sklepov, analizirati in 
nadzorovati njihovo uresniče
vanje, naloga drugega pa po
magali županijskim in cjru- 
ffm ' pokrajinskim organom 
pri uresničevanju gospodar
skega razvoja in hkrati ana
lizirati njihovo delo.

Nekaj sprememb je bilo 
tudi v državnem mehanizmu

nizirano načrtovanje in us
merjanje razvoja. »Pri nas 
se z načrtovanjem ukvarjajo, 
in se bodo tudi v prihodnje,« 
poudarjajo predstavniki teh 
forumov, mnogi dejavniki, kot 
so državni urad za načrtova
nje, ministrstva, županijski 
sveti, podjetja itd. Njihove 
pravice niso z zakonom o na
črtovanju pa tudi ne s seda
njo reorganizacijo prav nič 
okrnjene.

Prav zato, ker Je načrtova
nje tako razcepljeno, ker se 
z njim ukvarjajo številni de
javniki, se je pokazala potre
ba, da bi ustanovili državno 
plansko komisijo, ki naj bi 
učinkoviteje usklajala celotno 
načrtovanje. Z drugimi bese
dami to pomeni, da Je cilj 
najnovejše reorganizacije — 
prilagoditi način dela orga
nov za načrtovanje in usmer
janje potrebam gospodarske 
politike, ne pa spreminjati 
to politiko.

»želimo,« trdijo pristojni 
madžarski strategi, »da bi 
postalo načrtovanje in usmer
janje bolj učinkovito in orga
nizirano, nočemo pa ju cen
tralizirati. Če bi si prizade
vali za drugo, bi morali uki
niti razne organe in reducira
ti njihove pravice, tega pa 
nismo storili in tudi ne na
meravamo.«

Trdijo tudi, da ne gre za 
nikakršno novo delitev dela

Rim: na j višja 
cena v Evropi
Kakšno je pravzaprav sta

nje na evropskih tržiščih ben
cina? Ali so upravičena pri
čakovanja, da se bodo cene 
surove nafte in derivatov še 
občutneje povečale v nasled
njem letu, ker bodo svetovne 
proizvajalke nafte nadaljevale 
s svojimi prizadevanji, da 
bi nadoknadile tiste izgube, 
ki nastajajo zaradi devalvaci
je dolarja, z višjimi cenami 
nafte? Kakšna so pravzaprav 
»delitvena razmerja« med 
proizvajalci surove nafte, ra
finerijami in državo v zahod
noevropskih državah?

Moramo opozoriti,, da pris- med partijskimi in državnimi 
tojni madžarski forumi za- i organi usmerjanja, temveč za 
vračajo vsako misel na spre- prizadevanje, da bi prve ta 
membe gospodarske politike druge usposobili za PP. J 
in odločno trdijo, da je cilj učinkovito in' organizirano 
zadnje reorganizacije zgolj | usmerianie in nadzorstvo.
bolj učinkovito in bolj orga- MILORAD ŠTEVANCEV

Cena bencina v Italiji je 
najvišja v Evropi. To Je po
sledica prave serije podraži
tev, ki so skozi dve desetlet
ji — preko davčnih kanalov 
— zagotavljale močne sklade 
za gradnjo avtomobilskih 
cest in s tem — splošne po
goje za dobro prodajo avto
mobilov, za kar se je seveda 
zavzemal tudi močni lobby 
italijanske avtomobilske indu
strije. Cena »super-bencina« 
je v Italiji že 162 lir za li
ter, toda italijanski predelo
valci nafte že od novega leta 
sem terjajo povišanje svoje
ga deleža v ceni, češ, da se 
je podražila tako surovina kot 
tudi stroški predelave.

Podražitev bi utegnila zne
sti osem lir po litru bencina, 
vendar vlada o tej zadevi 
zaradi vladne krize — še nt 
utegnila razpravljati. Ukrep 
ni brez tveganja, ker je mo
čno inflacionističen, saj 
se letni strošek za bencin 
celoti povečal za 350 do 400 
milijard lir. Zlato so v pred
hodni debati predlagali, naj 
bi vlada hkrati s tem zmanj
šala davke na nekatere nujne 
potrošne dobrine, ki naj bi 
se pocenile in tako kompen
zirale povečano ceno benci
na. Realisti dvomijo, da bi 
maloprodajna mreža brez bo
ja prepustila potrošniku dav
čne olajšave, zatcr predlagajo, 
da bi zmanjšali odstotek da
jatev, ki jih italijanski držav- 
ijan- plačuje državi v okviru 
cene bencina.

MARJAN SEDMAK

Bonn:
Podražitev

Zvezna republika Nemčija 
je bila pred 1. julijem še de
žela s tretjo naj višjo ceno 
bencina v deželah razširjene 
EGS, toda poslednje vesti iz 
Bonna o spremenjenih cenah 
in revalvaciji zahodnonem- 
ške marke so spremenile raz
merja v zahodni Evropi. ZR 
Nemčija je obenem tudi deže
la, kjer so davčne obremenit
ve med najvišjimi.

Struktura cene bencina v 
ZR Nemčiji pred 1. julijem: 

0 Povprečna prodajna ce
na: 65 pfenigov za liter (3,76 
dinarja).
• Davščine: davek na mi

neralna olja — 39 pfenigov, 
prometni davek — 6,8 pfeni
ga (skupaj — 45,8 pfeninga ali 
približno 66 odstotkov prodaj
ne cene).
• Dohodek črpalk: 5 do 6

pfenigov.
• Dohodek rafinerij: 14

pfenigov.

Svetovna kriza v proizvodnji nafte je že dosegla kritično točko. Maratonska poga
janja med deželami-proizvajalkami, združenimi v OPEČ, m zahodnimi petrolej
skimi družbami so se končala z začasnim premirjem. Svetovna cena surove nafte 
se je povzpela na 110 dolarjev. Številne prekinitve v diplomatskem dialogu, ki je 
v zadnjih letih tekel v Ženevi, Teheranu in na Dunaju, so že povzročile zastoje 
v dobavah.

Takšno je bilo stanje pred 
1. julijem 1973, medtem ko 
se je prodajna cena poslej 
zvišala na 71 pfenigov, pri 
čemer sta ostali participacija 
države in trgovine približno 
isti.

Zanimivo je vsekakor, da 
dobiva v ZR Nemčiji polovi
co davka na mineralna olja 
prometno ministrstvo, ki po
kriva s temi sredstvi pri
manjkljaj železnic in finan
cira gradnjo cest, medtem 
ko uporabijo drugo polovico 
za ostale proračunske potre
be.

V zadnjih desetih letih se 
je bencin v ZRN podražil sa
mo za 10 pfenigov: leta 1963 
je bil povprečno še po 55 
pfenigov, medtem ko je bila 
nadaljna dražitev »neopazna«, 
oziroma »polzeča«, po pfeni
gih, in je bila pravzaprav po
sledica splošne negotovosti 
na mednarodnem trgu. Naj
močnejši sunek je bil pred 
dvema letoma, ko se je ben
cin podražil za tri pfenige.

SLAVKO FRAS

Koleno 
najavlja 
bolezni

Nagrada našemu rojaku 
dr. Ivanu Gradišarju za 

odkritja o kolenu
AKRON, julija — Slovenski 

zdravnik dr. Ivan Gradišar,
| ki dela na univerzi v Akro- 

nu v ameriški zvezni državi 
Ohio, je pred nedavnim do
bil nagrado v znesku 13.Č00 
dolarjev. Podelil mu jo je 
ameriški nacionalni inštitut 
za zdravstvo za nova odkritja 
o kolenskem sklepu. Skupi
na strokoypjakov, ki jih vo
di naš rojak, je namreč šu
me v kolenu zdravega člove
ka primerjala s šumi pri lju
deh ž znanimi 'boleznimi in 
pri tem ugotovila nekatere 
razlike.

narja, temeljni prometni da
vek 1,20 dinarja, cestna pri
stojbina pa 0,55 dinarja. V 
proračun gre torej preko 62 
odstotkov prodajne cene »na
vadnega bencina«.

Jugoslovanski poslovni svet 
je v času, ko je energetska 
kriza na vidiku tudi pri nas, 
razveselila vest, da so člani 
delavskega sveta »INA-prede- 
lava« dokončno sprejeli sklep 
o oblikovanju internega kon
zorcija za financiranje iz
gradnje jugoslovanskega ma
gistralnega naftovoda, ki bo 
od leta 1976 dalje povezoval 
rafinrije v Nišu, Bosanskem 
Brodu, Novem Sadu, Pančevu 
in Lendavi, od Siska do mad
žarske meje pa bo tudd tran
zitni trak magistralnega naf
tovoda.

Strokovnjaki ocenjujejo, da 
bo jugoslovansko tržišče že 
leta 1975 preseglo potrošnjo 
12,5 milijona ton naftnih de
rivatov, medtem ko se bo le
ta 1980 ta številka že povzpe
la na 19 milijonov ton. Takš
na predvidena potrošnja bo 
seveda zahtevala magistralni 
naftovod, ki se bo iz Omišlja 
na jadranski obali raztezal po 
jugoslovanskem prostoru. V 
posebnem iniciativnem odbo
ru za gradnjo naftovoda bo
do tudi predstavniki sarajev
skega »Energoinvesta« in no
vosadskega »Naftagasa«.

ACO PASTERNJAK

Beograd:
25 par za 
rafinerije

ZIS je konec Junija objavil 
podražitev bencina za 25 par, 
pri čemer je bilo pojasnjeno, 
da bodo z omenjenim zvi
šanjem prodajne cene krili 
višje stroške, ki jih imajo 
rafinerije zaradi neprestano 
rastočih cen surove nafte.

In kakšna je pravzaprav 
delitev »bencinskega dinar
ja«?

Prodajna cena »super-ben
cina« je zdaj 3,10 dinarja, 
pri čemer odpade na ceno 
brez davka 1,20 dinarja, na 
temeljni prometni davek 1,35 
dinarja in na cestno pristoj
bino 0,55 dinarja. Na oba 
prispevka (temeljni promet
ni davek incestno pristojbi
no) odpade* tofej približno 
61 odstotkov prodajne cene 
»super-bencina«.

Podobna delitvena razmerja 
so tudi pri navadnem benci 
nu: prodajna cena je 2,80 di-

Napoved 
z več

optimizma
Britanski inštitut spre
menil svoje napovedi o 

gospodarski bilanci
Rezultati gospodarstva Veli

ke Britanije bi morali biti 
sodeč po četrtletnem poro
čilu britanskega inštituta za 
gospodarske in socialne ra
ziskave letos najboljši po 
drugi svetovni vojni. Že pri
hodnje leto pa bi v britan
skem gospodarstvu utegnile 
nastopiti nekatere težave.

Ta inštitut je v mesecu ma- 
4u občutno spremenil svojo 
napoved iz februarja o pro
izvodnji, kapitalnih investici
jah in uvozu Velike Britani
je.

Težave s Hruščovom
Hasainen Hejkal: kako smo dvakrat potovali v Moskvo — Hruščev: »Izvedemo lahko 
le velike javne manevre! Vendar pa odkrito povem, ne računajte na karkoli več!«

Stalinova Rusija je gledala na egiptovsko revolucijo s strogo

vo ska v narodnoosvobodilnem gibanju neke nerazvite države. Nji
hova analiza ie bila poenostavljena: po svoji naravi je vojska orodje 
zatirania zatorej mo?a vojaški državni udar v Egiptu, so mislili, pri
peljati do zatiralskega režima in ne more biti revolucionaren.

dejstva, da opravlja
V tistem času niso resneje pretehtavali 

voiska v nerazviti
................. jo

opravljajo vojske v starejsm m or.

-““V? °azačetka nasprotovala revolucij, in je

državi 'povsem drugačno .h^kcijo kot 
_icirp v starejših in bolje

mentirala nacionalizacijo Sueškega prekopa 
in ravno to odlašanje je kasneje postalo 
glavni kamen spotike v sporu med Naser
jem in Hruščovom.

Razen tega so tedaj, ko so civilistom 
med napadom na Suez razdelili orožje, da 
bi proti Angležem in Francozom sprožili

vsega začetka naspiu^v ljud. gorilo, nekateri egiptovski komunisti izra-
pC « »o d« je po ce- bil, proložnost M .M.lt prešteti . s,oJ.

stah delila letake. Sovjetska J® kaj
pada docela podprla komuniste in moskov
ski radio je silovito napadel revolucijo, ki
da je fašistična in da so Jo zrežirali Ameri. 
čani, z namenom, da bi zadušili egipt 
sko revolucionarno moč.

bili proložnost 
roke nacionalno milico, zlasti še na pod
ročju Port Saida.

Menili so, da je napočil njihov čas, po
tem ko so se Rusi pojavili z ultimatom in 
zagrozili Londonu s svojimi raketami, na
kar se je spopad končal. Po njihovem mne
nju je Sovjetska zveza s tem svojim uiti-

r ,7 N^^evo* nočetje^ mešanico' sovraž- matom dosegla tolikšen ugled, da si lahko ljah Naserjevo početj vednQ sf) vldel] ^volijo bojeviteje poseči v egiptovske za-
nosti m občudovanja __ _ ^ deve jn zaradi tega so nekatere egiptovskev njem vojaškega diktatorja m zatiralca, 
medtem ko se je on boni proti bagdad
skemu paktu. Bili so vznemirjeni nad vlo
go ki jo je igral na bandunški konferenci, 
fn'pa nad tem, kar jim je Cu En Lai po
ročal o vsebini pogovorov, ki jih je bil 
imel v Rangunu z Naserjem In pokazali so 
živo zanimanje za različne spore, ki jih je
imel z Britanci. „ .

Precei časa jim je bilo potrebno) da so 
priznali učinkovitost in pomen njegove po
litike. Celo tedaj, ko so leta 1955 podpisali 
sporazum o pošiljkah orožja, so imeli ob
čutek, da imajo opraviti z uganko. Toda 
tedaj je Hruščov, ki je začenjal postajati 
kremeljski močni človek, zvedel že toliko 
stvari o Naserju, da se mu je zdelo vred
no tvegati s pošiljanjem orožja.

Dogodki, ki so sledili podpisu sporazu
ma o orožju in ki so privedli do napada 
ra Suez leta 1956, so enega in drugega, 
Hruščova in Naserja, zelo zbližali. Podpo 
ra, ki jo je nudila Rusija Egiptu, tako v 
Združenih narodih kot zunaj te organizaci
je, je imela največ zaslug v mobilizaciji 
svetovnega javnega mnenja proti agresiji.

Po drugi strani pa je Hruščova prevzelo 
to, kako so se arabski narodi postavili na 
stran Egipta - kako se je kralj Husein 
ponudil, da koraka proti Izraelu, kako je 
sirski predsednik Kuatli, ki je bil tedaj v 
Moskvi, roti) Ruse, naj posredujejo, kako 
je skupina sirskih častnikov pognala v 
zrak naftovode, ki so oskrbovali Zahodno 
Evropo. Ta složnost nasproti agresiji je 
napravila na ruskega voditelja močan vtis.

Vendar pa vse skupaj le ni bilo tako 
zelo bleščeče. Rusija je počakala, da je 
preteklo štesttntrideset, ur, preden je ko-

komuniste zaprli.
Naslednje leto, 1957, se je Rusija spo

rekla z Egiptom zaradi precej bolj zaplete
nega položaja. Sirijo sta zajela kaos in 
anarhija, v kateri so stranka Baas, komu
nisti in 'rivalski nacionalistični oficirji vsak 
zase poveljevali nekaj bataljonom ali bri
gadi in se med sabo prerekali za oblast.

V tem zmedenem ozračju, v katerem Je 
bila vojska neozdravljivo razbita, stranka 
Baas pa nesposobna postaviti na noge učin
kovito vlado, so se komunisti, katerim je 
bil na čelu prekaljeni Kaled Bagdaš, ki je 
bil prevedel v arabščino komunistični ma
nifest, odlično počutili.

Januarja 1958 so prišli voditelji različ
nih nacionalističnih skupin sirske vojske v 
Kairo, kamor je prav tedaj prišel tudi 
Šalah el Bitar, eden izmed voditeljev stran
ke Baas. Prišli so povedat predsedniku, da 
bi Sirijo lahko rešili edinole tako, če bi 
jo združili v eno državo z Egiptom.

Eden izmed pogojev, ki jih je Naser 
postavil za združitev, je bil ta, da Sirija, 
tako kot Egipt, ukine vse politične stran
ke. Ta pogoj je stranka Baas sprejela, ko
munistična partija pa ga Je zavrnila, ker 
v Siriji potem ne bi več mogla javno de
lovati; tri dni pred tem, preden je sirska 
skupščina glasovala o priključitvi k Zdru
ženi arabski republiki, je Kaled Bagdaš 
zbežal iz dežele.

Ti dogodki Naserja niso kaj preveč pri
ljubili pri Hruščovu, vseeno pa je Hru
ščov še naprej spremljal z občudovanjem 
vse Naserjevo početje. Način, kako so ga 
bili sprejeli v Siriji, vpliv, ki ga je imel na 
ar?v':’:i svet, njegova velikanska priljublje

nost — vse to je v Sovjetski zvezi vzbuja
lo pozornost.

In s to mešanico dejanskega nasproto
vanja in živega zanimanja je 29. aprila 1958 
Nikita Sergejevič Hruščov prvikrat srečal 
Gamala Abdela Naserja.

Ob prihodu v Moskvo so v čast Naserja 
priredili veličasten sprejem. Toda že med 
prvim uradnim srečanjem v Kremlju je bi
lo na tem, da se odnosi prekinejo — zara
di napake prevajalca. Egiptovske delegaci
je so imele vselej težave s prevajanjem v 
svojih stikih z Rus:,

Naser je na čelu delegacije ZAR — v 
kateri so bili tudi sirski člani - razlagal 
Rusom pomen egiptovske revolucije. Rekel 
je, da je neodvisen, protiimperialističen, 
neuvrščen in zavzet za arabsko enotnost.

Nato je govoril o družbenem in gospo
darskem razvoju na poti v socializem in 
nacionalno neodvisnost.

Vse to je prevajal z občasnim zatika
njem neki prejkone malo izkušeni mož, ki 
je sedel na koncu dolge mize, za katero so 
z ene in druge strani sedeli člani obeh de
legacij.

Nato je prevaja) tudi Hruščovu, ko Je 
sovjetski voditelj povzel besedo; predsed
nik Naser ga je slišal prevesti izjavo, po 
kateri ne more biti antikomunist, če se je 
v resnici odločil za pot v socializem. Na
ser je to vzel kot cikanje na to, da je bil 
v Egiptu in Siriji prepovedal komunistič
no partijo.

Naser ni odgovoril in srečanje se je na
glo končalo. Toda ko sta se ob desetih zju
traj naslednjega dne znova sestala v Krem
lju, je prešel v napad in izjavil: »Odkito 
moram povedati, da mi vaša včerajšnja 
razprava ni bila po godu. Več ur sem o 
njej razmišljal in mislim, da vas moram 
prositi za pojasnitev, preden nadaljujemo 
s pogovori.«

Hruščov je bil očitno sila presenečen 
Odločno je zatrdil: »Tega nisem nikoli re 
kel!« Prisegel je, da ni z ničemer omenil 
karkoli v zvezi s komunističnima partija
ma Egipta in Sirije.

Naser je odgovoril, da je bil slišal prav 
to.

Vsa ta izmenjava besed je potekala čez 
mizo s posredovanjem prevajalca, najprej 
v arabščini, nato v ruščini. Med tem časom 
je mož trepetal.

Hruščov je še naprej zatrjeval, da je ne
dolžen, tako da je Naser naposled omenil 
možnost, da je šlo morebiti za nesporazum, 
za napako v prevajanju, češ da je zelo do
bro razumel to, kar je bil slišal.

Predsednik je nato odpotoval po Sovjet- 
ski zvezi in obiskal Sverdlovsk, Leningrad 
in Stalingrad, nato pa se je 16. maja vrnil 
z letalom v Egipt Moral se je pripraviti 
na neki drug obisk. Maršal Tito naj bi 
razpravljal z njim o zadevah neuvrščenih 
držav. Hruščov nad tem nam°ravantm po
tovanjem ni bil navdušen. Prav tako kot 
Dulles je bil nezaupljiv do neuvrščanja, še 
posebno pa ni zaupal Titu. »Ne zaupajte 
Titu,« je rekel Naserju.

Naser pa Je Titu zaupal. Na krovu lad
je »Al Hurija« (Svoboda) je 6. julija sku
paj z dr. Favzijem, mano in našimi ženami 
odpotoval iz Aleksandirje na obisk k Jugo
slovanskemu voditelju na Brione.

To potovanje je bilo prijetno in bili smo 
še na Brionih tistega 14. julija, ko je BBC 
posredoval prve vesti o državnem udaru v 
Iraku o umoru kraljevske družine in o 
tem, da so oblast prevzeli nacionalistični 
oficirji, ki jih je vodil brigadni general 
Abdel Kerim Kasem.

Ta novica je v arabskem svetu, ki so 
ga pretresale notranje razprtije, udarila kot 
strela z jasnega. Libanon in Jordanija sta 
bila na robu revolucije. Kralj Saud, ki ga 
je uplašila zveza med Sirijo in Egiptom, 
pa je bil plačal blizu dva milijona funtov, 
da bi spravil podtaknjeno bombo v Naser
jevo letalo.

Po vseh arabskih dražvah je zavrelo. Za
zdelo se je, kot da bo Bližnji vzhod vsak 
hip eksplodiral. Izvedeli smo, da je šesto 
ameriško ladjevje zaplulo z vso paro proti 
Bejrutu, da bi v Libanonu izkrcalo čete, 
medtem ko so Britanci poslali padalce v 
Aman. Angleži so ponovili svojo napako iz 
Sueza in se umazali v očeh arabskega sve
ta, s tem ko so prosili Izraelce za dovolje
nje, da preletijo Izrael- Ponovno je kaza
lo, da so se Izraelci in Angleži skrivoma 
dogovorili za vojaško avanturo na arab
skem ozemlju.

Predsednik Naser Je spregovoril prebi
valcem Kaira po mikrofonu radijskega od
dajnika na krovu »Al Hurije«; potem se je 
posvetoval s predsednikom Titom. Jugoslo
vanski voditelj je bil zelo zaskrbljen; re
kel je, da bi položaj lahko privedel do ka
tastrofe, če se z njim ne bomo spopadli 
s kar največjo previdnostjo. Tretja svetov
na vojna se je zdela čisto blizu.

Predsednik je sklenil skrajšati svoj obisk 
in še isto popoldne odpluti proti Egiptu. 
Odpotoval Je sredi izkazovanja pomorskih 
časti, vihranja zastav, pozdravov in zvokov 
orkestra, vendar pa tudi sredi določenega 
strahu. Tito, ki se je bal za njegovo var
nost, je poslal dva rušilca, da sta se pri
družila spremstvu »Al Hurije«, ki sta ga 
že sestavljali dve drugi ladji »Američani,« Je 
rekel Tito, »so vsi iz sebe in lahko se 
zgodi karkoli.«

Se preden so organizirali ta obisk v 
Jugoslaviji, je bila egiptovska obveščevalna 
služba zaskrbljena zaradi možnih težav s 
šestim ladjevjem. Predvidevali so torpedira
nje ali bombardiranje predsedniške jahte, 
toda Naser je menil, da so te bojazni 
neutemeljene in Je izjavil, da Američani 
lahko store samo eno stvar, če srečajo 
ladjo z razvitim praporom nekega voditelja 
države: da Jo pozdravijo.

Druga stvar pa je bila priti v Egipt po 
iraški revoluciji, izkrcanju v Bejrutu in 
Amanu ter preletih čez Izrael. Tito Je že 
predlagal predsedniku, naj se vrne domov 
na krovu Iljušina, namesto da bi tvegal 
štiridnevno potovanje po morju z vsemi 
možnimi nevarnostmi.

Zapluli smo vzdolž jadranskih obal. Te
hniki v oddajni kajuti »Al Hurije« so de
lali brez predaha. V prvi noči plovbe so 
sprejeli ali oddali 192 šifriranih sporočil. 
Naser je zahteval vojaško misijo in orožje. 
Ukazali so odposlati vojaško misijo in 
organizirati pošiljanje orožja iz Sirije, Bolj 
kot se je položaj razpletal, bolj smo čutili, 
da bi Zahod lahko poskušal novi Suez, 
tako da bi uničil arabski nacionalizem. 
Predsednik Naser Je poskušal preprečiti 
načrte svojih sovražnikov.

Prav tedaj je Naser sprejel Titovo sporo

čilo, ki ga je posredoval eden izmed njegovih 
rušilcev. To sporočilo je bilo naslednje: 
»Ne nadaljujte potovanja po morju. Menim, 
da bi bilo zelo nevarno nadaljevati. Predla
gam, da se vrnete v najbližje jugoslovansko 
pristanišče. Morebiti vam bomo lahko pri
skrbeli letalo, ki vas bo odpeljalo v Kairo.«

Naser je odgovoril: »Razumem vaše sta
lišče. Sklenil sem se vrniti v Pulj.«

Tito je zaprosil Ruse, da pošljejo eno 
izmed njihovih novih potniških reaktivnih 
letal »Tu 104«, ki bi odpeljalo Naserja v 
Kairo, kar so Rusi sprejeli in orjaško le
talo je že bilo na poti proti Jugoslaviji.

Tisto noč naju je, Favzija in mene, 
predsednik poklical k sebi v svojo kajuto 
in nama rekel: »Tito mi predlaga, da se 
vrnem v Pulj, od koder naj bi se s sovjet
skim letalom vrnil v Kairo. Imam pa neko 
drugo idejo. Zakaj ne bi odpotoval v Sov
jetsko zvezo in se tam srečal s Hruščovom? 
To Je edini način, da se seznanim s stali
ščem Rusov, da zvem, kaj nameravajo 
storiti, na kaj so pripravljeni in na kaj 
niso pripravljeni.«

Naslednje jutro ob osmih zjutraj smo 
pustili naše družine na ladji in se povzpeli 
na rušilec »El Naser«, ki je z vso paro 
odplul proti Pulju, kjer je v zalivu vrgel 
sidro, nedaleč od Titove rezidence. Naser 
je po obedu razložil Titu, da namerava od
potovati v Moskvo. Tito ga je opozoril, 
da bodo Američani besni, priznal pa je, 
da je Naserju potrebno poznati stališče 
Rusov. Obvezal se Je, da bo V.usom sporočil 
Naserjev prihod in da bo priskrbel letalu 
dovoljenje za prelet Bolgarije Puljsko le
tališče je bilo zavito v popolno temo. 
Naše potovanje smo obdržali v tajnosti.

Vkrcali smo se v trup velikega letala. 
Bili smo samo štirje: predsednik, dr. Favzi, 
jaz in predsednikov tajnik. Kapetan 
reaktivnega letala nas je prišel pozdravit 
in je v zelo čisti angleščini vprašal pred
sednika: »Smer proti Kairu, gospod?«

Predsednik Je odgovoril: »Ne, proti
Moskvi.« Pilot ga je pogledal: »Proti Moskvi, 
gospod?«

»Da, proti Moskvi,« Je odgovoril pred
sednik.

»Zelo dobro, gospod.« Pilot je pozdravil 
in se vrnil v svojo kabino.

V Moskvo smo prispeli ob zori 17. Julija. 
Letalo se je bilo ustavilo na koncu prista
jalne steze, daleč od izhoda z letališča. 
Pričakali so nas trije možje, zaviti v povr
šnike, ki so jih ščitili pred jutranjim mra
zom. To so bili Mikojan, general Serov 
in prevajalec.

Naser, Mikojan in prevajalec so vstopili 
v eno vozilo, medtem ko smo se m) 
stlačili v drugo Zastori so bili spuščeni, 
ko smo se peljali med bori in zdrveli skozi 
Moskvo proti dači, ki se je nahajala v 
Karašovi.

Hruščov je prispel natanko ob deseti 
uri. Zelo je bil vznemirjen nad tem, kar 
se je dogajalo na Bližnjem vzhodu, vendar 
pa je dajal vtis, kot da ima težave v obli
kovanju svojega stališča, tako zelo naglo 
so se odvijali dogodiei in tako zelo se mu 
je njihov razvoj zde) nevaren.

Pogovori so tistega dne potekali skozi 
osem ur. Prvi dve uri sta Naser in Hruščov 
govorila sama — če izvzamemo prevajalca. 
Nato sva se pogovorom pridružila še Favzi 
in jaz. Največ smo razpravljali o možnih 
naklepih Amerike.

Predsednik mi Je kasneje povedal, o čem 
Je bilo govora v tistih dveh urah, ko je 
bil na samem s Hruščovom. Ruski voditelj

mu je izjavil, da so po njegovem Američani 
izgubili glavo in »odkrito rečeno, mi nismo 
pripravljeni na tretjo svetovno vojno.«

Naser ga je prosil za zaščito in ga opo
zoril, da bi se Američani lahko poslužili 
Turkov in vdrli v Sirijo, s čimer bi nastal 
zelo nevaren položaj. Ce bi Turki napadli, 
bi se bil primoran z njimi boriti.

Hruščov je odgovoril, da se mora Naser 
v tem primeru ukloniti pred viharjem; da 
drugega izhoda ni, kajti Dulles lahko, če 
hoče, požene v zrak ves svet. »Zatrjuje, da 
je pobožen,« je rekel Hruščov Naserju, »a 
četudi sem ateist, sem preoričan, da sem 
bližji bogu kot on, kajti on je brez srca!«
Po dveh urah pogovorov se je odšel posve
tovat s člani politbiroja, ki so čakali v 
sosednji dači.

Ko se je vrnil, je rekel Naserju, da lahko 
Sovjetska zvez-al edinole izvede velike Javne 
manevre na bolgarsko-turški meji. »Vendar 
pa,« je dodal, »vam odkrito povem, ne ra
čunajte na karkoli več!«

Hruščov je ostal z nami do polnoči in 
nas je prišel ob odhodu pozdravit na le
tališče. V tistem trenutku so že izdali ukaz, 
naj dvajset divizij opravi manevre ob tur
ški meji. Maršal Malinovski je o tem podal 
izjavo in po vsem svetu je bilo veliko 
govora o teh divizijah.

Kriza se je nato utišala. Američani in 
Angleži so umaknili svoje čete; Irak ni bil 
napaden.

Naser je bil vselej previden v odnosih 
s Kasemom. Ko ga je Hruščov v Moskvi 
vprašal, če se bo Irak pridružil ZAR, Je 
Naser odgovoril, da ima že dovolj težav 
in da bi raje počakal, da mu bodo Iračani 
to predlagali kot prvi.

Po pokolih, ki so jih bili iraški komunisti 
izvršili v Kikuku, pa je prišlo v arabskem 
svetu do popolnega razdora med komunisti 
in nacionalisti.

Komunisti so mislili, da se bodo lahko 
polastili vsega Iraka in nacionalisti so se 
z njimi zagrizeno borili. Začele so se za
risovati glavne poteze spopada. V Damasku 
so člani tajne komunistične partije raz
deljevali letake, pa so jih zaprli. Egipt je 
začenjal napadati iraško komunistično par
tijo, potem pa je začel izzivati samega 
Kasema.

Sovjetska zveza Je seveda podprla ko
munistično partijo Iraka in nikakor ni bila 
zadovoljna z egiptovskimi napadi na njene 
člane in z aretacijami komunistov v Siriji 
in Egiptu.

Kljub temu so Rusi poskušali premostiti 
prepad, ki se je odprl med Egiptom m 
Sovjetsko zvezo. Decembra je bil podpisan 
sporazum o izgradnji prve ploščadi Asuan
skega jezu in Rusi so se pripravljali, da 
začno z delom.

Toda tudi sam sporazum je prinesel nekaj 
nevšečnosti. »Pravda« in »Izvestija« sta ob
javljali' pisma v Ka.erih so ljudje spraševali, 
zakaj ZSSR pomaga tistim, ki zapirajo 
komuniste. Nobeno takšno pismo bi ne 
moglo biti objavljeno v Sovjetski zvezi, ne 
da bi ga uradno dovolili . Nato je Hruščov 
med XXI. kongresom Komunistične partije 
v svojem govoru osebno napadel Naserja.

Naser se Je razsrdil Bil ]e v Damasku 
Naslednjega dne je z balkona predsedniške 
palače odgovori) Hruščovu z ostrim, ogorče
nim govorom, ki mu je ploskalo na tisoče 
ljudi, zbranih na ploščadi, ki se je m, 
prostirala pred njimi.
. 7? dvaJ°vora sta označila konec ob- 

jnsdsebojnega občudovanja mad 
Hruščovim in Naserjem in začetek obdobja
medsebojni sporov. J
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Umirjenejša rast OD
Povprečni osebni dohodki v Jugoslaviji so se v štirih mesecih leta 1973 po
večali na 1739 dinarjev — Povečanje povprečnega OD samo za 11,6 odst.
Po najnovejših podatkih zvezne statistike je letos naraščanje osebnih dohodkov 
mnogo počasnejše kakor lani. V prvih štirih mesecih je povprečje osebnih dohod
kov naraslo v primerjavi z enakim obdobjem lanskega leta od 1558 na 1739 din 
ali za 11,6 odstotka, medtem ko je to povečanje lani znašalo 21 odstotkov, pred
lanskim pa 20 odstotkov. To povečanje za 11,6 odstotka se nanaša na gospodar
stvo in negospodarstvo skupaj; v gospodarstvu so osebni dohodki narasli za 
13 odstotkov, v negospodarstvu pa le za 7,9 odstotka. Letošnje skromnejše pove
čanje — zlasti v negospodarstvu — je posledica zamrznitev osebnih dohodkov v 
neproizvodnih dejavnostih, pa tudi uskladitev gibanja po družbenih dogovorih 
o delitvi dohodka in osebnih dohodkih in posledica znižanj po predpisih o nelik
vidnosti.

Od posameznih republik in 
pokrajin je primerjava letoš
njega štirimesečnega povpre
čja osebnih dohodkov (v di
narjih) v primerjavi z lan
skim pokazala premike:

povečanja
nasproti

lani

Makedonija
Slovenija

1.503
2.040

+ 15,0 % 
+ 13,7 %

Filmo
puntu

pozimi?
Odvisno od tega ali bo
do zbrali 24 milijonov — 

Tri ure v dveh delih
ZAGREB, julija (Tanjug) — 

Predsedstvo skupnosti občin 
zagrebške regije bo predla
galo občinskim skupščinam 
— članicam te skupnosti — 
da bi sodelovale v financira
nju snemanja filma o kmeč
kem puntu leta 1573.

Direktor producentske hiše 
Jadran-film Sulejman Kapič 
je izjavil, da bi film posneli 
v dveh delih, trajal naj bi tri 
ure, veljal pa bi 24 milijonov 
dinarjev.

Ce bodo denar zbrali, ga 
bodo začeli snemati novem
bra. Polovico sredstev naj bi 
zagotovila SR Hrvatska.

Le štiri 
dni na 
teden?

Srbski predlog zakona 
o odnosih delavcev v 

združenem delu
BEOGRAD, julija. — 

Po novem bi si lahko 
srbska podjetja med sa
bo sposojala strokovnja
ke. Prav tako razmišlia- 
|o o možnosti, da bi ne
katera podjetja začela po
skusno delati le po štiri 
dni tedensko.

V nekaterih primerih 
bi mogli delavce na vo
dilnih položajih brez mo
ralnih ui političnih odlik 
razporediti na mesta, ki 
bi ustrezala njihovi uspo
sobljenosti. To je le ne
kaj zanimivosti iz pred
loga prvega srbskega za
kona o medsebojnih od
nosih delavcev v združe
nem delu. Predlagatelj je 
republiški sekretariat za 
delo. ANDREJ ARKO

Bosna in
Hercegovina
Srbija (ožja)
Kosovo
Cma gora
Hrvatska
Vojvodina

1.665
1.644
1.455
1.544
1.874
1.629

+ 13,5 % 
+ 12,4 % 
+ 12,0 % 
+ 11,4 % 
+ 8,9% 
+ 7,9%

Najskromnejše povečanje 
nasproti lanskemu letu izka
zujeta Vojvodina in Hrvat
ska, največje pa Makedonija 
in Slovenija.

Ker pa so življenjski stro
ški letos naraščali hitreje ka
kor lani, nominalni dohodki 
pa počasneje, je prišlo do 
občutne j šega padca realne 
vrednosti nominalnih osebnih 
prejemkov. Indeks realnih 
prejemkov za prve štiri me
sece letošnjega leta v primer
javi s prejšnjim letom je ni
žji za 7 %, medtem ko je 
lani za to razdobje izkazan 
za 4 % višji, predlanskim pa

K startu!
Omarska: strokovnjaki iz ZDA in SZ 
pred rokom končali načrte železarne
SARAJEVO, julija. (Tanjug). Priprave za gradnjo ve
like železarne pod Kozaro, v Omarski, potekajo hitreje, 
kot je bilo predvideno. Ameriški in sovjetski strokov
njaki so že končali in poslali v Ljubijo načrte za pri
hodnji metalurški velikan v Bosanski Krajini.

Po prvih poročilih so ame
riški strokovnjaki predlagali, 
naj bi železarno gradili v 
dveh fazah na omarskem po
lju, vzdolž dveh kilometrov 
in v širini 1,5 kilometra.

Hkrati s proučevanjem na
črtov so v Ljubiji podvojili 
sile, da bi povečali rezerve 
železove rude, saj se zavedajo, 
da je surovinska baza osnov
ni pogoj za uspešen začetek 
proizvodnje v železarni. Tru
dijo se, da bi sedanje rezer 
ve, ki znašajo 33 milijonov 
ton, precej povečali in da bi 
leta 1975 znašale 500 milijo
nov ton.

Nekmet 
dol ha 
gozda

Amandma 2 skupščin
skih odborov k zakonu o 
kmetijskih zemljiščih
LJUBLJANA, julija. - Od

bora republiškega in gospo
darskega zbora za proizvod
njo in blagovni promet sta 
na skupni seji obravnavala 
predloga zakonov o kmetij
skih zemljiščih ter o dedo
vanju kmetijskih zemljišč in 
zasebnih kmetijskih gospo
darstev. V podrobni razpravi 
sta odbora med drugim spre
jela amandma, po katerem 
bi občan, ki ni kmet, smel 
imeti v nižinskih predelih 
največ skunno 1 ha kmetij
skih in gozdnih zemliišč. od 
tega naiveč 0,5 ha vinograda; 
v gorskih in hribovitih prede 
Uh pa bi smel imeti naiveč 
skupno 3 ha kmetijskih in 
gozdnih zemliišč. od teea 
naiveč 1 ha gozda in 0,5 ha 
vinograda.

ZDRAVKO STEFANČIČ

Hkrati se je uspešno pove
čala letna proizvodnja že ra
ziskane rude. Letos bodo v 
rudnikih Ljubije predvidoma 
nakopali 1,900.000 ton rude, za 
200.000 ton več, kot so načr
tovali. Leta 1975 naj bi prišlo 
iz ljubijskih rudnikov 3,720.000 
ton, leta 1977 pa 4,2 milijo
na ton rude in železovega 
koncentrata, kar bo dovolj za 
uspešen start nove jugoslo
vanske železarne

Kot napovedujejo, naj bi 
železarna Omarska začela 
proizvajati leta 1976, že na
slednje leto pa naj bi dala na 
tržišče 1,200.000 ton železa.

za 6 % višji. V gospodarstvu 
znaša to znižanje realnih 
prejemkov le 6 %, v negospo
darstvu, kjer je povečanje 
osebnih dohodkov najskrom
nejše pa 10 %. Tudi zmanjša
nje realnih osebnih prejem
kov je v tem obdobju po po
sameznih republikah in po
krajinah različno. Najmanjše 
je v ožji Srbiji, Makedoniji 
in na Kosovem, kjer znaša le 
5 %, v Sloveniji ter Bosni in 
Hercegovini so bili letos re
alni osebni prejemki za 6 % 
nižji kakor lani, v Hrvatski 
za 7 %, v Hrvatski in Vojvo
dini za 9 % ter v Črni gori za 
10 %. V samem aprilu so bili 
v primerjavi z lanskim apri
lom realni osebni prejemki 
v gospodarstvu nižji za 5 %, 
v negospodarstvu pa 13 %.

FRANCE SEUNIG

Večji
promet z 
mesom

Svetovna trgovina z me
som se je v letu 1972 

povečala za 7 odstotkov
Stalno večanje povpraševa

nja in nezadostna ponudba 
sta povzročili — kot poroča 
»Tanjug-exos« — naglo nara
ščanje cen mesa po vsem 
svetu v preteklem letu kot 
tudi v prvi polovici leta. Po
večanje potreb po uvozu se 
je ujemalo z večjimi razpo
ložljivimi količinami mesa za 
izvoz zlasti v južni polobli.

Zato se je obseg svetovne 
trgovine z mesom povečal za 
približno 7 odstotkov in je 
dosegel vrednost 6,1 milijar
de dolarjev. To pa je za 30 
odstotkov več kot leta 1971.

Največje povečanje je bilo 
v trgovini z govedino in tele
tino; vrednost svetovnega 
bruto izvoza se je namreč 
povečala za 900 milijonov do
larjev.

Desetič Izlake
Na jubilejno slikarsko kolonijo Izlake—Zagorje je prišlo 
17 umetnikov — Obračun, načrti in želje ob jubileju

Vsakokrat, ko si kaka po
membnejša prireditev prido
bi vzdevek jubilejna, so po
trebne številke, da označijo 
njeno zapovrstnost, pomemb
nost, koristnost in še kaj. Ta
ko se je zgodilo tudi v to
rek zvečer, ko so v Medijskih 
Toplicah v Izlakah odpirali 
deseto slikarsko kolonijo Iz
lake—-Zagorje.

Na slovesnost so povabili 
poleg 17 slikarjev vrsto lju
di iz občinskih in republiš
kih forumov, organizacij in 
društev, tako da je pozdrav
ne in delovne organizacijske 
govore poslušalo precej lju
di.

Slikarsko kolonijo Izlake— 
Zagorje so začeli pred dese
timi leti na pobudo domače
ga umetnika in pedagoga 
Toneta Leskovška, slikarjev 
Iva Seljaka Čopiča in Mila
na Rijavca, ki so se pri za-

Dodatne ceste
Razširjen program rekonstrukcije in modernizacije cest 
v BiH — Vrednost dodatnih del je 1.116.450.000 dinarjev
SARAJEVO, julija. (Tanjug). Predsedstvo skupščine BiH in republiški izvršni svet 
sta na skupni seji razpravljala o dodatku k programu rekonstrukcije in moderni
zacije cest v BiH v letih 1973—1975. Ocenili so, da je ta dodatek k programu za 
modernizacijo in rekonstrukcijo cestnega omrežja koristen in da ne pomeni nove 
dodatne obremenitve.

Dodatek predvideva dela v 
zvezi z gradnjo cestnega od
seka na prelazu »Kupreška 
vrata«, na cesti v smeri Oku- 
čam—Donji Vakuf—Bugojno 
—Livno—hrvaška meja v dol
žini 13 kilometrov, in »Mak- 
ljen« v smeri Bugojno—Ja
blanica vzdolž 22 kilometrov. 
V teh načrtih je zajeta grad
nja tudi večjih cestnih mo
stov, most prek Drine v Fo
či in rekonstrukciia ter mo
dernizacija 450 kilometrov 
cest I., II. in III. reda.

Celotna vrednost del, kijih 
predvideva aneks, je ocenje

na na milijardo 116,450.000 
dinarjev, predvideni so tudi 
viri sredstev, dinamika nji
hovega usmerjanja, načela za 
uresničitev tekočega progra
ma, sklepanje pogodb in za
četek del.

Sklenili so, da bodo o tem 
aneksu skupaj s programom 
za modernizacijo in rekon
strukcijo cest v BiH in in
formacijo o uresničitvi pro
grama skupščinski sveti raz
pravljali že ta mesec, repub
liška skupščina pa bo izvrš
nemu svetu zaupala nalogo, 
naj predlaga način, kako za-

Presneti pogoj!
Nenavadna poroka 77-letnega Juraja — Nevestin pogoj 
za zakon: nobenih intimnosti — Juraj je kapituliral
OGULIN, julija. Zadnje čase se je v Ogulinu, mestu pod Klekom, veliko govorilo 
o malce nenavadni poroki med 77-letnim Jurajom Cindričem in precej mlajšo — 
naložila si je komaj peti križ — Danico Ferderber. Prebivalci mesta so celo pogosto 
stavili — kot na konjskih dirkah — kako se bo vse zavrtelo okrog Juraja in 
Danice.

Celih 46 let je Danica pre
živela tako rekoč sama sam
cata v svojem domu in po 
tihem je že v sebi zadušila 
vsako misel, da bi se kdaj po
ročila. Saj ni bila le nekoli
ko v letih, temveč tudi revna, 
kajti živela je s komaj • 35 
tisočaki socialne podpore. Da
nica je živela z molitvenikom 
v roki med sprehodi na poko 
pališče in obskom cerkve.

Juraj pa je medtem hodil 
po Ogulinu in okrog njega, 
vsak dan po deset in več kilo
metrov. Res, da se Je tu in 
tam opiral na palico in bil 
tudi malce naglušen, toda vi
deti je bil kar čil, predvsem 
pa je bil vedno šegave volje 
Pravi veseljak Živel je sam. 
vdovec, z ne premajhno pokoj 
nino, s hišico in malo vrta

okrog nje. A sam samcat.
Juraj in Danica sta se spo

znala na pokopališču. Po ne
kem pogrebu. Pogovor se je 
takoj zasukal na njuno sa
motno življenje. Juraj je de
jal, da si želi, da bi lahko 
nekdo po njem dedoval. Naj
raje bi videl, če bi bila to 
kakšna sirota. Danica se je 
ponudila, da mu dela družbo 
do konca življenja.

Potem sta se začela pogo
varjati. Danica je postavila 
glavni in edini pogoj za skup
no življenje: nobenih intimno 
sti. Dan pred poroko je Ju
raj prespal pri nevesti. Kakor 
je sama povedala, ni bil pre
tirano miren in ravnodušen, 
zato je morala biti precej 
energična, da njun dogovor 
že pred poroko ni padel v vo-

Na dan poroke je Danica 
prišla k Juraju, ki je menda 
pozabil, kdaj je čas poroke. 
Nevesta je- bila nemalo pre
senečena, ko ga je našla, ka 
ko je bral nič manj in nič 
več kot seksualni priročnik. 
Po poroki sta se ženin in ne
vesta odločila, da bosta ži
vela v njenem domu. Toda 
Juraj je vse pogosteje pozab
ljal na dano obljubo. Postar- 
ni mož je vztrajal in upal 
na zmago, žena pa je vztraja
la pri dogovorjenem pogoju 
in zmagala. Po nekaj dneh 
zakona in nepričakovanih za
pletov je Juraj pobegnil iz 
nevestine hiše domov. Sose
dom je lezno dejal, da je on 
navsezadnje le moški in ne 
— pikapolonica.

gotoviti potrebna sredstva za 
uresničitev celotnega progra
ma modernizacije in rekon
strukcije cest v republiki.

Republiški IS bo tudi pred
lagal republiški skupščini, naj 
da soglasje k dogovoru o 
skupnih osnovah razširjene 
reprodukcije v kmetijstvu od 
leta 1973 do 1975 ter o poli
tiki za spodbujanje kmetij
ske proizvodnje na zasebnih 
kmetijah, o čemer so se 
predstavniki republik že do
govorili.

I Beograd:
1 krvi je 

premalo
Namesto 200 potreb

nih steklenic krvi 
dnevno le 70 do 80
BEOGRAD, julija (Ta

njug) — Za beograjske 
bolnike še vedno primanj
kuje krvi. Direktor zavo
da za transfuzijo SR Srbi
je dr. Budi-mir Dinič je 
dejal, da vsak dan zbero 
le 70 do 80 steklenic krvi 
prostovoljnih krvodajal
cev, beograjske bolnišnice 
pa bi potrebovale na dan 
vsaj 200 steklenic.

V zemunski bolnišnici 
so povedali, da je krvi 
dovolj za dnevne potrebe 
po zaslugi dejavnosti or
ganizacije Rdečega križa, 
socialistične zveze in de
lovnih organizacij, ki so 
pomagale zbirati to dra
goceno tekočino. V tej 
občini je veliko ljudi pro
stovoljno darovalo kri, 
kar pa ne bi mogli trditi 
za vse beograjske občine.

misli in organizaciji zgledo
vali po srbskih in makedon
skih kolonijah. Želeli so do
mačim kulturnim ustanovam 
in prireditvam dodati nekaj 
z likovnega področja. Kolo
nija naj bi ne prenehala de
lovati z odhodom umetnikov, 
ki bi dali po eno, v koloniji 
nastalo umetnino v sklad 
stalne umetniške zbirke v Za
gorju, marveč naj bi se uk
varjala kot ustanova s prire
janjem še drugih likovnih 
manifestacij. Tako imajo or
ganizatorji za jubilejno leto 
namen (pa za sedaj še pre
malo denarja) izdati umetni
ški katalog, ki bi ob repro
dukcijah del vseh doslej so
delujočih umetnikov vseboval 
še vrsto podatkov o vseh de
setih kolonijah. Poleg tega bi 
radi še pred redno razstavo, 
ki bo 8. februarja 1974, po
vabili na pogovor širši krog 
likovnih strokovnjakov, ki naj 
bi pomagali koloniji začrtati 
nadaljnjo pot in ji opredeliti 
pomen in vlogo in ki naj bi 
zlasti poskusili spodbuditi 
takšna prizadevanja, da bi 
umetniška dela množičneje 
zahajala ne samo v domove, 
marveč tudi v podjetja in 
ustanove-

Slikarji pridejo vsako leto 
v Izlake za teden dni. V tem 
času predvsem neumorno sli 
kaj o, ob večerih pa se sre
čujejo na pogovorih. Organi
zatorji jim vedno tudi sve
tujejo najrazličnejše obiske 
in izlete, proti koncu kolo
nije pa jih povabijo razsta
viti nastale slike ali skice v 
Zagorju. Vsa leta ima svet 
kolonije na uporabo določe
no vsoto za delo kolonije; 
letos naj bi zadostovalo 
35.000 din. Elektroporcelan v 
Izlakah in uprava Medijskih 
Toplic izkazujeta gostom po
sebno naklonjenost in po
moč.

Doslej se je zvrstilo v ko
loniji 76 slikarjev, nekateri 
so prišli večkrat, tako da je 
skupno število udeležencev 
kar 131. Od tega je bilo 60 
Slovencev (tudi iz zamejstva), 
11 slikarjev iz drugih repub
lik (tudi letos so tri Beograj

čanke), sedem slikarjev pa je 
prišlo iz tujine (letos dva 
Italijana iz Vidma). Jubilejni 
obračun navaja med drugim 
41 razstav v Zagorju in dru
god, celo v tujini (velik po
nos je razstava manj znanih 
Jakopičevih del).

Kakor si kolonija v stikih 
z drugimi kolonijami ter dru
štvi in organizacijami trudi 
obdržati svoje poslanstvo, bo 
treba slej ko prej upošteva
ti še eno njeno veliko željo: 
dobiti denar in prostor za 
galerijo, kamor bi spravila 
svojo že zdaj bogato stalno 
zbirko. Morda bo šele takrat 
prva slovenska slikarska ko
lonija z največjim zadošče
njem obhajala svoj jubilej.

J. ZADNIKAR

Koliko 
naših v 
Avstriji

Pri sosedih zaposlenih 
230.000 tujih delavcev, 
181.861 Jugoslovanov
DUNAJ, julija (Tanjug) — 

Po najnovejših podatkih cen
tralne statistične uprave na 
Dunaju je v Avstriji zdaj za
poslenih 230.000 tujih delav
cev, med njimi 181.861 Jugo
slovanov Med zaposlenimi 
tujimi delavci so na drugem 
mestu Turki, ki jih je 26.931. 
Letos se je število tujih de
lavcev povečalo od lani za 
43.061 oziroma 23 odstotkov. 
Med vsemi zaposlenimi v Av
striji je tujih delavcev okoli 
8,8 odstotka. Največ jih je v 
zahodnoavstrijski •pokrajini 
Vorarlbergu, in sicer 22,4 od
stotka, potem v Salzburgu 
(13 odstotkov), najmanj pa v 
vzhodni pokrajini.

Direktor
■ .gost*
sodisc

Beograd: med 853 pre
stopniki v gospodar
stvu 111 direktorjev

BEOGRAD, julija (Tan
jug) — Zanimiv je poda
tek, da je bilo zaradi go
spodarskega kriminala v 
zadnjih treh mesecih 
prejšnjega leta obsojenih 
več ljudi kot prej v de
vetih mesecih, je povedal 
med drugim v pogovoru 
s Tanjugovim novinarjem 
predsednik srbskega vr
hovnega sodišča Milorad 
Dostanič.

Predlani so v Srbiji od
krili 288, lani 466 tatvin. 
Podobno je z odkriva
njem poneverb, utaj dav
kov in zlorabo položaja iz 
koristoljubja. Leta 1971 so 
ugotovili 4995, lani pa 6372 
kaznivih dejanj v gospo
darstvu. Zaradi gospodar
skega kriminala pa na za
tožno klop ne sedejo več 
izključno skladiščniki, po
slovodje, blagajniki in 
razni kontrolorji. Spre
menila se je namreč so
cialna struktura obtoženih 
kaznivih dejanj v gospo
darstvu. V Beogradu so 
lani odkrili 853 storilcev 
kaznivih dejanj v gospo
darstvu in med njimi je 
bila kar osmina oziroma 
111 direktorjev, 68 uprav
nikov in 98 komerciali
stov. Sodišča pa so po 
besedah Dostaniča začela 
izrekati tudi občutno 
strožje kazni. Brez ustrez
ne politike odkrivanja in 
preganjanja storilcev ka
znivih dejanj ne more bi
ti niti ustreznega kazno
vanja storilcev. Predsed
nik najvišje sodne instan
ce v Srbiji pa je izrekel 
zaskrbljenost zaradi dej
stva, da se del kriminala 
v gospodarstvu, in to kri
minala v hujših oblikah, 
zelo redko ali pa sploh 
ne odkrije.

Titova beseda
r I ITI >1

Priprave za izdajo zbranih del Josipa Broza Tita v 40 knji
gah — Prvih deset knjig izide že do 10. kongresa ZKJ
BEOGRAD, julija. (Tanjug). V Beogradu je bila v sredo seja odbora predsedstva 
ZKJ za izdajo zbranih del Josipa Broza Tita. Obravnavali so glavna načela, način 
priprav in objavljanje kritične izdaje Titovih del v 40 knjigah.

Kakor je uvodoma pouda
ril predsednik odbora Ljupčo 
Arsov, pomeni izdaja zbranih 
del tovariša Tita splošnoju- 
gosiovansko akcijo. Poleg iz
daje v srbohrvaščini bodo de
la izšla tudi v jezikih drugih 
jugoslovanskih narodov in 
narodnosti. Zbrana dela Jo
sipa Broza Tita bodo poma
gala širše in globlje spozna 
ti mnoge dogodke, od kate 
rih nas že loči časovna raz 
dalja. Zaradi tega naj izide
jo celotno in prirejena po 
sodobnih znanstvenih prin
cipih. Zbrana dela tovariša 
Tita se bodo v tem oziru 
razločevala od dosedanjih 
izdaj njegovih del.

Vse to narekuje potrebo, 
je poudaril Ljupčo Arsov, da 
poleg že objavljenih Titovih 
del izdamo tudi njegova do

slej neobjavljena dela iz voj
nega in povojnega obdobja.

Dosedanje razčlembe so po
kazale, kolikšno bogastvo mi
sli je v teh delih, koliko je 
še mogoče novega spoznati 
iz njih, se poučiti o tem, ka
ko je Tito opozarjal in opo
zarja na poti in načine, kako 
je bilo in je mogoče prema
govati številne težave, na ka 
tere smo zadevali in zade
vamo v razvijanju KPJ ozi
roma ZKJ, težave, ki jih je 
preživljala in jih preživlja 
naša revolucija in jugoslo
vanska socialistična družba 
v boju za svoj neodvisni so
cialistični samoupravni raz
voj, o privrženosti revolucio
narnemu delu, o Coveških 
vrlinah, ki jih terja boj za 
boljšo in pravičnejšo družbo, 
za socializem.

Kritična izdaja Titovih del 
bo tudi pomagala pobliže 
spoznati naravo in smisel ju
goslovanskega revolucionar
nega gibanja komunistov, 
njihovega Uka in privrženost 
stvari delavskega razreda in 
socializma.

Na seji odbora so sklenili 
zna-nstveno-strokovno delo v 
zvezi s priredbo zbranih dal 
zaupati inštitutu za sodobno 
zgo-dovino v Beogradu, izdajo 
pa čašo pi sno- založni škerriu
podjetju »Komunist«. Na da
našnjem sestanku so tudi 
ustanovili redakcijo, sestav
ljeno iz uglednih znanstvenih 
in družbenopolitičnih delav
cev iz vseh republik in po- 
krajin. Prvih deset knjig 
zbranih del tovariša Tita naj 
bi izšlo do 10. kongresa ZKJ, 
druge pa sredi 1976. leta.

Bitke za stičišča
Različni lokalni interesi — ovira najuspešnejši poveza
vi jugoslovanskega in italijanskega cestnega omrežja.

Več znamenj kaže, da se bodo kmalu začele razplamtevati vroče 
bitke med posameznimi središči na obeh straneh jugoslovansko-itali- 
ianske meje za stičišča povezav sodobnega cestnega omrežja med 
sosednima deželama. Italijani prihajajo z dvema krakoma svoje st.n- 
oasovnice na mejo. skorajšnje odprtje novega odseka nase avto ceste 
med Postojno in Razdrtim pa bo terjalo tudi pri nas dokončno besedo 
o smeri nadaljnjih del proti zahodu.

Nekai le gotovo: načrtovanje cestnih po
vezav med sosednima državama terja te
meljite prometne, ekonomske in druge ana
lize, če hočemo doseči ustrezne rezultate. 
Hkrati pa sedanje razmere, v katerih se 
promet izredno intenzivno razvija, ne pre
nesejo čakanja. Ne bi mogli trditi, da se na 
obeh straneh meje tega ne zavedajo saj 
smo bili v zadnjih letih priča številnim 
študijam, ki so na podlagi blagovne me
njave med sosedama in v širšem gospo
darskem prostoru opozarjale na nujnost 
vzpostavljanja ustreznih cestnih zvez. Ob 
njih pa so se začeli ločevati interesi med 
posameznimi središči, saj si od novih ce
stnih povezav povsod obetajo pospeševanje 
gospodarskega razvoja. V soočanju intere
sov pa seveda utegne igrati razen promet
nih in ekonomskih računov pomembno vlo
go tudi politična moč posameznih središč.

Italijani na meji,
Rim molči

Italijani so s krakom štiripasovnice od 
Villesa že na meji pri Gorici. Zdaj ureja
jo dovoznice na končno postajo, v kratkem 
pa naj bi začeli graditi tudi mejno posta
jališče. Hkrati so v teku tudi pripravljal
na dela za nadaljevanje graditve kraka od 
Sesljana naprej proti Trstu in na mejo pri 
Fernetičih, kjer začenjajo prav te dni ob
sežna dela za obmejno cestno pristanišče, 
ki bodo veljala blizu 11 milijard lir. Tisk 
v Furlaniji Julijski Benečiji posveča v zad
njih tednih tem delom precej pozornosti in 
opaziti je značilne polemične tone med Tr
stom in Gorico.

Prve javne pobude o nujnosti sodobnih 
cestnih povezav med sosednima državama

so nastale pred dobrimi petnajstimi leti v 
obeh Goricah, ki sta se pojavili tudi kot 
kandidatki za odprtje novega velikega mej
nega prehoda, ker da ležita na naravni naj
krajši zvezi med Padsko in Panonsko ni- 
žnio. Italijanska štiripasovnica se je tedaj 
šele približevala Benetkam, medtem ko si 
je pri nas komajda kdo upal razmišljati 
o bodočih avto cestah. Ker je bila realiza
cija zamisli še zelo daleč sta obe mesti 
upali v uspeh svojih pobud. Ne Trst ne 
druga slovenska mesta temu tedaj še niso 
nasprotovala. In tako je po preteku deset
letja bil sprejet zakon o modernizaciji ce
ste državna meja pri Šentilju—Maribor— 
Celje—Ljubljana—Postojna—državna meja
pri Novi Gorici. V Italiji pa je kazalo, da 
bo šel glavni cestni krak od Benetk proti 
Gorici.

Sele ko so začeli pri nas s konkretnimi 
finančnimi konstrukcijami prvih odsekov 
štiripasovnice, so se pojavili prvi dvomi v 
ustreznost sprejetega zakona, po katerem 
naj bi šel glavni njen krak od Šentilja do 
Nove Gorice. Kot vse bolj glasen inte
resent za sodobno prometno navezavo na 
Jugoslavijo pa se je pojavil tudi Trst. Pri
šlo je do prvih stikov zainteresiranih dejav
nikov na strokovni, finančni in politični 
ravni, nakar so se začeli tudi cepiti lokal
ni interesi.

Ob vsem tem pa Je značilen molk Rima. 
Na predlog Beograda za odprtje mednarod
nega prehoda med Vrtojbo in Standrežem, 
ki je zaradi izjemno kritičnih razmer pri 
Rdeči hiši nujno, pa naj pride do avtoce
stne povezave ali ne, ni že več let ne pozi
tivnega ne negativnega odgovora. Tako ča
ka zamrznjen denar v kilometru že zgraje
ne povezovalne ceste med Šempetrom in 
predvidenim prehodom ter v skladu za 
zgraditev carinskih in drugih obmejnih ob
jektov na njem.

Spremenjena 
glavna smer

Pri cestnem skladu SRS Slovenije v zad
njih letih seveda niso spali. Strokovne služ
be so analizirale sedanji in bodoči promet 
ter razmere na cestah. Prišlo je do preka
tegorizacije celotnega cestnega omrežja na 
magistralne ln regionalne ceste in zatem do 
strnitve načrtov bodočega razvoja in moder
nizacije cest v republiki v osnutek poseb
nega zakona o dolgoročnem programu za 
gradnjo, rekonstrukcijo in vzdrževanje ma 
gistralnih in regionalnih cest v SRS Sloveni
ji do leta 1985. Osnutek tega zakona je pred 
nedavnim osvojila republiška skupnost za 
ceste In ga predlagala v nadaljnjo obravna
vo pristojnim organom skupščine In izvrš
nega sveta Slovenije.

Za nas je zanimiv tisti del osnutka za
kona, ki obravnava povezovanje našega ce
stnega omrežja z italijanskimi avto cestami. 
V njem je cesta, ki jo sedaj gradimo, po
imenovana za »sloveniko«. Njena trasa pa 
naj bi tekla od državne meje pri Šentilju 
prek Ljubljane v Koper. Predvideno je, da 
bo do 1985. leta zgrajenih 62 km trase s 
štirimi pasovi in 184 km trase z dvema pa
sovoma, ki bi jima kasneje dodali še na
daljnja dva pasova. Med Divačo ln Bertoki 
pa naj bi 26 km trase končali kasneje.

S tega glavnega kraka »slovenike« bi se 
odcepila dva odseka na italijansko omrežje, 
in sicer 15 km etapno grajene »kraške ce
ste« proti Sežani in Femetičem ter 45 km 
prav tako etapno grajene »vipavske ceste« 
od Razdrtega skozi Ajdovščino na državno 
mejo pri Novi Gorici.

Predzadnji 15. člen osnutka tega zakona 
pa določa, da bo z njegovim sprejetjem pre 
nehal veljati zakon o modernizaciji ceste 
državna meja pri Šentilju—Maribor—Celje— 
Ljubljana—Postojna—državna meja pri No
vi Gorici.

2e prva razprava na zasedanju skupšči
ne republiške skupnosti za ceste o osnut
ku novega zakona je bila izrazito polemič
na. člani skupščine z območja severne Pri
morske so nastopili proti tistim členom za
kona, ki so v nasprotju z veljavnim zako
nom o trasi med Šentiljem in Novo Gori
co. Menili so, da bi se s sprejetjem zakona 
Slovenija podredila interesom Trsta in hkra
ti izgubila dragoceni tovor ki bo potoval 
na vzhod iz Padske nižine. Kot kompro
mis so predlagali, da bi v osnutek zakona 
dali novo varianto, po kateri bi postala 
kraka od Razdrtega proti Novi Gorici in 
proti Kopru enakovredna, medtem ko bi 
pustili vprašanje navezave proti Trstu še 
odprto. Po njihovem mnenju bi sprejetje 
predlaganega zakona pomenilo zgodovinsko 
napako.

Ko je direktor strokovnih služb republi
ške skupnosti za ceste ing. Lojze Blenkuš 
sprejemal polemični izziv, je branil osnutek 
zakona, ki da se ne podreja interesom ni
kogar, marveč skuša ovrednotiti vlogo ko
prskega pristanišča ter daje ob tem ena
kovredno orientacijo Trstu in Gorici ozi- 
roma Sežani in Novi Gorici.

Bo denar 
pospešil dela?

Cim prejšnjo in čim smotrnejšo poveza
vo jugoslovanskega in italijanskega sodob
nega cestnega omrežja narekuje dejstvo, da 
obsega potniški promet med Slovenijo in 
Italijo blizu štiri petine celotnega medna
rodnega potniškega prometa ter nad dve 
tretjini celotnega blagovnega prometa pri 
nas. Zanimivo Je, da sta na primer imela 
mednarodna prehoda pri Fernetičih' in v 
Rožni dolini 1969. leta 15 oziroma 20 odstot
kov celotnega potniškega ter nad 26 oziro
ma skoraj 50 odstotkov celotnega blagovne

ga prometa med deželama. Ta sorazmerja se 
do danes niso bistveno spremenila.

Medtem ko potekajo priprave na začetek 
javnih obravnav osnutka zakona o dolgo
ročnem programu za gradnje in rekonstruk
cije slovenskih cest, se zainteresirani dejav
niki seveda pogovarjajo o finančnih možno
stih za njegovo realizacijo. Predvideni do
tok sredstev v cestni sklad namreč ni uskla- 
den z nakazanimi potrebami. Zato bo treba 
iskati dodatne vire denarja.

Kot pred leti za predvideno traso med 
Novo Gorico in Razdrtim, tako tudi danes 
izražajo nekateri finančni krogi v Italiji pri- 
pravljenost na finančno soudeležbo pri na 
vezovanju svojih avto cest na jugoslovan
sko cestno omrežje. Tržaški slovenski ted
nik Gospodarstvo poroča v svoji zadnji ste 
vilki o sporazumu med Slovenijo in Furlai 
nijo—Julijsko Benečijo prispevala določen 
delež za zgraditev avto ceste med Fernetiči 
in Divačo ter Senožečami. Primorski dnev
nik pa spodbuja goriške gospodarske in po
litične predstavnike, naj se po obnovitvi za
kona o prosti coni »zavzamejo za rešitev 
odprtih vprašanj, ki utegnejo zavirati raz
voj gospodarskih odnosov s Slovenijo in 
naj se ne pustijo Trstu prehiteti.«

Zanimivo je, da so se te informacije po
javile, še preden je bil razveljavljen zakon, 
ki določa glavno traso avto ceste med Šen
tiljem in Novo Gorico. Vsekakor jih lahko 
ocenjujemo kot odraz dejstva, da so Itali
jani s svojima krakoma že ob meji in da 
skušajo tudi z morebitnimi finančnimi so
udeležbami izsiliti pospešeno odločitev o 
glavnem stičišču med omrežjema sosednih 
držav, ki bo za mejno območje velikega go
spodarskega pomena.

LOJZE KANTE
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KOLESARSTVO DIRKA PO FRANCIJ1

Z zmago v jutranji etapi 
Ocana utrdil svoj naskok

jV vožnji na kronometer ni imel Spanec resnih nasprotni
kov - V popoldanski etapi je zmagal Belgijec Van Impe

PYRENEES, 13. — Današnja dva
najsta etapa kolesarske dirke po 
Franciji je bila razdeljena na dva 
dela. V jutranji poletapi na kronome
ter od Perpignana do Thuira je zma
gal brez velikih težav Luis Ocana, 
ki je tako še bolj utrdil svoje vod
stvo na skupni lestvici. Progo, ki je 
merila 28,300 km, je prevozil s po
prečno hitrostjo 45,339 km na uro.

Popoldne pa je bila na sporedu 76 
kilometrov dolga poletapa do Pyre- 
neesa, kjer je zmagal Belgijec Lu- 
cien Van Impe z dvajsetimi sekunda
mi prednosti pred Zoetemelkom in 
Ocano.

Cilj popoldanske poletape je bil 
dva tisoč metrov visoko. V prvem de
lu tekmovanja so kolesarji vozili slož
no. Napadi so se pričeli petnajst ki
lometrov pred ciljem, ko je Fuente 
izvedel odločilni napad in so mu sle
dili le Thevenet, Ocana, Zoetemelk, 
Poulidor in Van Impe. Osem kilome
trov pred vrhom je Van Impeju uspe
lo, da si je priboril manjši naskok, ki 
ga je ohranil do cilja. Na drugo 
mesto se je uvrstil Zoetemelk, med
tem ko je Ocana zmagal v sprintu 
za tretje mesto.

Ocana je v današnji etapi dokazal, 
da je na letošnji dirki po Franciji 
res najboljši. Neprekosljiv je bil v 
jutranji vožnji na kronometer, nato 
pa je imel še toliko energij, da je 
v naporni popoldanski etapi še napa
dal, da bi le obdržal nedotaknjeno 
visoko prednost pred svojim trenutno 
najhujšim nasprotnikom Fuentejem. 
Med ostalimi kolesarji, ki so starta- 
li kot favoriti, pa dobro «drži» in 
čaka na ugodno priložnost le Theve
net, medtem ko sta zaenkrat Poulidor 
in Zoetemelk propadla na tej naporni 
kolesarski dirki.

Jutri bodo kolesarji počivali in 
pričeli nabirati energije za zadnji 
teden tekmovanja, ko se bo «Tour» 
zaključil v Parizu.

Lestvica jutranje vožnje na kro
nometer (Perpignan — Thuir 28,300 
kilometrov);
1. Luis Ocana (Šp.) 37'24’Tl s po

prečno hitrostjo 45,399 km/h
2. Poulidor (Fr.) 37’54”50
3. Agostinho (Port.) 37’57 '67
4. Gonzales Linares (Šp.) 38’26"28
5. Monzaneque (Šp.) 38’27"09
0. Grosskot (Fr.) 38'28”19
7. Van Springel (Bel.) 38’50”74
8. Thevenet (Fr.) 38’53”67
9. Zoetemelk (Niz.) 38*56**59

10. Mendes (Port.) 39W75

Vrstni red na cilju drage poleta
pe (Thuir — Pyrenees, 76 km);
1. L. Vam Impe (Bel.) 2.35'02”
2. Joop Zoetemel (Niz.)
3. Luis Ocana (Šp.)
4. Jose Fuente (Šp.)
5. H. Van Springel (Bel.)

2.35*22" 
2.35’23” 
2.35*23"

.............. ______ . . 2.35’34”
6. Mariano Martinez (Fr.) 2.35’36"
7. Joaquim Agostinho (Port.)
8. Pedro Torres (Šp.)
9. Francisco Galdos (Šp.)

10. Georges Pintens (Bel.)
11. Thevenet (Fr.) 2.35’36”
12. Perin (Fr.)
13. Lopez Carril (Šp.)
15. Deli sle (Fr.)
14. Poulidor (Fr.)

Skupna lestvica po 12. etapi:
1. Luis Ocana (Šp.) 74.56 5^ '
2. Fuente (Šp.) zaost. 10*49 1

2.35’3G"

3. Thevenet (Fr.)
4. Perin (Fr.)
5. Zoetemelk (Niz.)
6. Van Springel (Bel.)
7. Van Impe (Bel.)
8. Poulidor (Fr.)
9. Lopez Carril (Šp.) 

10. Agostinho (Port.)

11’58"
22’39”
24*42”
24’lfi”
25*40”
27*01”
27*55”
30*11”

3. Thalmann (Švi.)
4. Schmid (Švi.)
5. Bourreau (Fr.)
6. Baronchelli (It.)
7. Dohmen (Niz.)
8. Garcia (Kol.)
9. Duchemin (Fr.)

10. Martella (It.)
Skupna lestvica po 3.

1. G. Baronchelli (It.)
2. Schmid (Švi.)
3. Bourreau (Fr.)
4. Kraft (ZRN)
5. Steinmeyer (Av.)

BOKS

2.59*43”
3.00*15”
3.00*16”
3.00*18”

etapi;
11.32*06”
11.32*09”
11.32*16”
11.32*18”
11.32*18”

MEXICO CITY, 13. - Mehiški 
boksarski prvak mušje kategorije

Miguel Canto in Venecuelan Be- 
tulio Gonzales se bosta srečala 4. 
avgusta v spopadu za naslov sve
tovnega prvaka te kategorije, po
tem ko je odstopil dosedanji prvak 
Venice Bot Orsor iz Tajske.

ATLETIKA

LONDON, 13. — še se ni končalo 
govoriti o svetovnem rekordu Slo- 
nesa, ko nam je atletika dala no
vega svetovnega prvaka. Tokrat 
gre za angleškega dolgoprogaša 
Davea Bedforda, ki je danes zve
čer v Londonu pretekel razdaljo 
10.000 m v času 27*31”, to je za 
7”4 manj od prejšnjega rekorda 
Finca Virena.

Približno tisoč jadralcev na 134 čolnih se je udeležilo 21. regate «Giraglia», 
Toulon

ki jili bo iz Sanrema povedla v

PLAVANJE OB PRISOTNOSTI FAVORITOV

Slaba udeležba na letošnjem 
plavalnem prvenstvu Slovenije
Svojo odpoved je dal tudi večkratni rekorder Sandro Rudan

Letošnje prvo večje plavalno tek
movanje v Sloveniji za 7. poka! 
plavalne zveze bo močno okrnjeno. 
Vrstni red samih tekmovanj bo le
tos nekoliko spremenjen, toda to 
ne bo povzročalo toliko skrbi kot 
udeležba sama. To pot bodo manj
kali kar štirje klubi, ki so s svojo 
redno udeležbo poskrbeli, da je bi
la kvaliteta na visoki ravni in so 
tako najbolje prispevali k popular
nosti tega tekmovanja. Tokrat ne 
bo startal štirikratni zmagovalec 
pokala kranjski Triglav. Razen 
njega pa so nastop odpovedali še 
ravenski Fužinar, Celulozar iz Kr
škega in rovinjski Delfin.

Te štiri odpovedi bodo nedvomno 
v veliki meri vplivale na potek 
celotnega tekmovanja. Velik favo
rit za končno zmago so plavalci 
Ljubljane, ki jim prvega mesta ne 
more odvzeti nihče. Predstavniki
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SMUČANJE V TRETJEM DNEVU SPUSTOV

Italijan A. Casse izboljšal 
svoj svetovni rekord v «KL»

Najnevarnejši Cassejev tekmec je bil Nemec Beck

mm

Baronchelli prvi 
na amaterskem «Touru»

PYRENEES, 13. — Španski kole
sar Julien Andiano je zmagal v 3. 
etapi mednarodne amaterske kole
sarske dirke po Franciji. Italijan 
Giambattista Baronchelli je osvojit 
majico najboljšega na skupni lest
vici. „

Vrstni red na cilju 3. etape Per- 
pignan — Pyrenees (103,500 ^“VV.

1. Julian Andiano (Šp.) 2.5J 11
2. Rios (Kol.)

Svetovni rekorder v «KL» Casse

BREUIL (Cervinia), 13. - Itali
janski smučar Alessandro Casse je 
izboljšal svetovni rekord v hitrost
nem smučanju na kilometrski pro
gi z letečim startom s hitrostjo 
184,237 km na uro. Njegov prejšnji 
svetovni rekord v «KL» je bil 
184,143 km na uro in ga je dosegel 
v Cervinii pred dvema letoma.

Casse je dosegel rekord v peti 
seriji današnjih spustov. Toda že 
v prvih vožnjah je bilo razvidno, 
da bo boj med dvajsetimi preosta
limi smučarji hud in da bodo do
segli zelo visoke hitrosti. Tako je 
kar 22 spustov preseglo mejo 180 
km na uro.

Najprej je bil najhitrejši Vachet, 
nato pa se je nenadoma prerinil 
v ospredje nemški predstavnik 
Beck, ki je prešel začasno v vod
stvo.

Tekmovanje v spustih v Cervinii 
se bo zaključilo jutri. Današnji re
korder Casse je izjavil, da bo na
stopil le v primeru, če bi kdo iz
boljšal njegov rekord. Casse je star 
27 let in je pričel smučati pred 
trinajstimi leti. Bil je tudi član 
druge italijanske smučarske repre
zentance in se je izkazal predvsem 
v spustu in v slalomu, nato pa je 
začel nastopati na nevarnem «KL», 
ki se ga je letos udeležil že šestič.

Današnji dosežki:
1. Alessandro Casse (It.) 184,237
2. Karl Wilhelm Beck (Nem.)

in Teresio Vachet (It.) 183,486
4. Giuseppe Meynet (It.)
5. Franz Schaller (Av.)
6. Pietro Perrod (It.)
7. Silvano Rounde (It.)
8. Luigi Di Marco (It.)

9. Walter Caffoni (It.) 
10. Fr. Meuvster (Nem.)

ATLETIKA

180,541
179,416

182,741
182,370
181,726
181,543
180,995

TROBOJ V PRAGI

Slovenija brez 
nekaterih najboljših

Danes bo v Pragi tradicionalni 
troboj atletskih mladinskih repre
zentanc Veneta, Češke in Slovenije. 
Te tri dežele so se srečale prvič 
lani v Italiji. Takrat so zmagali 
atleti iz češke s 146 točkami pred 
Venetom (106) in Slovenijo (94). Tu
di letos so oni največji favoriti za 
končno zmago, saj je pri njih mla
dinska atletika najbolje razvita. 
Med Slovenci bodo odsotni nekateri 
odlični atleti, kot šprinter Groše- 
ta, metalec kopja Mutvar in teka
čica Čehova.. Vsekakor pa bo to 
za vse mladince priložnost, da si 
naberejo mednarotjjjh izkušenj.

PLAVANJE
NA PRVENSTVU V. NEMČIJE

Svetovni rekord 
Enderjeve 
na 100 m prosto

BERLIN, 13. — Štirinajstletna 
vzhodnonemška plavalka Komeli a 
Ender je opravila danes izreden 
podvig. Na državnem prvenstvu 
Vzhodne Nemčije je postavila nov 
svetovni rekord v plavanju na 100 
m prosto s časom 58”25. Prejšnji 
rekord je postavila legendarna Sha- 
ne Gould s časom 58"50 leta 1972 
v Sydneyu. Kornelia Ender, ki je 
bila prej evropska rekorderka s 
časom 58”6, je preplavala prvih 
petdeset metrov v 28”1.

V istem tekmovanju je Rosema- 
rie Kother postavila nov evropski 
rekord na 200 m metuljček s ča 
som 2’16”03.

NOGOMET

Pro Gorizia se je 
ojačila za prihodnjo 
prvenstveno sezono

V goriških nogometnih krogih se 
vsi veselijo novice, da bo prihod
nje leto nastopal za Pro Gorizio 
močni igralec Omizzolo, ki je že 
igral v A in B ligi. Novico je po
vedal predsednik Protto, ki je po
udaril važnost tega nakupa, saj

bodo prihodnje leto goriški nogo
metaši imeli precej močan napad 
z odličnima strelcema Momessom 
in Omizzolom.

Pro Gorizia si je zagotovila še 
Copettija, ki je lansko sezono bra
nil barve Pordenona. S Triestino 
so se prejšnje dni pogajali za bra
nilca Blanca. Tudi tega igralca bo
mo prihodnjo nogometno sezono vi
deli v dresih Pro Gorizie.

V glavnem bi morala biti sedaj 
ekipa že sestavljena. Manjka ji le 
še rezervni vratar in nekaj mlaj
ših rezervnih igralcev.

Ob priliki petdesetletnice ustano
vitve nogometnega kluba Pro Go
rizia bodo organizatorji priredili na 
nogometnem igrišču na Rojca h tri 
srečanja: z Udinesejem, Triestino 
in Lanerossi Vicenzo. Prvo tekmo 
bo Pro Gorizia odigrala 26. julija 
proti Lanerossi' Vicenzi.

P. R.

OBVESTILO
VVLMdELJEK ZAČETEK 

» KOTAlKARSKEGA TEČAJA 
ŠD «Polet» vabi otroke, ki so 

“Sff -pftjtlVT1i~-na "začetniški kotai- 
kargki tečaj, da se v spremstvu 
staršev zberejo v ponedeljek, 16. 
t.m. ob 9. uri na dvorišču Pro
svetnega doma na Opčinah, kjer 
se bo pol ure kasneje začela pr
va vaja.

ATLETIKA ZARADI NEUPORABNE PROGE V TRSTU

Danes in jutri v Vidmu 
deželni deseteroboj Bora

Cesar, Švab in Ruzzier bodo skušali doseči nove oseb
ne rekorde ■ Na sporedu tudi naraščajniški osmeroboj

Ljubljane so bili tudi zmagovalci 
lanskega pokala. Prav tako ima 
praktično že zagotovljeno drugo 
mesto Koper. Za letošnji sedmi po
kal so se prijavili naslednji klubi: 
Ljubljana, Koper, Ilirija, Rudar in 
Neptun. Plavalci Delfina iz Rovi
nja, ki so bili zaradi svoje zemlje
pisne lege vključeni v resor pla
valne zveze Slovenije, nimajo le
tos praktično več ekipe. Njihov 
najboljši plavalec Sandro Rudan 
pravi, da se bo letos poslovil od 
tekmovalnega plavanja. Vse bolj 
neredno trenira in temu primerni 
so tudi njegovi rezultati, pri kate
rih že zasledimo stagnacijo, če že 
ne nazadovanje. To pa je velika 
škoda za jugoslovansko plavanje, 
saj je bil Sandro izjemen talent v 
hrbtnem slogu in kasneje še toli
ko bolj v kravlu. Prav v tem stilu 
je dosegel svoje najboljše rezulta
te. Plavalci Fužinarja iz Raven na 
Koroškem se pripravljajo na druga 
večja tekmovanja. Predstavniki Ce• 
lulozarja iz Krškega pa letos star- 
tajo z večjimi ambicijami v mlaj
ših kategorijah. Novi odbor plaval
ne sekcije Triglava iz Kranja pa 
je v zadnjem trenutku sporočil, da 
se pokala ne bo udeležil. Razlogi 
niso znani.

Današnje tekmovanje v desetero
boju, katero prireja ŠZ Bor v Vid
mu, predvidevamo, da bo kljub 
»slabokrvnosti* domače atletike, ze
lo zanimivo.

Tekmovanje bo v Vidmu le izje
moma. V Trstu namreč dokončujejo 
dela za položitev naprav iz tarta
na, v Gradišču, kjer so nameravali 
borovci dobiti zatočišče, ni stadion 
danes in v nedeljo na razpolago. 
Sicer pa so v Vidmu pogoji za 
atletska tekmovanja verjetno naj
boljši v deželi. Ni treba namreč 
biti v stalnem sporu z občinskimi 
uslužbenci, kot se redno dogaja v 
Trstu.

Deseteroboj bo samo deželnega 
značaja. Glavni favorit za zmago 
je seveda borov prvak Vojko Ce
sar. Težko je reči, če bo dosegel 
nov osebni rekord (6400 točk). V 
nekaterih panogah je namreč ali 
v, precejšnji, zamudi, ali pa ni ve
liko tekmoval-.'4p»Uga). «...

“ista udgftžitertu-, 
\ Njufj TO stop 

je usmerjen v končni rezultat nad 
5000 točk. Stvar je za oba zelo 
težka, zadeva 5000 točk pa utegne 
sprožiti tudi polemike v domačem 
športu, ker namerava baje Bor po
staviti za svoj prihodnji meddežel- 
ni in mednarodni deseteroboj, ki 
bo v Trstu v začetku septembra,

imiiiHiMniiiiiiiiiiiiiiiiiimimiiiiiiiimiimiimiiminiiiiiiiiiiiMiiiiimiiiiiimiiiiiinimiiiiiiiiiiniiumiiiui

UMI

Zaključeno evropsko prvenstvo

minimalno normo 5000 točk za na
stop. Nekateri atleti — predvsem 
pa Švab in Ruzzier — smatrajo 
morebitno postavljanje take norme 
kot poskus omejitve nastopa na 
tem tekmovanju.

Vzporedno z deseterobojem bo 
Bor priredil v Vidmu tudi nara
ščajniški osmeroboj. Borove barve 
bo branil Ivan Kuret. Njegov cilj 
je nov osebni rekord, morda tudi 
društveni, ki bi se moral vrteti o- 
krog 3000 točk.

inst pa je treba poudariti, da je nji
hova kvaliteta zelo nizka, saj se kljub 
številu niso znali nikdar uveljaviti 
na pomembnejših tekmovanjih v naši 
deželi. V Trstu dobro vozijo le mladinci 
nato pa je popolna praznina. To je 
pa kljub temu, da jc imelo še pred 
leti naše mesto odlične amaterje, ki so 
se uveljavili tudi v mednarodnem me
rilu. Pri tem je dovolj, če pomislimo 
na sedanjega športnega učitelja Gre
gorija, ki je bil caleč najboljši v zad- 

generaciji bzašhih kolesarjev.
TARTAN

NA CELEM STADIONU?
Tekališče občinskega stadiona 

«Grezar» je sedaj podobno navadni 
avtomobilski cesti. Delavci podjet
ja iz Bassana so dokončali z asfal
tiranjem celotnega kroga in zatetišč 
za skok v daljino in skok s palico.

Na »Grezarjus- je tudi že del ma
teriala, iz katerega bodo pripravili 
zmes za končno prevlako. Vzpone-, 
dejjek ali v torek Tu morali pripe
ljati tudi posebno 'smolo. Takoj 
nato bo začel poseben stroj mešati 
in polagati to zmes na asfaltno 
podlago

Nekoliko nemira povzroča dej
stvo, da še ni gotova prevleka

Jugoslavija na drugem mestu
Sovjetska zveza osvojila naslov prvaka petič

BATH, 13. — Sovjetski šahisti so 
letos petič zaporedoma osvojili na
slov najboljših v Evropi. Jugosla
vija, ki je bila še do včeraj na 3. 
mestu, je uspešno zaključila prven
stvo, saj je zasedla drugo mesto. 
V zadnjem kolu so bili doseženi 
naslednji izidi:

Jugoslavija — Poljska 6:2, SZ — 
Madžarska 4:2 (dve partiji sta bi
li prekinjeni).

Lestvica (prekinjeni partiji ne 
vplivata na končno razvrstitev):

ropskega teniškega prvenstva, se je 
temu odpovedala in sedaj je to na
logo prejela Italija. Prvenstvo bo v 
Pescari od 8. do 13. avgusta.

1. SZ
(2 prekinjeni partiji)

2. Jugoslavija
3. Madžarska

(2 prekinjeni partiji)

TENIS

39 točk

34 točk 
32 točk

VARŠAVA, 13. — Jugoslavija, kate
ri je bila poverjena organizacija ev-

tartanom na vseh napravah. Zale- 
t.išča za met kopja, za skok v vi
šino in pomožno za palico so že iz 
umetne mase «bitum-velox», ki pa 
je bila že od samega začetka zelo 
slaba Sprva je kazalo, da bo za
hodni del stadiona ostal še naprej 
iz tega materiala, sedaj pa krožijo 
vesti, da so končno dobili še nekaj 
milijonov za opravo del. V prime
ru, da bo «bitum-velox» le ostal in 
sc še naprej krušil, bodo drobci
redno zahajali na tartan 
kvarili progo.

in delno 
k. b.

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
1

X
1
1
2
1

X
X

1
1

X

Na kolesarski dirki v Zgoniku

Krstni nastop 
amaterjev Adric

V nedeljo bo v Zgoniku kolesarska 
dirka amaterjev, ki jo prireja tržaški 
kolesarski klub Bartali. Enaindeve- 
desot Kilometrov dolgo tekmovanje se 
bo odvijalo na progi, ki bo potekala 
iz Zgonika do Saleža, nato po pokrajin
ski cesti do Gabrovca, ki bodo tekmo
valci obrnili cepet proti Zgoniku, kjer 
bo končni cilj. Dirke se bo udele
žil tudi mladi piedstavnik lonjerskega 
kluba Adria Efcon Renko, ki bo tako 
prvič uradno nastopil med zelo močno 
konkurenco. To bo njegova prva letoš
nja dirka, saj se ni mogel udeležiti 
prejšnjih tekmovanj zaradi šolskih ob
veznosti.

. Nastopiti bi morah vsi najboljši tr- 
| žaški kolesarji tretjekategomiki. Na ža

Sodelovanje na maratonu 
med plavalci in jadralci

NEAPELJ, 13. - V nedeljo bo na 
progi Capri — Neapelj že dvajsetič 
plavalni maraton. Kot novost so letos 
organizatorji spravil v neposreden 
slik plavanje z Jadranjem. Zmagovalec 

ga maratomP bo-harazeč takoj po

— Po nedeljski 
nad Proleterjem 
po celi Sloveniji

zmagi stopil na neapeljsko jadrnico 
tTuraga*, ki bo sodelovala na jadralni 
regati okoli sveta in ji dal simbolični 
znak za start proti I’lymouthu.

Tokrat bo boj za prvo mesto zelo 
zanimiv, saj bo po dveh letih odsot
nosti spet nastopil rekorder proge 
Giulio Travaglio. Glavni tavorit osta
ja seveda zmagovalec zadnjih dveh 
let, Voijko Rogošič, ki je lani prepla
val razdaljo v 7.32 50", to je le .ri se
kunde več od rekorda. Poleg Rogo- 
šica in Travaglia Dt nastopilo precej 
odličnih plavalcev >z 19 držav. Med 
ženskami moramo omeniti Nizozemko 
Judith de Nije, ki ima tudi rekor l za 
zenske s časom 8.54*14” in AžstraiKO 
Lintto McGilL

NOGOMET

MARIBOR, 13. 
zmagi Maribora 
je v Mariboru in 
še naraslo zanimanje za nogomet. 
V Zrenjaninu pa igralci Proleterja 
obljubljajo, da bodo zmagali! Vse
eno so slovenski igralci mirni in 
zagotavljajo predvsem borbenost in 
resnost. Trener Markovič jim je 
celo zaukazal, naj vadijo izvajanje 
enajstmetrovk, saj bodo v primeru 
zmage Proleterja za dva gola raz
like prav te odločale, kdo bo igral 
prihodnje leto v prvi zvezni ligi.

MARIBOR. 13. — Danes se je pri
čelo v Ljudskem vrtu v Mariboru kva
lifikacijsko tekmovanje ženskih te
niških reprezentanc za pokal Sois- 
bault. Za Jugoslavijo, ki se je v pr
vem srečanju pomerila s špam.io, igra
ta Jaušovčeva in Braličeva. Jugoslaviji 
bi bila z zmago odprta pot v La 
Tou^uet, na finalni turnir, kjer bo so
delovalo 8 najboljših evropskih re
pi ezentanc.

Izidi današnjih srečanj:
Švedska — Mehika 3:0
Jugoslavija — Španija 1:0 preki

njeno med drugim srečanjem, ko
je igrala Braličeva. V prvi tekmi 
je Jaušovčeva premagala Baldvin- 
sovo z rezultatom 3:6, 7:5 in 6:2. 
Jutri zjutraj bodo nadaljevali sre
čanje in zmagovalka bo igrala po
poldne s Švedsko.

KOLESARSTVO

CUNEO, 13. — Jutri bo v Cuneu 
prva pregledna dirka profesionalnih 
kolesarjev za nastop na svetovnem pr
venstvu. Svojo udeležbo so najavili že 
vs' najboljši italijanski kolesarji, z 
izjemo Gimondija, ki doslej ni poslal 
stoje prijave. Zaključne faze dirke bo 
posredno oddajala tudi italijanska tele
vizija ob 19. uri na drugem kanalu.

Dr.
Aleksander 
Gala - Peter

Partizanski 
zdravnik 112

Spomini iz bogatega, pa tudi težkega življenja partizanskega zdravnika

Strinjal sam se, saj ni bilo pričakovati, da bi v taki noči 
Lahi postavili zasede. Odpravili smo se kar po glavni cesti 
proti visečemu mostu čez Sočo. Morali smo hoditi po cesti, 
kajti na tej strani Soče se pobočja hribov pod Matajurjem 
strmo spuščajo v dolino vse do ceste, ki pelje večinoma prav 
blizu reke. Tako je na nekaterih mestih prostora komaj za
cesto. , . .

Dež Je padal kar naprej. Bili smo mokri, kot da bi nas 
kdo pravkar iz vode potegnil. V takih primerih človek ni 
več tako previden. Na nič ne misliš. Kdaj pa kdaj se začu
diš, ko opaziš, kako poslušno te nosijo noge, ki jih ne čutiš 
več. želiš si le, da bi vse že enkrat minilo. Zato smo tudi mi 
korakali vdani v usodo, pa naj se zgodi, kar hoče.

Srečno smo prešli most pri Kamnu in že smo se vzpe
njali v hrib proti Vrsnu. V bolnico smo prišli zgodaj zju
traj popolnoma mokri. Osušili smo se in preoblekli v suho 
Perilo, ki so nam ga dali v bolnici. Spet se je vse dobro 
izteklo, nihče od nas se ni prehladil.

Zvedel sem, da je postojanka med mojo odsotnostjo pre
živela hudo hajko. Italijani so baje izvedeli, da je nekje pod 
vasjo Km bolnica, in se odpravili, da jo poiščejo. V bolnici 
so bili obveščeni o prihodu sovražnika prav malo pred pri
hodom Italijanov.

Italijani so prišli zgodaj in tako nenadoma, da jih tudi 
iz izvidnice ni bilo čutiti. Naenkrat so se znašli prav blizu 
bolnice. Jasno je bilo slišati govorjenje in kričanje vojakov, ki 
so stikali po grmovju tik nad previsno skalo, kjer je bilo ta
borišče. Ker je teren proti bolnici neprehoden, niso mogli 
naravnost vanjo. Okoli po položnejši poti pa niso šli. Ta dan 
je življenje v bolnici povsem zamrlo. Slišalo se je le diha
nje ranjencev in drugih, ki so čakala, kaj bo. Kako so se po
čutili in kaj so mislili, ko so šarili Lahi nad njimi, vedo le oni.

Ta hajka je pokazala, da je bilo mesto za bolnico dobro 
izbrano. Le domačin je mogel tako dobro izbrati kraj. že av
gusta meseca sem izvedel, da so Lahi še enkrat pregledali ma
siv Krna. Zadnjo soboto v Juliju so se odpravili na novo čišče
nje krnskega področja. Takrat so v bolnici pravočasno izvedeli 
za to namero. Evakuirali so jih na vrh Batognice v kaverno 
iz prve svetovne vojne, ki smo jo izbrali ob našem pohodu na 
vrh Krna že junija. Ranjenci in bolniki so se s svojo skromno 
opremo napotili do 2000 m visokega položaja in tam ostali ne
kaj dni, dokler se vojaški položaj ni spet izboljšal. Tedaj so 
mnogo pretrpeli. Toda druge izbire ni bilo. Takrat je baje 
5000 vojakov preiskalo vse grape in grmovja, vse do samih 
vrhov Kma. Tam pa so se spoprijeli z II. bataljonom Grad
nikove brigade. Težke borbe so trajale dva dni. Z več novimi 
ranjenci se Je bolnica po nekaj dneh vrnila iz avstrijske ka
verne na staro mesto v duplino nad Gregorčičevim slapom. 
Tudi to pot Lahi niso odkrili prvega položaja bolnice pod 
previsno skalo. Ostala je nedotaknjena ves čas umika na Ba- 
tognico. Partizani so se vselili in ostali tam do razpada Italije.

Nekega dne sem prejel sporočilo, da želi govoriti z me
noj tov. Peter Skalar (Ferdo Kravanja), sekretar komiteja 
tega okrožja. Srečala sva se za Mrzlim vrhom na kurirski 
karavli. Tam je bil tudi Rudi (Martin Grajf), ki se je prav 
tedaj vrnil z dolge potrt iz okolice Trbiža. Skalar mi je dal 
nekaj denarja, da kupim potrebne stvari za ranjence. Za

nimal se Je za moje delo in mi obljubil, da lahko bolnica na
bavlja zdravila in vse, kar še potrebuje. Komite bo že poskr
bel, da za to ne bo manjkalo denarja. Skalar je bil dober člo
vek, govoril je malo, vendar je bilo iz njegovega obnaša
nja videti, da bi rad storil, kar je v njegovi moči, da bi ranjen
cem ničesar ne primanjkovalo. Potlej ga nisem več videl. 
Kmalu za tem je padel.

Nekega dne zvečer, ko smo šli v vas Krn po hrano k 
domačinu Tarzanu, ki je bil eden od osebja bolnice, smo sre
čali tov. Jako (Jaka Avšič), ki je bil takrat namestnik ko
mandanta SNOV in POS. Jako sem povabil v bolnico, da si jo 
ogleda in obenem malo odpočije. Vedel sem, da je zadnje dni, 
ko je vodil Gregorčičevo brigado v Benečijo, prestal dosti na
porov. Čakal je patrolo, da z njo nadaljuje pot proti Go
renjski, zato je sprejel vabilo. V bolnici je ostal več dni.

Nekega dne, ravno 29. Junija, ko sem imel kot Peter parti
zanski god, smo se odpravili na vrh Krna. Krenili smo iz bol
nice že ponoči, tako da smo bili zgodaj še pred dnem pri ma
lem krnskem jezeru. Sli smo si ogledat kraje, kjer je potekala 
fronta vrh Kma v prvi svetovni vojni, in seveda, da bi našli 
kako primernejše skrivališče, kamor bi premaknili bolnico 
iz sedanjega položaja, če bi pretila nevarnost. Od jezera smo 
odšli proti samemu vrhu Kma. Spotoma smo sl ogledali ostan
ke okopov in rovov iz prve vojne.

Počutili smo se vame in svobodne. Vriskali smo in peli 
in ker smo imeli s seboj tudi orožje, tudi streljali. Le moja ve
lika madžarska pištola s šaržerjem, v katerem je bilo vsega šest 
patronov, ni delovala. Nekaj ni bilo v redu z udarno iglo. 
Doslej je še nisem uporabil nitrt preizkusil. V postojanki ni 
bilo mogoče streljati. Po poteh, koder sem hodil, pa tudi ni 
bilo primemo preizkušati orožja. Pokanje bi najbrž pritegnilo 
pozornost okupatorja in kmalu bi imeli vojake na vratu. Spo
mnil sem se, kako sem stiskal pištolo, pripravljeno na strel, 
kadar sem šel skozi nevarno področje. Kar zdrznil sem se.

Kljub svojim letom je Jose Altafini še vedno med najucinkovitejsimi 
napadalci

ko sem sedaj videl, da sploh ni uporabna. Sklenil sem, da se 
je čimprej znebim in si nabavim varnejše orožje.

Proti poldnevu smo že bili na vrhu Kma na mestu, kjer Je 
bila nekoč koča, pa so jo Italijani pred časom porušili. Naen
krat se je nebo pooblačilo .Skozi temo je pričelo treskati in 
sunki vetra so nas priklenili ob steno, z rušami pokrito južno 
pobočje Kma. Nedaleč od nas so se pasle ovce. Vlil se je dež 
in kmalu še sneg. Vendar to ni trajalo dolgo. Kmalu je veter 
razpihal meglo in vreme se je izboljšalo. V daljavi so se že pri
žigale luči, ko smo se spuščali po konjski stezi z vrha Krna. 
Nekdo je rekel, da se tam daleč za Matajurjem vidi tabo
rišče v Gonarsu. Tam so internirani naši ljudje. Razmišljal sem 
o doživetju tega dne in bil sem zadovoljen kot že dolgo ne. 
Kasno ponoči smo se vrnili v bolnico.

Stanje težko ranjene Katje se je zelo poslabšalo. Od dolgo
trajne mrzlice in zaradi vnetja kostnega mozga in velikega 
gnojenja področja (Hegemona) na stegnenici Je močno oslabe
la. Ranjena noga je pričela odmirati. Bolnica je povsem izgu
bila apetit. Bala je le še senca nekoč zdravega in lepo razvite
ga dekleta. Potrebno je bilo hitro ukrepati. Najraje bi Jo 
poslal kam v pravo bolnico. Toda to ni bilo mogoče. Kako prav 
bi prišel sedaj kak kirurg, sem sl mislil! Gotovo bi ji lahko 
več pomagal kot jaz. Toda ni ga bilo. Moral sem sam nekaj 
ukreniti.

Odločil sem se, da Jo operiram. Najprej sem nameraval 
na široko odpreti zagnojeno področje, ki je segalo že prav 
v dimlje. Kasneje sem se ravno zaradi obsežnega gnojenja 
odločil za amputacijo. Iz doline sem dobil potrebno žago In 
vse, kar se ml je zdelo, da bom potreboval za operacijo. Naj
težje mi je balo, ker ni bilo posebnega prostora, kjer bi lahko 
v miru opravil delo. Moral sem jo operirati pred očmi drugih 
ranjencev, kot sem to delal doslej. Operacijski prostor sm« 
ločili od ležišča pacientov z odejo, ki je služila kot zavesa.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
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OBISK SADATOVEGA SVETOVALCA V SZ ZAKUUCKI KOMISIJE SODNIH IZVEDENCEV

Bližnjevzhodna kriza in vzajemni odnosi Atentat vzrok železniške
v ospredju pogovorov Brežnjev-lsmail

Palestinci so pripravljeni na neposredna pogajanja z 
Izraelom - Waldheim v kratkem obišče Bližnji vzhod

MOSKVA, 13. — Generalni tajnik 
Sovjetske komunistične partije Leo
nid Brežnjev je danes sprejel po
sebnega Sadatovega svetovalca Ha- 
feza Ismaila. Pogovor med državni
koma je trajal okrog tri ure in pol, 
in je zajel dve osnovni vprašanji: 
možne posledice dogovora Nixon - 
Brežnjev na bližnjevzhodno krizo 
in vzajemni odnosi med Egiptom in 
Sovjetsko zvezo. Srečanju so pri
sostvovali tudi sovjetski zunanji mi
nister Andrej Gromiko, veleposlanik 
v Kairu Vladimir Vinogradov ter 
egiptovski veleposlanik v Moskvi 
Jahia Abdel Kader.

Tiskovna agencija TASS je dala 
o srečanju kratko in precej megle
no poročilo. TASS trdi, da sta dr
žavnika poudarila pomembnost pri
jateljstva in sodelovanja med So
vjetsko zvezo in Egiptom ter namen 
rešiti bližnjevzhodno krizo na osno
vi resolucije Varnostnega sveta OZN 
iz leta 1967.

Pogovor — trdi nadalje tiskovna 
agencija — je potekal v prijatelj
skem vzdušju in je zajel vsa vpra
šanja, ki zadevajo razvoj sovjetsko 
. egiptovskih vzajemnih odnosov. 
V tem okviru sta državnika pouda
rila veliko pomembnost sporazuma 
o vzajemnih odnosih, ki sta ga 
Kairo in Moskva podpisala pred

BEGUNCI
Pravzaprav je pri tej dogo

divščini splačala gor» le ame
riška letalska družba TWA. 
Štirje mladi Poljaki so se s 
ponarejenimi zahodnonemSkimi 
potnimi listi vkrcali v nede
ljo na letalo TWA namenjeni 
v Nem York. Tam pa jih je 
urad za izseljence zavrnil in 
TWA jih je morala prepeljali 
nazaj v Nem York. V ZDA se 
je ponovilo isto in štirje Po
ljaki so se znašli zopet v Mi
lanu, vendar pa jih je tudi 
Italija zavrnila. Po ponovnem 
preletu oceana so se jih Ame
ričani končno le usmilili in 
sedaj čakajo na svojo usodo.

STRAH

Govorili moramo še o enem 
beguncu. 53-letni Roger Gor- 
don je prosil za politično za
vetje na otokih Fiji. Dejal je, 
da razpolaga s skrivnostnimi 
podatki o zadevi Watergate in 
da se boji, da ga bo dal 
Niion ubiti.

časom. Ismail in Brežnjev sta na
dalje zelo podrobno preučila položaj 
na Bližnjem vzhodu in vse kora
ke. ki naj bi privedli do miroljub
nega sporazuma med Arabci in Iz
raelom. V tem okviru je bil po
udarjen pomen pomoči, ki jo Sovjet
ska zveza nudi arabskemu ljudstvu 
v boju proti izraelskemu napadal
cu za neodvisnost in socialni na
predek.

Državnika sta nadalje poudarila, 
da mora tajni in dolgoročni spo
razum o Bližnjem vzhodu predvide
vati umik izraelskih čet z zasedenih 
arabskih ozemelj in zadostiti pra
vičnim zahtevam vseh narodov, 
vključno Palestince, ki živijo na tem 
področju.

V zvezi s posledicami, ki bi jih 
lahko imel na bližnjevzhodno krizo 
Brežnjevov obisk v ZDA, libanon
ski časopis »Al Moharer» (polurad
no glasilo palestinskih revolucio
narnih organizacij) trdi danes, da 
sta Moskva in Washington pripra
vila skupni načrt za ustanovitev 
palestinske države. Na podlagi in
formacij iz kairskih diplomatskih 
krogov, list trdi nadalje, da je v 
teku intenzivna diplomatska akci
ja, ki naj bi pripravila vse zain
teresirane stranke, da sprejmejo 
načrt.

«Po informacijah, ki smo jih do
bili v diplomatskih krogih — trdi 
libanonski časnik — nista Sovjetska 
zveza in ZDA namignila na ta do
govor v skupnem poročilu ob obi
sku Leonida Brežnjeva v Washing- 
tonu, da ne bi načrt propadel še 
preden bi ga začeli izvajati. Nixon 
in Brežnjev sta se obvezala, da 
bosta skušala posredovati pri za
interesiranih strankah in jih pre
pričati, naj sprejmejo načrt.»

Tudi tunizijski predsednik Burgi- 
ba, egiptovski zunanji minister Za- 
jat in alžirski zunanji minister Bou- 
teflika, so pred kratkim povzeli 
idejo o ustanovitvi palestinske dr
žave kot temelju za miroljubno re
šitev bližnjevzhodne krize. Pale
stinski gverilci pa bi sprejeli na
črt le v primeru, da bi imela no
va država iste meje, ki jih je pred
videval britanski upravni mandat. 
Načrt je zavrnila tudi Jordanija, 
ki trdi, da so področja na zahod
nem bregu reke Jordana njena.

Kljub vsemu pa politični opazo 
valci poudarjajo, da je napetost 
na Bližnjem vzhodu nekoliko po
pustila in v tej zvezi citirajo reak
cije na izjavo alžirskega zunanje
ga ministra Bouteflike. Novost v 
teh reakcijah je, da Palestinci ne 
zavračajo možnosti neposrednega 
dvogovora z Izraelom. Kot je zna
no, je Bouteflika pozval Izraelce 
in Palestince, naj skupno preučijo 
možnost ustanovitve večnacionalne 
in večkonfesionalne palestinske dr
žave, v kateri naj bi živeli Arabci 
in Izraelci v slogi in sožitju. Pred

log ni nov, ker ga je Bouteflika 
povzel po Arafatu. Novo in po
membno pa je dejstvo, da so Pa
lestinci pripravljeni na neposredna 
pogajanja s Tel Avivom.

Bouteflika je poudaril, da se Pa
lestinci niso obvezali, da bodo o- 
svojili njegov predlog, dodal pa 
je, da imajo neomajno zaupanje 
v Alžirijo. Dejstvo je, da so od
nosi med organizacijo za osvobo
ditev Palestine in Alžirom prija
teljski: tudi pred kratkim je eden 
od ožjih Arafatovih sodelavcev obi
skal Alžir in utemeljena je domne
va, da so ga alžirski voditelji ob
vestili o Bouteflikovi pobudi.

Sodelavec generalnega tajnika 
OZN Kurta Waldheima, je danes 
sporočil, da bo Waldheim v krat
kem obiskal Bližnji vzhod. Gene
ralni tajnik bo določil datum obi
ska po dogovoru z zainteresiranimi 
vladami. Politični opazovalci do
mnevajo. da bo obisk konec julija.

V kratkem bi moral varnostni 
svet OZN nadaljevati razpravo o 
bližnjevzhodni krizi, možno pa je, 
da bodo razpravo odgodili zaradi 
napovedanega Waldheimovega po
tovanja. Predsednik varnostnega 
sveta Britanec Kenneth Jamieson 
je izjavil, da je Waldheimovo po
tovanje zelo pomembno za rešitev 
bližnjevzhodne krize.

Spopad mrd Tanzanijo 
in Burundijem

DAR ES SALAM, 13. — Enote tan
zanijske in burundijske vojske so se 
včeraj spopadle na nekem goratem 
mejnem področju. Tanzanijske oblasti

so sporočile, da njihove enote niso 
imele izgub. Po dveh urah, kolikor 
je trajal spopad, so se morale bu
rundijske čete umakniti. Danes si bo 
kraj spopada ogledal tanzanijski o- 
brambni minister Edward So Oine.

Napetost na meji med državama je 
narasla, odkar so burundijske enote 
15. marca vdrle na tanzanijsko ozem
lje in ubile 74 ljudi.

nesreče pri Gioi Tauro
Vlak se je iztiril julija 1970, ko so v Reggio Calabrii 
divjali pristaši misovskega senatorja Ciccia Franca

OD IG. JULIJA V TUNISU

Vseafriški 
festival mladine

TUNIS, 13. — V Tunisu se bo šest
najstega julija začel vseafriški festi
val mladine, ki se ga bodo udeležili 
predstavniki 28 držav in šest pred
stavništev afriških osvobodilnih gi
banj. Glavni namen prireditve, ki 
predvideva športna, kulturna in u- 
metniška srečanja, je krepitev sodelo
vanja med afriško mladino. Sekretar 
vseafriškega mladinskega gibanja Se- 
sou Sissoko je dejal, da ima festival 
predvsem politični in napredni zna
čaj, ker bodo veliko razpravljali o 
boju proti kolonializmu in neokolonia
lizmu.

Organizatorji posvečajo posebno po
zornost udeležbi osvobodilnih gibanj, 
kar naj bi omogočilo boljšo seznani
tev afriške mladine z njihovim bojem.

Vseafriški festival, katerega geslo 
je »neodvisnost, enotnost in solidar
nost*, je v tesni zvezi z desetim 
svetovnim festivalom mladine in štu
dentov, ki bo v Berlinu. Festival v 
Tunisu predstavlja prvi korak k šir
šemu povezovanju afriške mladine.
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PREDSEDNIK ZDA NENADOMA ZBOLEL

Zaradi virusne pljučnice 
Richard Nixon v bolnišnici
Preklican obisk Ali Bula v Washingtonu - Senator 
Ervin vztraja z zahtevo po predsednikovih dokumentih

WASHINGTON, 13. — Predsedni
ka ZDA Richarda Nixona so davi 
sprejeli v bolnišnico. Obolel je za 
virusno pljučnico. Tako je na da- 
višnji tiskovni konferenci izjavil 
g' 'ik Bele hiše Ronald Ziegler, 
k, i dejal, da ima Nixon 39 sto
pinj vročine, da pa je kljub temu 
zelo dobro razpoložen.

Po sprejemu v bolnišnico so 
zdravniki dejali, da ni posebnih 
težav, da pa bo moral Nixon kljub 
temu ostati v bolnišnici vsaj te
den dni. Mnenja so, da potrebuje 
predsednik predvsem počitka. Tu
di sistem zdravljenja bo usmerjen 
predvsem v to. Sicer pa virusne 
pljučnice ne morejo zdraviti z an
tibiotiki, ker so virusi odporni pro-

Richard Nixon

ti tem zdravilom. Edino, kar lah
ko storijo je klasičen sistem zdrav
ljenja, torej čimveč počitka. Kljub 
temu pa Spiro Agnevv verjetno ne 
bo nadomestil predsednika. Vsaj 
tako trdijo v Beli hiši, kjer me
nijo, da bo Nixon lahko tudi v 
bolnišnici opravljal naloge, ki jih 
od njega zahteva država. Vendar 
pa so že odpovedali uradni obisk 
pakistanskega predsednika Ali 
Bhutta, ki bi moral prispeti v 
ZDA v sredo ali četrtek. Obisk 
so prenesli na jesen, datuma pa 
še niso določili.

Kljub obolelosti predsednika Nixo- 
na je senator Sam Ervin, ki pred
seduje preiskovalni komisiji o za
devi Watergate, poudaril, da se 
namerava prihodnji teden sestati 
z Nixonom in razpravljati o nje
govi prepovedi, da bi komisija 
proučila predsedniške dokumente. 
Ervin je potrdil, da bo dal doku
mente zapleniti, če mu jim ne 
bo izročil Nixon sam. Če bi ko
misija odredila zaplembo, bo mo
ralo o njej razpravljati vrhovno 
ameriško sodišče.

VIDEM, 13. — Blizu Sedegliana je 
strmoglavilo vojaško letalo tipa ci- 
cogna. V nesreči je pilot izgubil živ
ljenje. Na kraj nesreče so takoj pri
šli orožniki iz Codroipa in oficirji 
letalske baze iz Campoformida. Po 
prvih ugotovitvah se je letalo zru
šilo, ker se je med nizkim letom 
zapletlo v žice električne napetosti.

HAMBURG. 13. - Umrl je igra
lec Willy Fritsch, eden najboljših

PALMI (Reggio Calabria), 13. — 
Nobenega dvoma ni več, da je a- 
tentat vzrok železniške nesreče, ki 
se je pripetila 22. julija 1970 pri 
postaji Gioia Tauro v Calabrii in v 
kateri je 6 ljudi zgub lo življenje, 
139 pa je bilo ranjenih. Do tega 
zaključka je prišla komisija izve
dencev, ki jo je imenoval preisko
valni sodnik v Palmiju dr. Scordo. 
V zaključnem poročilu sodni izve
denci ugotavljajo, da je atentat 
najbolj verjeten vzrok nesreče med 
vsemi možnimi domnevami, ki so 
jih preiskovalci vzeli v poštev.

Takoj po nesreči so bili obtoženi 
štirje železničarji, nato pa je pre
vladala domneva, da je brzec iztiril 
ali zaradi okvare na železniških 
vozovih, ki naj bi presekali trač
nice, ali zaradi previsoke tempera
ture, ki bi povzročila širjenje trač
nic. Strokovnjaki so zavrnili obe 
domnevi in trdijo, da je nekdo po
škodoval tračnice z razstrelitvijo 
majhnega eksplozivnega naboja.

Trditev potrjuje dejstvo, da so 
preiskovalci našli zmleto kamenje 
na ograji majhnega mostu, kjer je 
brzec iztiril. Zaradi eksplozije so 
kolesa železniških voz razorala na
sip in zmečkala kamenje ter po
vzročila oblak belega prahu, ki so 
ga opazili očividci. Čeprav so vo
zovi zabrisali sled za luknjo, v ka
tero je atentator (ali atentatorji) 
zakopal eksplozivni naboj, je na 
fotografskih posnetkih še vedno mo
goče opaziti majhno vdolbino na 
kraju, kjer je naboj eksplodiral.

Kdaj je točno počil peklenski 
stroj? Izvedenci niso odgovorili na 
to vprašanje, ker niso izsledili e- 
lementov, ki bi potrjevali njihovih 
domnev.

Do podobnega zaključka (in sicer 
da gre za atentat) je prišla pred 
nekaj meseci tudi preiskovalna ko
misija, ki jo je imenovalo ravna
teljstvo italijanskih železnic. Takrat 
so bili izvedenci sicer mnenja, da 
je kdo odvil vijake, ki pritrjujejo 
tračnice na lesene prečke in po
vzročil iztirjenje vlaka, medtem ko 
so fašisti divjali po Reggio Cala
brii z izgovorom, da se borijo za 
»Reggio Capoluogo*.

Dolina Gioie Tauro je med dru
gim področje, kjer so fašisti v naj
boljših odnosih s krajevno mafij
sko organizacijo. Te okoliščine bi 
lahko že pred tremi leti vzbudile 
v preiskovalcih sum, da je želez
niška nesreča neposredno povezana 
z neredi v Reggio Calabrii, a kot 
vse kaže so pristojni organi izklju
čili to možnost in odredili navad
no, rutinsko preiskavo kot za vsa
ko železniško nesrečo.

Šele po ugotovitvah komisije ita
lijanskih železnic so bili preiskoval
ci prisiljeni imenovati komisijo iz
vedencev, ki je prišla do že nave
denega zaključka: vzrok nesreče 
je bil atentat. Od nesreče pa so 
minila že tri leta. Atentatorji so 
imeli dovolj časa, da so zabrisali 
vsako sled za seboj. Še novembra 
lani je namestnik državnega pravd- 
nika v Palmiju dr. Scopelliti trdil, 
da so nesrečo zakrivili strojevod
ja in njegovi pomočniki in je iz
ključil možnost atentata na podla
gi preiskave agentov železniške po
licije. Ti niso na kraju nesreče od
krili ničesar, ki bi dokazovalo, da 
je kdo postavil na tračnice pe
klenski stroj.

Očitno je torej, da so še enkrat 
določeni krogi, katerih dolga «črna 
roka* sega v vsa italijanska mesta 
skušali usmeriti preiskavo v na
pačno smer in prikriti odgovornost 
fašistov.

PRED REFERENDUMOM V GRČIJI

Polkovniki
izsiljujejo
volivce

ATENE, 13. - Voditelja grških 
opozicijskih strank Mavros in Kannel-

nemških filmskih igralcev medvojne lopulos sta danes obtožila polkovniški 
dobe. režim, da izsiljuje grške volivce z u-

vedbo totalitarnega sistema, če se le
ti ne bodo v referendumu izjasnili za 
republiko.

Medtem so predstavniki izvršnega 
odbora za obnovitev demokracije v 
Grčiji zahtevali od predsednika vrhov
nega sodišča Mamakosa, naj imenu
je predstavnike sodne oblasti, ki bi 
29. julija nadzorovali potek referen
duma. Ista delegacija je zahtevala 
tudi razgovor z notranjim ministrom 
Pattakosom, ki naj bi zagotovil nor
malen potek referenduma.
iiiiiimiimimiiiiiiiimiiiiiiiiiimiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiii

CIUDAD MEXICO, 13. - V Me
hiki so odkrili zločinsko mrežo, ki 
je prodajala ugrabljene deklice za 
en ameriški dolar.

* * *

ATENE, 13. — Združenje atenskih 
časnikarjev je napovedalo stavko, 
ki se bo pričela v ponedeljek, 16. 
julija.

* * »

MADRID, 13. — Vrhovno špan
sko sodišče je za štiri mesece pre
povedal izdajanje revije «Triunfo».

« * »

BARI, 13. — Na jugoslovanski tra
jektni ladji «Sveti Štefan* so našli 
truplo novorojenca.

« « »
PARIZ, 13. — V Pariz so pri

speli trije funkcionarji UNESCO, ki 
so jih pred časom aretirali v Tu
nisu in kasneje izpustili. Kaže, da 
so bili osumljeni izdajstva.

TRŽAŠKI DNEVNIK

Vlak zmečkal 
avtomobil

(Nadal evanje z 2. strani)

mudo zaradi nesreče, ki se je pripe
tila na železniškem prehodu v S. 
Giorgiu di Nogaro, kjer je tovorni 
vlak podrl in ubil kolesarja, ki je 
neprevidno prečkal progo. Torej gre 
za res usodno jutro železniškega pro
meta v naši deželi!

Železniški promet je bil seveda dalj 
časa prekinjen. Številne vagone vlaka, 
ki je prihajal iz Pariza preko Mi
lana, so odklopili od električne loko
motive in jih odvlekli do nabrežinske 
postaje, od koder so potnike prepe
ljali z drugimi sredstvi v Trst. Loko
motiva pa je ostala na kraju še dol
go časa, dokler niso zaključili sod
nega ogleda in vse potrebne meritve. 
Preiskavo je dr. Brenči zaupal že
lezniški policiji, ki jo vodi podčastnik 
Maniani.

Na kraj so seveda prišli tudi teh
niki in nameščenci železniške upra
ve, ki so pod vodstvom načelnika od
delka inž. Contaldija uvedli svojo 
preiskavo. Obenem so odstranili raz
bitine in pregledali tračnice. Spočet
ka je namreč kazalo, da so razbiti
ne avtomobila poškodovale tudi je
klene tračnice. Med ogledom so že
lezničarji našli VeršOvo listnico, v ka
teri je imel vse dokumente, železniški 
promet je spet redno stekel komaj 
po 14.45.

Truplo nesrečnega Verše so odpe
ljali v mrtvašnico, ženo in otroka pa 
v bolnišnico. Nado Štok por. Veršo 
so sprejeli v oddelku za oživljanje, 
ker je zaradi hudih udarcev in ran 
po glavi — morda celo prebitja lo
banjskega dna — bila v stanju glo
boke nezavesti. Poleg tega ji je po
polnoma zmečkalo stegno leve noge 
in ji večkrat zlomilo stegnenico. Ma
li Dejan Verša pa je poleg hudih u- 
darcev po glavi, čelu in očeh, po 
rokah in trupu utrpel še izredno hud 
udarec v trebuh, ki mu je poškodo
val drobovje. Zdravniki so za oba 
zelo v skrbeh, ker je njuno stanje 
še vedno zelo resno.

NA GLAVNEM NABREZINSKEM TRGU

VČERAJ SO ODPRLI 
RAZSTAVO DOMAČIH VIN

17 vinogradnikov razstavlja 10 črnih in 13 belih vin

Na glavnem nabrežinskem trgu 
so včeraj uradno odprli 12. raz
stavo krajevnih vin. Uvodoma je 
godba iz Nabrežine zaigrala ne
kaj melodij, nakar je prisotnim 
spregovoril predsednik pripravljal
nega odbora Luciano Colomban. V 
svojem govoru se je zahvalil za 
sodelovanje in pomoč strokovnja
kom pokrajinskega kmetijskega 
nadzorstva in Urada za rastlinske 
bolezni, domačinom ter vsem, ki 
so s svojim trudom in znanjem 
pomagali pri delu in pripravah 
za krajevni praznik. Poudaril je, 
da vidi pomen te prireditve v 
tem, da se ustrezno nagradijo na
pori in prizadevanja vinogradni
kov, ki so mnogokrat premalo ce
njeni. Sledil je govor župana iz 
Nabrežine dr. Draga Legiše, ki je 
dejal, da je razstava potrditev 
kmetovega dela, mora pa delovati 
tudi kot spodbuda za nadaljnje 
delo.

Slednji je goste nagovoril pred
stavnik pokrajinskega kmetijskega 
nadzorstva Bučo. Pohvalil je kva
liteto vin, kar po njegovih bese
dah nalaga pristojnim, da se še 
bolj zavzamejo za pospešitev in 
napredek vinogradništva, pridelo
valci pa naj se usmerijo na go
jenje samo izbranih vrst trt, kajti 
takšna praksa se je doslej izka
zala za najbolj uspešno. Na koncu 
je še dodal, da bi podobne prire
ditve lahko predstavljale uvod v 
kmečki turizem.

Na prireditvi so bili prisotni po
krajinski odbornik Lucijan Volk, 
poslanec Albin Škerk, deželni sve
tovalec Drago Štoka, repentabrski 
župan Mihael Guštin, občinska od
bornika Verza in dr. Dolhar ter 
drugi.

Na razstavi sodeluje 17 vinograd-
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifriiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiintiiiiiiiiiiiiii

PONOVNA UGRABITEV VITALNI

Izginil je Paul Getty «junior» 
vnuk ameriškega milijarderja

Mladeniča ni nihče videl že dva tedna, vendar so ugrabitelji tele
fonirali materi šele v sredo - Razburljivo življenje 16-letnega Paula

RIM, 13. — Paul Getty »junior*, 
16-letni vnuk ameriškega milijar
derja Paula Gettyja, ki sodi med 
najbogatejše ljudi na svetu, je pred 
dvema tednoma izginil iz Rima, kjer 
trenutno biva. Mladenič je sin Pau
la Gettyja juniorja in njegove žene 
Gail, ki sta se pred leti ločila. 
Oče sedaj živi v Londonu in se je 
kasneje oženil s Talito Pohl, s ka
tero je imel še enega sina, ki sta 
mu dala ime Grammophone. Tali
ta je umrla v Rimu lansko leto.

Kot trdi policija, je mladeničeva 
mati dejala, da so ji včeraj tele
fonirali neznanci in dejali, da so 
ugrabili sina in naj pripravi odkup
nino. Karabinjerji in agenti javne 
varnosti so uvedli preiskavo, vendar 
niso doslej našli nobene sledi za 
mladeničem. Ne izključujejo možno
sti, da gre le za neokusno šalo.

Paul Getty »junior* se je družil z 
rimsko mladino na Trgu Navona, 
kjer je prodajal ogrlice in za
pestnice, ki jih je sam izdeloval. 
Živel je v luksusnem stanovanju 
v Ul. Monti Parioli. Poslopje je 
zgrajeno v kalifornijskem stilu in 
razdeljeno na tri dele. Stanovanje 
Gettyjev je v četrtem nadstropju; 
oprema je zelo razkošna in' Paul 
«junior* je tja često vabil svoje 
prijatelje. Tako je povedal vratar 
Alfredo Pani, ki je dejal, da se 
je mladenič vračal domov v poznih 
nočnih urah. Trdil je, da je to de
lal iz službenih obveznosti.

Paul Getty »junior* je bil velik 
«prijatelj» policije, že večkrat so 
ga prijeli zaradi manjših prekrškov. 
Ko je bil še mlajši, so ga za

sačili na prelazu Sv. Bernarda, ko 
je drvel na močnem motornem ko
lesu. Seveda ni imel še vozniškega 
dovoljenja in zato so ga kaznovali 
z visoko globo. Pred kratkim pa 
se je znašel v zaporu, saj je s 
skupino pripadnikov nekega levi
čarskega izvenparlamentarnega gi
banja 18. januarja letos, protesti
ral pred palačo kongresov EUR v 
Rimu, kjer je bil takrat kongres 
stranke MSI. Demonstranti so ta
krat ukanili policijo in prišli do ka
sarne »Alessandro la Marmora*-, 
kamor so zagnali nekaj vžigalnih 
steklenic. Policija je takrat areti
rala 12 mladeničev, med katerimi 
je bil tudi mladi Paul. Obtožili so 
ga nedovoljene manifestacije in 
kaljenja javnega reda, sodišče pa 
ga je oprostilo.

V stanovanju nekega Gettyjevega 
prijatelja živi tudi 22-letoa ameri
ška državljanka Susan Smithbrun. 
Dejala je, da je zadnjikrat videla 
Paula pred 15 dnevi. Bil je na 
Trgu Navona in razgovarjal se je 
z nekaterimi prijatelji. »Pozdravila 
sem ga», je dejala Susan, »m on 
mi je odzdravil; od tedaj ga ni
sem več videla*.

Tudi pričevanja drugih Gettyje- 
vih prijateljev so precej podobna. 
Vsi so ga zadnjikrat videli pred 
kakimi 14 dnevi. Pred približno tre
mi tedni se je dal ostriči in to je 
razložil tako, da je dejal, da mu 
je tako hladneje. Videli so ga tudi 
v raznih rimskih nočnih lokalih.

Policija je zaslišala skupino hipi
jev, ki so prav tako kot Paul pro
dajni ogrlice na rimskih trgih. De

PREDSINOCNJIM V RIMU

Trije banditi zadavili in oropali rimskega profesorja
Med nepridipravi je tudi šofer žrtve - Dokaj izdaten plen

RIM, 13. — Italijanska policija 
aktivno išče 22-letnega Egipčana 
Mahamouda Abdalla Hassana El- 
Hayata, ki je včeraj ponoči ubil v 
nekem rimskem stanovanju svoje
ga delodajalca, profesorja mate
matike Gerarda D’Aquina. Agenti 
so postavili okrog Rima številne 
cestne bloke, a zaman: mladenič 
je izginil kot kafra. Profesor 
D’Aquino ie vzel mladeniča v služ
bo le pred nekaj dnevi kot šo
ferja.

Policija je rekonstruirala zločin
ski dogodek takole: včeraj popol
dne je El-Hayat prosil za prosto 
popoldne, obljubil pa je, da se 
bo vrnil ob 20. uri kot mu je 
naročil profesor. D'Aquinova sopro
ga se je popoldne odpravila v me
sto k zdravniku, kmalu nato pa 
je šel z doma tudi profesor, ki je

imel opravke na zavodu, kjer pou
čuje matematiko. Elvira D’Aquino 
se je vrnila domov okrog 19. ure. 
Kmalu nato se je vrnil tudi Egip
čan in jo prosil, naj dovoli vstop 
tudi dvema njegovima prijateljema. 
Ko sta pajdaša vstopila, so nepridi
pravi izvlekli iz žepa samokrese 
in jo prisilili, da je šla v spalni
co. Ker je zenška histerično kri
čala, so ji zlepili usta z lepilnim 
trakom, r.ato pa so jo privezali na 
stolico.

Roparji so nato odprli vse omare 
in predale, ter se polastili vseh 
draeocenosii. Nič ni ušlo njihovim 
izvežbanim očem. V dva kovčka 
so zmetali plašča iz dragocenega 
krzna, zlat nakit in' druge dragoce
nosti, Okrog 21.30f se je vrnil do
mov profesor D’Aquino in se na
potil v dnevno sobo. Trije nepri

dipravi so ga zahrbtno napadli in 
pretepli. Ker se je nesrečnež kma
lu ovedel, so ga zadavili in zavili 
v rjuho. Kmalu nato, medtem so 
zapirali kovčka z dragocenostmi, 
so jo navidezno brez razloga ne
pričakovano popihali in pustili del 
plena v stanovanju. Kljub vsemu 
pa so se polastili okrog 20 mi
lijonov lir v gotovini.

D’Aquinova se je medtem delno 
razvezala. Začela je tolči z no
gami po podu in klicati na po
moč. Sosedje so takoj obvestili 
vratarja in telefonirali letečemu 
oddelku rimske kvesture. Na kraj 
zločina je kmalu nato prihitel tu
di namestnik rimskega državnega 
pravdnika dr. Pallara, ki vodi 
preiskavo

Elvira D'Aquino Ja povedala

preiskovalcem, da je hlinila omed
levico, medtem ko so roparji ša
rili po hiši, da je ne bi nepri
dipravi zadavili. V sobi mladega 
Egipčana so preiskovalci našli ne
kaj mladeničevih oblačil, ki so 
jih izročili znanstvenemu oddelku, 
za vhodnimi vrati pa so našli ban
kovec za pet čilskih pezov, ki so 
ga zgubili roparji med bliskovitim 
begom. Policija meni, da so ro
parji zbežali s profesorjevim av
tom «fiat 1100 D* z evidenčno ta
blico Roma 846248.

Rimski profesor je sprejel v služ
bo El-Hayata v soboto. Nekaj dni 
prej se je obrnil na agencijo za 
zaposlovanje in prosil, naj mu pri
skrbijo šoferja. Neka uslužbenka
agencije je izjavila, da še je D'A- 
qutaw tam oglasil v njenemu ura

du v četrtek zjutraj in pojasnil, 
da nujno rabi šoferja. V pogovor 
se je vmešal neki Sabri, po ro
du Egipčan, ki že dolgo let živi 
v Rimu, in priporočil profesorju El- 
Hayata. Mladenič je naredil zelo 
dober vtis na D’Aquina, ki ga je 
v soboto vzel v službo. Agenti 
letečega oddelka so v agenciji za
plenili vrsto formularjev, v upa
nju da bodo identificirali El- 
Hayatova pajdaša. Stopili so v 
stik tudi z Interpolom in z ura
dom za tujce, da bi ugotovili s 
kom je imel mladi Egipčan stike 
po prihodu v Italijo.

Jutri zjutraj bo sodni zdravnik 
naredil obdukcijo D’Aquinovega 
trupla v zavodu za sodno medici
no. Ugotoviti bo moral vzrok smrti 
in zlasti če je bil' pred smrtjo 
nesrečnež zaboden z nožem.

jali so, da so ga zadnjikrat videli 
v noči med ponedeljkom in torkom; 
srečati bi se morali zopet v torek 
opoldne, vendar pa Gettyja ni b:’o 
na spregled. Baje se je oddaljil 
z neko žensko, ki jo sedaj iščeio. 
Preiskavo so s pomočjo Interpola 
razširili tudi na druge evropske 
države.

Paulova mati Gail je danes do
poldne sprejela skupino časnikarjev, 
ki so jo prosili za razgovor o iz
ginotju njenega sina in o včerajš
njem telefonskem pogovoru. Dejala 
je, da so ji neznanci telefonirali 
včeraj malo po 15. uri in da je 
takoj razumela, da je zadeva res
na. Pozanimala se je pri sinovih 
prijateljih in nihče ji ni vedel nič 
povedati. Gail Getty se je šele vče
raj vrnila s počitnic, ki iM- je 
preživela v Porto Kreole z ostali
mi štirimi sinovi. Paul bi moral v 
tem času živeti nri prijateljih, ven
dar pa ga ni bilo na spregled De
jala je tudi, da o sinovi ugrabdvi 
ni vedela ničesar vse do včeraj. 
Ugrabitelji so verjetno telefonirali 
že prej, vendar pa ie bilo .stano
vanje prazno in ni nihče odgovoril. 
Poudarila je še, da želi samo 
da se njen sin vrne in da je ne 
zanima, če bo policija prijela ugra 
bitelje ali ne. Njen odvetnik pa je 
le potrdil, da ni no omenienem 
pozivu telefoniral nihče več in da 
sedaj o ugrabitvi ni nobenega (tvo
rna. kajti Paul bi se vrnil, če bi 
le prebral današnje časopise. Od
vetnik Iacopone. ki ie mladega Get- 
tyja branil med nedavno obravnavo 
o protifašistični manifestaciji, je še 
dodal, da niso ugrabitelji doslej še 
zahtevali odkupnine, oziroma da ni
so še določili vsote.

Poleg matere in odvetnika sta v 
stanovanju še dva družinska pri
jatelja, neki Italijan in neka Ameri
čanka. Gail Getty ie tudi poudarila, 
da želi, da se policija trenutno ne 
vmešava v zadevo.

Kaže, da mladeničev oče, ki živ> 
v Londonu, ni prepričan, da so 
Paula ugrabili. Med današnjo ti
skovno konferenco je namreč go
voril le o «možnosti ugrabitve*. Tu
di v Londonu so poudarili, da je 
tem boljše, če se tisk ne bo vme
šaval v vso zadevo, drugega pa 
mladeničev oče ni hotel povedati.

Požar v obrambnem ministrstvu ZDA

Zgoreli vojaški dokumenti
NEW YORK, 13. — Med požarom, 

ki je izbruhnil v arhivu ameriškega 
obrambnega ministrstva v St. Louisu, 
je zgorelo veliko število vojaških do- 
komentov. Goreti je začelo v šestem 
nadstropju stavbe, v kateri so bili 
spravljeni dokumenti, od tam pa se 
je ogenj razširil še na ostale dele 
stavbe. V Pentagonu so sporočili, da 
za enkrat še ne vedo, kolikšna je 
škoda. FBI, ki raziskuje vzroke po
žara, ne izključuje možnosti, da je 
kdo podtaknil požar.

nikov, predstavljenih pa je 23 
vrst vin in sicer 10 črnih in 13 
belih. Bela vina razstavljajo; Ivan 
Terčon, Venceslav Legiša, Stani
slav žužek, Josip Pahor, Josip Ter
čon, Avgust Radetič, Mirko Košu
ta, Mirko Radovič, Dušan Radovič, 
Ivo Grilanc, Alojz Lupine, Josip 
Marušič, Ivo Kralj, črna vina pa 
Stanislav Caharija, Danilo Lupine, 
Mirko Radovič, Ivo Kralj, Stani
slav Gruden, Venceslav Legiša, 
Alojz Legiša, Josip Terčon, Avgust 
Radetič in Mirko Košuta.

Vendar v Nabrežini niso raz
stavljena samo vina. Ljubiteljem 
slikarstva so na ogled dela do
mačega slikarja samouka, Viktorja 
Godniča. Svoja platna s kraškimi 
motivi, že več let prikazuje, mno
go svojih slik pa je že tudi pro
dal. Razstava bodo zaključili jutri 
s podelitvijo nagrad najboljšim vi
nogradnikom.

Jutri na Erzelju 
piknik ŠD Polet

Jutri bo na Erzelju nad Vipavsko 
dolino piknik, ki ga prireja ŠD »Po
let* za svoje člane, njihove starše in 
sorodnike in sploh vse prijatelje šport
ne mladine. Nanj so še posebej vab
ljeni vsi, ki so na kakršenkoli na
čin pomagali Poletovcem v pretekli 
športni sezoni, dobrodošli pa bodo tu
di vsi tisti, ki hočejo preživeti ne
kaj uric v prijetnem okolju Erzelja 
in Poletove družine.

Zborno mesto bo ob 9. uri na Br- 
dini na Opčinah, od koder bo krenila 
avtomobilska kolona preko Repenta,- 
bra, Dutovelj in Štanjela oziroma 
Kobdilja na Erzelj. To velja seveda 
le za tiste, ki imajo prepustnico. Kdor 
pa ima potni list, bo pač moral pre
ko mejnega prehoda Fernetiči. Takoj 
po prihodu na Erzelj bo odprta »osmi- 
ca», dopoldanske ure pa bodo name
njene pripravi kosila. Vsakdo naj pri
nese s sabo vse, kar je potrebno za 
enodnevno bivanje v naravi (če kdo 
še ni bil na pikniku, tedaj mu sve
tujemo, naj ne pozabi na plahte, 
stolčke, jedilni pribor, krožnike, ko
zarce, mineralno vodo, sadje in je-

ičo sploh). Kdor ima, naj ne po
zabi «roštilj» ali »gradelo*, seveda 
skupaj z ogljem. Prvi piknikovci bo
do deležni tudi jote, ki bo prijetna 
novost Poletovega praznika.

Po kosilu bo kratek počitek, potem 
pa bodo na vrsti razne družabne igre 
in tudi petja ne bo manjkalo, saj so 
bili na piknik povabljeni člani kar 
dveh zborov. No, če bo vreme lepo, 
tedaj bo na Erzelju veselo tja do ve
čera in še naprej (mimogrede naj 
omenimo, da bo repentabrski blok od
prt do polnoči po jugoslovanskem ča
su), zlasti še, če se bo kdo spom
nil in prinesel s sabo harmoniko. Pik
nik bo ob vsakem vremenu.

Polet torej vabi vse prijatelje šport
ne mladine, da se v kar največjem 
številu udeležijo jutrišnjega piknika. 
Na svidenje ob 9. uri na Brdini, ali 
pa kar na Erzelju!

Smrt lekarnarja
v sumljivih okoliščinah
Včeraj opoldne je umrl v kardio

loškem oddelku glavne bolnišnice 
59 letni lekarnar Quintino Di Zorzi 
iz Ul. Ospedale Militare 2/1, ki so 
ga sprejeli v zgodnjih dopoldanskih 
urah s pridržano prognozo. Di Zor- 
zija so našli na pločniku pred po
slopjem v Ul. F. Severo 30, brez 
zavesti in z znaki udarca na glavi. 
Takoj so poklicali bolničarje Rde
čega križa, ki so ga prepeljali v 
bolnišnico. Po mnenju zdravnikov 
je Di Zorzi utrpel udarec pri pad
cu, ko je iz nepojasnjenih razlo
gov padel v nezavest. Kljub vsej 
zdravniški oskrbi pa je malo pred 
13. uro Di Zorzi umrl.

Vzroki smrti še niso znani, ker 
še niso ugotovili zakaj je lekarnar
ja obšla slabost. Toda preiskoval
ce je takoj zbodlo v oči dejstvo, 
da je stanoval v isti hiši, kjer so 
prejšnjo noč odkrili mlado dekle iz 
Kopra, ki je bila omamljena in ka
tero so neznanci večkrat posilili. 
Seveda je povsem možno, da nista 
dogodka povezana, toda vseeno ob
staja sum, zaradi katerega so u- 
vedli policijsko preiskavo.

Izleti
Piknik ŠD Polet. Jutri, 15. juli

ja bo na Erzelju že tradicionalni pik
nik športnega društva Polet, na kate
rega so vabljeni vsi prijatelji mla
dine. Zbirališče in odhod avtomobil
ske kolone v Erzelj bo ob 9. uri z 
z Brdine. Za pijačo poskrbljeno.

Zveza partizanov z Opčin organizi
ra z udeležbo članov okoliških vasi 
tradicionalni izlet v Trnovski gozd. 
Izlet je razdeljen na dva dela: od 
22. do 28. julija bo taborenje z last
no kuhinjo. 29. julija pa bo odhod z 
avtobusi in skupno kosilo na odpr
tem. Vsakdo naj prinese s seboj »por
cijo*. Vpisovanje pri «Pohištvu Re- 
nar*. Proseška ulica št 3, Opčine, 
do 15. jubja letos.

SPDT obvešča, da izlet v Ovčjo 
ves (koča Pellarini — Nabojs) ne bo 
z avtobusom, ampak z vlakom. Zbi
rališče na glavni postaji danes, 14. 
t. m. ob 11.55. Odhod z vlakom ob 
12.25. Odpade vzpon na Viš.

SPDT organizira 5, avgusta 1973 iz
let z avtobusom na Mangart. Vpiso
vanje v Ul. Geppa 9 pri Narči Za- 
vadlal do 1. avgusta.


